
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Γ. Ορφανού, σελ. 5779
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο «ΣΤΑΥΡΑΚΗ» Γλυ-
φάδας, το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο "Γ. ΜΑΛΛΙΑΡΑ", το Γυµνάσιο
Μολάων Λακωνίας, το 2ο Γυµνάσιο Μοσχάτου, το 1ο Γυµνά-
σιο Καλαµάτας και ο Πρέσβης της Ινδίας στην Αθήνα κ. Τσε-
ουάν Τόπντεν, συνοδευόµενος από µέλη αντιπροσωπείας
του Κοινοβουλίου του κρατιδίου του Ουτάρ Πραντές της Ιν-
δίας, σελ. 5773, 5775, 5779, 5781, 5788, 5791, 5800

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5771, 5773, 5782, 5785,
5790, 5795, 5796, 5797

4. Ανακοινώνεται ότι Επιτροπή του Απολογισµού και του
Γενικού Ισολογισµού του Κράτους και Ελέγχου της Εκτέλε-
σης του Προϋπολογισµού του Κράτους καταθέτει την  Έκ-
θεσή της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου Οικονοµικών: 

α)Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους Οικονοµικού
Έτους 2012" και 

β) "Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους Οικονοµικού
Έτους 2012", σελ. 5800

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 5749 – 5753
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5753 - 5766
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 20 Ιανουαρίου 2014, σελ. 5767                                                                                                         
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τα "Τραπεζικά

σκάνδαλα", σελ. 5768
β) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις Γερµανι-

κές Πολεµικές Επανορθώσεις και το Κατοχικό Δάνειο, σελ.
5771

γ) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό για τη Δηµό-
σια Τηλεόραση, σχετικά µε τον Περιφερειακό Σταθµό Δηµό-
σιας Ραδιοφωνίας στα Ιωάννινα, σελ. 5773

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα
στο Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου, σελ. 5775

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ.
Φώτη Κουβέλη και Βουλευτών του Κόµµατός του προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, σχετικά µε την
επανεκκίνηση της ανάπτυξης και την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας, σελ. 5777 - 5800

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι., σελ. 5783 - 5800
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ., σελ. 5749 - 5783

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 5771, 5773
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 5785, 5790, 5795, 5796, 

5797
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 5771, 5773, 5782
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 5782
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 5797
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 5785

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΣΣΗΣ Μ. , σελ. 5773, 5774, 5775
ΚΑΨΗΣ Π. , σελ. 5773, 5774
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 5775
ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ Δ. , σελ. 5771, 5772, 5773
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 5771, 5772, 5773
ΜΠΕΖΑΣ Α. , σελ. 5775
ΣΤΑΘΑΣ Ι. , σελ. 5775, 5776
ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ Ι. , σελ. 5768, 5770, 5771
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 5768, 5769, 5770

Γ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 5778
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5788, 5789
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5793, 5794
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 5789, 5790
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 5782, 5799
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5789, 5794, 5795
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5779, 5798
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 5791
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5792
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 5795, 5799, 5800
ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 5777, 5778, 5797
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 5785, 5786
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 5787, 5788
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 5782
ΦΟΥΝΤΑ Ν. , σελ. 5780, 5789, 5798, 5799
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 5782
ΨΥΡΡΑΣ Θ. , σελ. 5781

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 17 Ιανουαρίου 2014, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑ-
ΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Απόστολο Αλεξό-
πουλο, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κοκκώνη Αναστασία και η
κόρη της Αναστασία διαµαρτύρονται ότι εξαιτίας γραφειοκρατι-
κών αγκυλώσεων, τίθενται εµπόδια στην απρόσκοπτη συνέχιση
της καταβολής του ΕΚΑΣ.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εθελοντών Μακράς
Θητείας Ενόπλων Δυνάµεων αιτείται την ίση ιεραρχική προαγω-
γική µεταρρύθµιση εθελοντών του ν. 1848/89 µε τις εθελόντριες
του ν. 705/77 και τους εθελοντές του άρθρου 45 ΝΔ 445/74.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  o κ. Δηµήτρης Κόντης εκφράζει τη
διαµαρτυρία του και περιµένει απάντηση για τη µήνυση του κ.
Αρτέµη Σώρρα κατά όλων των Βουλευτών.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο Θεσσαλονί-
κης αιτείται την αποκατάσταση των αποταµιεύσεων φυσικών
προσώπων οµολογιούχων του ελληνικού δηµοσίου.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Συνδικάτου Περι-
πτερούχων-Καπνοπωλών και Ψιλικών ειδών Νοµού Αττικής
εκφράζει τη διαµαρτυρία του για το πολυνοµοσχέδιο για τα είδη
καπνιστού.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτης Μιλτιάδους εκφρά-
ζει τη διαµαρτυρία του ως εκπρόσωπος της Κίνησης Πολιτών για
Απόδοση Πολιτικής Δικαιοσύνης για τους δανειολήπτες και τους

φορολογούµενους.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Αγγελική Σαββίδου  εκφράζει
τη διαµαρτυρία της για την τροπολογία για την εισαγωγή ιδιωτών
στις αστυνοµικές σχολές κατά το έτος 2012-2013.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Καρύδης εκφράζει τη
διαµαρτυρία του για απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία κρίνει ως µη συµφέρουσα τη δωρεά του προς το ελληνικό
δηµόσιο.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Κική Μπελέση Κακκαβά αιτείται
τη χορήγηση όλων των σχετικών εγγράφων των νοµικών ενερ-
γειών της Ένωσης, από ιδρύσεως του ΕΟΠΥΥ έως και σήµερα. 

10) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ραδιοτηλεοπτικός Οργανι-
σµός Κεντρικής Ελλάδος, «STAR Α.Ε.» διαµαρτύρεται για την
εξαίρεση της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδος από τη δεύτερη
φάση του προγράµµατος δωδεκάµηνης πρόσληψης ανέργων.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιάννης Ναυροζίδης εκφράζει
τη διαµαρτυρία του για θέµα που αφορά το επίδοµα τρίτεκνου,
το οποίο  δεν δικαιούται να λάβει  λόγω της πολύχρονης  παρα-
µονής του στο εξωτερικό.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιάννης Παναγιωτακόπουλος
εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τις συντάξεις αναπηρίας.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αθανάσιος Κρίθης εκφράζει
τη διαµαρτυρία του για το τέλος ακίνητης περιουσίας.

14) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Βιοµηχανίες επεξεργασίας
άλατος εκφράζουν την αντίθεσή τους στη διαδικασία αποκρατι-
κοποίησης της εταιρείας «Ελληνικές Αλυκές Α.Ε.».

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιώργος Φλώρας εκφράζει
τη διαµαρτυρία του για τα οµόλογα που χάθηκαν.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κωνσταντίνος Νεοφώτιστος
εκφράζει τη διαµαρτυρία του για πρόβληµα που υπάρχει για
τους ασφαλισµένους στον ΟΑΕΕ.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αποφοίτων Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Διοίκησης και Τοπικής Αυτοδιοίκησης εκφράζει τη
διαµαρτυρία της για την ακύρωση της αριθµ. ΥΠΠΟΑ/ΓΔΔΥ/
172315/25487/23.09.2013 (ΦΕΚ Β’2408) κοινής υπουργικής από-
φασης, η οποία αφορά υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού,
που θα τεθούν σε διαθεσιµότητα.

18) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-
ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ενδιάµεση Διαχειριστική
Αρχή Περιφέρειας Ηπείρου αιτείται τη µισθολογική εξοµοίωση
του προσωπικού του µηχανισµού Διαχείρισης Ελέγχου και Εφαρ-
µογής Αναπτυξιακών Παρεµβάσεων του ν. 3614/2007.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αθανάσιος Παρπαρούσης αι-
τείται τη ρύθµιση της εξαγοράς των πλασµατικών χρόνων
εργασίας µε παρακράτηση µέρους της σύνταξής του.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλαδική Οµοσπονδία Ερ-
γατοϋπαλλήλων Εµφιαλωµένων Ποτών αιτείται αυστηρότερους
ελέγχους από την τροχαία Θεσσαλονίκης στα φορτηγά, τα οποία
διακινούν τα προϊόντα της «COCA COLA» και είναι στρατολογη-
µένα από τη διοίκησή της.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αιγιαλείας του
Νοµού Αχαΐας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τον προς ψήφιση
νόµο, ο οποίος µεταβιβάζει τις  παιδικές κατασκηνώσεις στην πε-
ριοχή Λόφου Αγίου Ιωάννη στην Ιερά Μονή Αγίου Ιωάννου.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  o Πρόεδρος της Περιφερειακής Οµο-
σπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία Δυτικής Ελλάδας Νοτίων Ιονίων
Νήσων διαµαρτύρεται για τις συνεχόµενες αναβολές των προ-
γραµµατισµένων εξετάσεων στα ΚΕΠΑ.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Μητροπολίτης Σιδηροκάστρου
εκφράζει την θετική του στάση υπέρ των οµολογιούχων του ελ-
ληνικού δηµοσίου.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία διάφορα Σωµατεία και Ενώσεις
Αστυνοµικών, Πυροσβεστών και Λιµενικών εκφράζουν τη διαµαρ-
τυρία τους για τις περικοπές για το 2014 που προβλέπονται για
τους εν ενεργεία και  συνταξιούχους  των Σωµατείων και των
Ενώσεων.

25) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Αξιωµατικών
του Λιµενικού Σώµατος διαµαρτύρεται για την απόφαση µείωσης
της οργανικής δύναµης του Λιµενικού Σώµατος Ελληνικής Ακτο-
φυλακής.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση  Αποστράτων Αστυνοµι-
κών Νοµού Αττικής εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την
κατάργηση του δικαιώµατος επανεγγραφής στον κλάδο υγείας.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Απόστρατων Αστυνοµι-
κών Νοµού Αττικής παραθέτει τις προτάσεις της για τα ταµεία
του ΤΕΑΠΑΣΑ, ΤΕΑΕΧ και ΤΕΑΥΑΠ.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Βασίλης Κορδούλης διαµαρ-
τύρεται γιατί δεν αναλαµβάνουν την υπόθεσή του οι δικηγόροι
της περιοχής του, επειδή ο εναγόµενος είναι συνάδελφός τους.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Υποστήριξης και Συ-
νεργασίας Μελών Ενόπλων Δυνάµεων εκφράζει τη δυσαρέσκειά
του για τη διακυβέρνηση του τόπου.

30) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Γενική Συνοµοσπονδία
Συνταξιούχων Ελλάδος αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά
την παροχή ιατροφαρµακευτικής κάλυψης στους συνταξιούχους
του Οργανισµού Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών.

31) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ν. Νούσιας, αρτοποιός αι-
τείται την προστασία του κλάδου των αρτοποιών από τις µεγάλες
βιοµηχανίες παραγωγής άρτου.

32) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αγροτικός Παραγωγικός Συνε-
ταιρισµός Νοµού Αγχιάλου «Η Δήµητρα» αιτείται να
επιµηκυνθούν χρονικά οι καταβολές των δόσεων για τα άτοκα
δάνεια που έλαβε ο συνεταιρισµός για την παραλαβή της στα-
φυλικής παραγωγής περιόδου 2009-2010, τουλάχιστον για µια
δεκαετία και να υιοθετηθούν χαµηλά επιτόκια.

33) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επιτροπή Αγώνα για Γαλησσά
Σύρου διαµαρτύρεται για τις συνέπειες της κήρυξης ζώνης του
παλαιού αιγιαλού και αιτείται την επαναχάραξή του. 

34) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται
στις δυσχέρειες κάλυψης των αναγκών της φυλακής Αλικαρνασ-
σού από το ελλιπές υφιστάµενο προσωπικό της εξωτερικής
φρουράς.

35) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αντιδήµαρχος Νότιου Πηλίου
διαµαρτύρεται για την κατάργηση του Τοπικού Γραφείου του Τα-
χυδροµείου στις Μηλιές Μαγνησίας.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία φοιτητής στο Πανεπιστήµιο Πά-
τρας, µέλος πολύτεκνης οικογένειας επισηµαίνει την ανάγκη του
για χορήγηση έκδοσης µηνιαίας κάρτας απεριορίστων διαδρο-
µών από το αστικό ΚΤΕΛ Πατρών.

37) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Σκοπέλου εκφράζει
τη δυσαρέσκειά του για την υποβάθµιση του Δηµοτικού Σχολείου
Γλώσσας Σκοπέλου από εξαθέσιο σε τετραθέσιο.

38) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία  αιτείται την εφαρµογή της ρύθµισης για την
απαλλαγή των ατόµων µε αναπηρία από τα τέλη κυκλοφορίας.

39) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γκέκας Γιώργος εκφράζει
αντιρρήσεις αναφορικά µε την επιπρόσθετη µοριοδότηση συγ-
κεκριµένης κατηγορίας εκπαιδευτικών υπό διαθεσιµότητα.

40) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Πολυτέκνων
Σάµου, Ικαρίας και Φούρνων διαµαρτύρεται για τις αλλαγές στον
υπολογισµό και την καταβολή του ενιαίου επιδόµατος στήριξης
τέκνων στους πολυτέκνους και τρίτεκνους. 
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41) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται
στα προβλήµατα των ελαιοπαραγωγών της Κρήτης λόγω των χα-
µηλών τιµών του ελαιολάδου, παρά τη µειωµένη παραγωγή,
καθώς και σε περιστατικά παράνοµης τυποποίησης στο εξωτε-
ρικό.

42) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Β’ Ένωση Λειτουργών Τεχνι-
κής και Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Θεσσαλονίκης αιτείται να
αποκατασταθεί το θέµα της αξιοποίησης των εκπαιδευτικών  που
έχουν τεθεί σε διαθεσιµότητα και κατέχουν δεύτερο πτυχίο.

43) Οι Βουλευτές Μαγνησίας κ.κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ,
ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ και ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι Δήµαρχοι του Νοµού
Μαγνησίας αιτούνται την ένταξη του Νοµού Μαγνησίας στην κλι-
µατική ζώνη Γ’, αναφορικά µε το πρόγραµµα εξοικονόµησης
ενέργειας στα σχολικά κτήρια.

44) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Λειτουργών Τε-
χνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης διατυπώνει ερωτήµατα
αναφορικά µε συγκεκριµένες πλευρές της ρυθµίσεως για την
πρόσληψη ωροµίσθιων εκπαιδευτών ανηλίκων.

45) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται
στην ύπαρξη πλήθους µη αξιοποιηµένων στοιχείων αναφορικά
µε φοροδιαφυγή και νοµιµοποίηση εσόδων παράνοµης δραστη-
ριότητας την περίοδο 2000-2012.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Αχαϊ-
κής Τράπεζας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη µη
απορρόφηση των εργαζοµένων της Λαϊκής Συνεταιριστικής Τρά-
πεζας µετά την εξαγορά της από την Alpha Bank.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Αναπηρία εκφράζει τη διαµαρτυρία της στο νοµοσχέδιο για
τον ενιαίο φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων.

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Πεσόν-
των Αεροπόρων διαµαρτύρεται για την φορολογία οικογενειών
πεσόντων αεροπόρων του άρθρου 14, παράγραφος 2γ, του
ν.4172/2013.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Καταναλωτών Ποιότητα
Ζωής εκφράζει την αντίθεσή της για την απελευθέρωση των πλει-
στηριασµών για τα ακίνητα από τον Ιανουάριο του 2014.

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εταιρειών Διαµεσο-
λαβητικών Υπηρεσιών Κινητών Αξιών παραθέτει τις απόψεις του
σχετικά µε το Ν.4172/2013 ως προς το φόρο υπεραξίας επί µε-
ταβίβασης τίτλων.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Ινστιτούτο Εµπορίου και Υπη-
ρεσιών της ΕΣΕΕ επισηµαίνει θέµα που αφορά τον
αποπληθωρισµό.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών και
Εµπόρων Νοµού Θεσσαλονίκης αιτείται την παράταση της προ-
θεσµίας αναστολής των πλειστηριασµών της πρώτης κατοικίας.

53) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γιώργος Τζακής διαµαρτύρε-
ται γιατί ο Δήµος Αιγιαλείας έχει αφήσει ένα δηµόσιο έργο, φι-
λικό προς το περιβάλλον, να καταστραφεί.

54) Οι Βουλευτές, κ.κ. Β’ Πειραιώς ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,
Νοµού Αττικής ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Λαρίσης ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜ-
ΠΡΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική Κοινό-
τητα Θηρασιάς αιτείται την κάλυψη της κενής θέσης γιατρού στο
Πολυδύναµο Περιφερειακό Ιατρείο Θηρασιάς.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Διεθνής Συνοµοσπονδία Ποντίων
Ελλήνων επισηµαίνει την αναγκαιότητα αναγνώρισης από την
Τουρκία της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου και της Ανα-
τολής.

56) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Νικήτας Πεταλάς επισηµαίνει
περίεργες εξαιρέσεις από το πρόγραµµα διαθεσιµότητας µηχα-
νικών του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου.

57) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιώργος Φλώρας επισηµαίνει
την αδυναµία εξόφλησης οφειλών από τους έντιµους επιχειρη-
µατίες.

58) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται στην
πράξη κατάργησης του νόµου Κατσέλη για τα υπερχρεωµένα
νοικοκυριά.

59) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται σε
τριάντα έξι ακίνητα, ιδιοκτησίας του δήµου, ο οποίος στεγάζει
τις υπηρεσίες του σε τριάντα µία µισθωµένες στέγες.

60) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Υπαλληλικό Κέντρο Θήβας επι-
σηµαίνει τις καταστροφικές συνέπειες διαχείρισης  από τη
διοίκηση της  ΛΑΡΚΟ.

61) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Μητροπολίτης Κυθήρων Σεραφείµ
ενηµερώνει σχετικά µε τη φηµολογούµενη λύση της σύµβασης
στο ακτοπλοϊκό δροµολόγιο των Κυθήρων-Αντικυθήρων-Κισσά-
µου.

62) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Κωνσταντίνος Φέγγος εκφρά-
ζει τη διαµαρτυρία του για τη φορολόγηση της υπεραξίας.

63) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επι-
στολή µαθητών του 10ου Δηµοτικού στην Πάτρα  για την επίλυση
των προβληµάτων της περιοχής.

64) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πρα-
κτική ρίψεως σε κάδους απορριµµάτων εγγραφών ευαίσθητου
χαρακτήρα στα δικαστήρια της Eυελπίδων.

65) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε οφειλές
του Καζίνου Ξάνθης στον οικείο δήµο.

66) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία o Σύνδεσµος Μελών Χρηµατιστη-
ρίων Αθηνών εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τον Ενιαίο Νόµο
Φόρου Ακινήτων και τις επιπτώσεις του. 

67) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
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τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Ιδιο-
κτητών ΚΤΕΟ επιδοκιµάζει την επαναφορά συγκεκριµένου συ-
στήµατος διαπίστευσης των ΚΤΕΟ, καταργηθέν µε παλαιότερη
τροπολογία.

68) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Αναπήρων και
Θυµάτων Πολέµου Βορείου Ελλάδος αιτείται την υιοθέτηση προ-
τάσεών της για ζωτικά θέµατα που απασχολούν την οµάδα των
αναπήρων και θυµάτων πολέµου.

69) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η εταιρεία «OPTOCENTER» επι-
σηµαίνει το θέµα µε τις επιφάνειες κτηρίων, οι οποίες δεν
πληρούν τις προϋποθέσεις για να είναι είτε κύριοι είτε βοηθητικοί
χώροι.

70) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Στέλιος Ξηρουχάκης αιτείται
την εξαίρεση των διατηρητέων από τον ενιαίο φόρου ακινήτων.

71) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Παραγωγών Ηλεκτρι-
κής Ενέργειας από Φωτοβολταϊκά του Νοµού Σερρών αιτείται
την εξαίρεση από την προκαταβολή του ενιαίου φόρου ακινήτων
των παραγωγών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας για τα έτη 2013
και 2014. 

72) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Λίνα Δηµάκη διαµαρτύρεται
για τη διαγραφή από τα µητρώα ΟΑΕΔ των αρνούµενων να εν-
ταχθούν σε πενταµηνιαίο πρόγραµµα απασχόλησης για κοινω-
φελή εργασία. 

73) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανποντιακή Οµοσπονδία Ελ-
λάδος αιτείται την αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ποντίων από
την Τουρκική Δηµοκρατία.

74) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αντιπεριφερειάρχης Νοµού Χανίων  επι-
σηµαίνει την καθυστέρηση ενεργοποίησης του ΕΠΑΛ 2007-2013
διαβλέποντας αρνητικές συνέπειες στην ανάπτυξη του δικτύου
τεχνιτών υφάλων στη χώρα µας.

75) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επιτροπή ενάντια στους πλει-
στηριασµούς και στις κατασχέσεις αναφέρεται στην ιδρυτική
σύσκεψή της και στην ανάληψη συγκεκριµένων δράσεων ενόψει
του σκοπού της.

76) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Βιοτεχνών Σωµα-
τείων Νοµού Θεσσαλονίκης αιτείται την υιοθέτηση των
προτάσεων της ΓΣΕΒΕΕ προς τροποποίηση του νόµου για τον
ενιαίο φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων. 

77) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Εθελοντών Μακράς
Θητείας Ενόπλων Δυνάµεων αιτείται  την ίση ιεραρχική εξέλιξη
των µελών του σε σχέση µε εθελόντριες και εθελοντές υπό δια-
φορετικό νοµικό καθεστώς. 

78) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Αναπήρων και
Θυµάτων Πολέµου Βορείου Ελλάδος αιτείται την υιοθέτηση προ-
τάσεών της για ζωτικά αιτήµατα, που απασχολούν την οµάδα των
αναπήρων και θυµάτων πολέµου.

79) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ξυλοκάστρου Νοµού Κορινθίας

αιτείται µετά από οµόφωνη απόφαση του Συντονιστικού Τοπικού
Οργάνου του Δήµου Ξυλοκάστρου-Ευρωστίνης την κήρυξη σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης των περιοχών Τ.Κ. Δερβενίου, Τ.Κ.
Λυκοποριάς και Τ.Κ. Μελισσίου.

80) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος διαµαρτύρεται για τις ρυθµίσεις του νόµου περί
ενιαίου φόρου ιδιοκτησίας  ακινήτων αναφορικά µε τους πολύ-
τεκνους και αιτείται τροποποιήσεις επ’ αυτού. 

81) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Ιδιωτικών ΚΤΕΟ Ελλά-
δος αιτείται την απόσυρση της νοµοθετικής ρύθµισης για την
επαναφορά της υποχρεωτικής διαπίστευσης των ΚΤΕΟ ως προ-
σχηµατικής.

82) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία Τυφλών δια-
µαρτύρεται για την περικοπή του προνοιακού επιδόµατος στους
τυφλούς, ιδίως στους συνταξιούχους.

83) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε διορ-
γανωθέν γενικό συλλαλητήριο τοπικών φορέων υγείας στην
Πάτρα.

84) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε ατύ-
χηµα που έλαβε χώρα σε δρόµο της Άνω Οµβριάς στον οποίο
παρατηρείται µεγάλη συχνότητα ατυχηµάτων.

85) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  καθηγητές του ΤΕΙ Κρήτης αιτούν-
ται την ακύρωση του υπ’ αριθµ. 104/2013 προεδρικού
διατάγµατος κατά το µέρος που καταργεί το Τµήµα Πολιτικών
και Δοµικών Έργων ΤΕΙ Κρήτης.

86) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις κα-
ταγγελίες για τη διαδικασία θέσης σε διαθεσιµότητα οδηγών,
φυλάκων και καθαριστριών από το ΕΣΥ. 

87) Οι Βουλευτές, κ.κ. Νοµού Αττικής ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥ-
ΛΟΣ και Β’ Αθηνών ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Ενωτική Κίνηση Εργαζοµένων Δηµοτικής
Αστυνοµίας Αθήνας καταγγέλλει φωτογραφικές ρυθµίσεις και
ευνοιοκρατία στη διαδικασία κινητικότητας των δηµοτικών αστυ-
νοµικών.

88) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Νότιας Κυνουρίας κα-
ταγγέλλει τη θεµελίωση των συντελεστών υπολογισµού του
ενιαίου φόρου ιδιοκτησίας ακινήτων σε ανυπόστατες αντικειµε-
νικές αξίες και αιτείται τροποποιήσεις.

89) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Μητροπολίτης Λαγκαδά συµ-
παρίσταται στους µικροοµολογιούχους και αιτείται την εξέταση
της δυνατότητας αποκατάστασής τους.

90) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε επι-
κείµενη καταστροφή µέρους του χηµικού οπλοστασίου της
Συρίας σε διεθνή ύδατα δυτικά των Χανίων.

91) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αντιδήµαρχος Νοτίου Πηλίου
Νοµού Μαγνησίας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την κατάρ-
γηση του Γραφείου των ΕΛΤΑ Μηλέων του Δήµου Νοτίου Πη-
λίου.

5752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



92) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ενωτική Κίνηση Εργαζοµένων
Δηµοτικής Αστυνοµίας Αθήνας εκφράζει την αντίθεσή της για την
άδικη αντιµετώπιση των δηµοτικών αστυνοµικών και τον τρόπο
µοριοδότησής τους από τον ΑΣΕΠ.

93) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Τήνου επισηµαίνει την
επικείµενη αξιοποίηση από το ΤΑΙΠΕΔ ακινήτου στην περιοχή
Αγία Κυριακή της Τήνου.

94) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Λασιθίου αιτείται την ενίσχυση της Αστυνοµικής Δι-
εύθυνσης Λασιθίου στις τακτικές µεταθέσεις του έτους 2014.

95) Η Βουλευτής Κοζάνης κ. ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµαρχος Κοζάνης Νοµού Κοζάνης αιτείται
την υλοποίηση της µετατόπισης των γραµµών υψηλής τάσης της
ΔΕΗ ώστε να ξεκινήσει η µετεγκατάσταση του Οικισµού Νέας
Ποντοκόµης.

96) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βόλου αιτείται την
άµεση µετεγκατάσταση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Βόλου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2057/26-09-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Σταµενίτη Διονυσίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 198/9-12-2013 έγ-
γραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:
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5754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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5756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 2509/09-10-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 188273/ΙΗ

ΕΞ/9-12-2013 έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων η ακόλουθη απάντηση:

5758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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3. Στην µε αριθµό 2754/15-10-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Σταµενίτη Διονυσίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 188469/ΙΗ ΕΞ/9-12-

2013 έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων η
ακόλουθη απάντηση:

5760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



4. Στην µε αριθµό 3202/29-10-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Μαντά Χρήστου, Φωτίου Θεανώς, Κουράκη Αναστασίου
(Τάσου), Δριτσέλη Παναγιώτας, Κανελλοπούλου Μαρίας, Πάντζα
Γεωργίου, Γεωργοπούλου-Σαλτάρη Ευσταθίας (Έφης), Αλεξό-

πουλου Αποστόλου, Βαµβακά Ευγενίας (Τζένης) και Αµανατίδη
Ιωάννου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 188384/ΙΗ ΕΞ/9-12-2013 έγ-
γραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 3508/05-11-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ξανθού Ανδρέα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 188659/ΙΗ ΕΞ/9-12-2013

έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακό-
λουθη απάντηση:

5762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



6. Στην µε αριθµό 3685/11-11-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 188638/ΙΗ ΕΞ/9-

12-2013 έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων
η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 4037/20-11-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Κουράκη Αναστασίου (Τάσου), Αµανατίδη Ιωάννου, Βαµβακά
Ευγενίας (Τζένης), Καρά Γιουσούφ Αϊχάν και Πάντζα Γεωργίου

δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 188501/ΙΗ ΕΞ/9-12-2013 έγγραφο από
τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάν-
τηση:

5764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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8. Στην µε αριθµό 4121/22-11-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γλέζου Εµµανουήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/107374/0023Α/9-

12-2013 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:

5766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 20 Ιανουαρίου 2014, το
οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 433/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου Βολουδάκη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
θέση της Κυβέρνησης στις προτάσεις του Οργανισµού Οικονο-
µικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) για το ελαιόλαδο.

2. Η µε αριθµό 427/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κυκλάδων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικο-
λάου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την εγκατάσταση µεγάλων
αιολικών πάρκων σε νησιά των Κυκλάδων.

3. Η µε αριθµό 431/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Αντω-
νίου Γρέγου προς τους Υπουργούς Παιδείας και Θρησκευµάτων
και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ένταξη
του µαθήµατος της κυκλοφοριακής αγωγής στα σχολεία της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

4. Η µε αριθµό 424/7-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε τους απολυµένους εργαζόµενους του
φαρµακευτικού οµίλου «ALAPIS».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 428/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Ζερδελή προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τις ελλείψεις εκπαιδευτικών σε σχολεία στο Νοµό Λέ-
σβου.

2. Η µε αριθµό 432/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρυσοβαλάντη
Αλεξόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, σχετικά µε την καταβολή του ενιαίου οικογε-
νειακού επιδόµατος σε πολύτεκνες και τρίτεκνες οικογένειες που
επαναπατρίστηκαν τα τελευταία χρόνια.

3. Η µε αριθµό 425/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θε-
οδοσίου Κωνσταντινίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των εργαζοµένων στην επιχείρηση «ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ
ΑΕΕΕ».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 419/9/14-1-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη
Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τα «Τραπεζικά σκάν-
δαλα». 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την ερώτηση. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν είστε λάτρης του σινεµά, αλλά
αυτές τις ηµέρες αναµένεται να δοθούν τα όσκαρ και η ταινία
που αναµένεται να πάρει πολλά απ’ αυτά έχει τίτλο «Οδηγός δια-
πλοκής». 

Στην Ελλάδα στη θέση του οδηγού ήταν τρεις. Ήταν τριπολικό
το σύστηµα. Συνήθως, στο πιλοτήριο είναι ο κυβερνήτης και ο
συγκυβερνήτης. Εδώ είχαµε τρεις να οδηγούν το σύστηµα της
διαπλοκής: Ο πρώτος συνοδηγός ήταν το διεφθαρµένο σύστηµα
των κοµµάτων εξουσίας. Δυστυχώς, αυτές τις ηµέρες βγαίνει και
αποκαλύπτεται ως χιονοστιβάδα αυτή η οσµή των σκανδάλων,
που δηµιουργεί µια απαξία απέναντι στο πολιτικό σύστηµα, συ-
νολικά δυστυχώς για τις µίζες από τα εξοπλιστικά, τη
«SIEMENS», αλλά και το τραπεζικό σύστηµα. Ο δεύτερος συνο-
δηγός ήταν οι τράπεζες -το ίδιο το τραπεζικό σύστηµα- που έδι-
ναν δάνεια χωρίς εγγυήσεις. Ο τρίτος συνοδηγός ήταν οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι που δέχονταν αυτές τις δανειοδοτήσεις,
ως επί το πλείστον όµιλοι που ήλεγχαν ή ελέγχουν Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης. 

Μας είπατε το 2010 ότι πρέπει να υποστούµε τη θυσία του µνη-
µονίου για να σώσουµε τις τράπεζες, γιατί αν δεν σώσουµε τις
τράπεζες, θα καταρρεύσει η χώρα. Η χώρα κατέρρευσε, οι τρα-
πεζίτες όµως µένουν όρθιοι. Επισφαλή δάνεια, µη εξυπηρετού-
µενα, παράνοµα δάνεια δεν είναι η εξαίρεση, είναι ο  κανόνας.

Το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, κύριε Υπουργέ, που αφορά πε-
ρίπου 400 εκατοµµύρια ευρώ επισφαλών δανείων, είναι η κο-
ρυφή του παγόβουνου, τη στιγµή που το σύνολο των µη
εξυπηρετούµενων δανείων στη χώρα προσεγγίζει τα 80 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και αφορά κυρίως τις συστηµικές τράπεζες,
αυτές που ανακεφαλαιοποιήθηκαν µε δηµόσιο χρήµα, περίπου
28% έως 33% του συνόλου των δανείων, σύµφωνα µε τις και-
νούργιες εκτιµήσεις.

Το ερώτηµα που καταθέτουµε είναι το εξής: Θα τα ελέγξετε
αυτά ή θα µείνετε µόνο στις κινήσεις που γίνονται από την
πλευρά της δικαιοσύνης και αφορούν το Ταχυδροµικό Ταµιευτή-
ριο; Το λέω αυτό, διότι τα δύο κόµµατα που σήµερα -ακόµα και
τώρα- συγκυβερνούν, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, έχουν συσ-
σωρευµένα χρέη από µία δηµόσια τράπεζα, την Αγροτική, που
σήµερα όµως έχει περάσει στην Τράπεζα Πειραιώς. Έχουν, λοι-
πόν, συσσωρευµένα χρέη από δάνεια που πήραν από την Αγρο-
τική ύψους 120 εκατοµµυρίων ευρώ το κάθε κόµµα. Αύριο αυτά
τα κόµµατα µπορεί να κλείσουν, να αλλάξουν ονοµασία. Το
ΠΑΣΟΚ ήδη το συζητά. Ποιος θα πληρώσει αυτά τα δάνεια; Θα
τα πληρώσει ο ελληνικός λαός; Ποιος θα πληρώσει τη ζηµιά; 

Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, όµιλοι επιχειρηµατικοί, µε συσ-
σωρευµένες ζηµίες χρόνων, εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ
συνεχίζουν να δανειοδοτούνται, έχοντας ρευστότητα, τη στιγµή
που σχεδόν καµµία υγιής παραγωγική επιχείρηση δεν έχει αυτή
τη δυνατότητα πρόσβασης σε τραπεζικό δανεισµό. Ποιος θα
πληρώσει τη ζηµιά;

Και σαν να µην φτάνουν αυτά, µαθαίνουµε από δηµοσιεύµατα
στον οικονοµικό Τύπο ότι σχεδιάζετε να φέρετε άµεσα νοµοσχέ-
διο που θα αφορά την αλλαγή των όρων που είχαν συµφωνηθεί
κατά τη διάρκεια της απόφασης για την ανακεφαλαιοποίηση των
συστηµικών τραπεζών, δηλαδή την αλλαγή των όρων ανακεφα-
λαιοποίησης για τα δικαιώµατα ανάκτησης των µετοχών, τα λε-
γόµενα warrants, σε τιµές εξευτελιστικές, σε τιµές κάτω από τις
τρέχουσες. 

Επιτρέψτε µου να δώσω µόνο ένα παράδειγµα: Για τη EU-
ROBANK, που δεν υπήρξε και η δυνατότητα να υπάρξει αύξηση
του µετοχικού κεφαλαίου από την πλευρά των τότε ιδιωτών-µε-
τόχων και έγινε στο σύνολό της στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας, το ελληνικό δηµόσιο έχει δώσει 10,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Συνολικά δηλαδή από τη διαδικασία της ανακεφα-
λαιοποίησης η EUROBANK έχει απορροφήσει 10,5 δισεκατοµ-
µύρια: 5,8 δισεκατοµµύρια από την αύξηση του µετοχικού κεφα-
λαίου και 4,6 δισεκατοµµύρια για το funding gap. Η αρχική τιµή
µετοχής ήταν 1,54 ευρώ. Μετά τη συγχώνευση του νέου Ταχυ-
δροµικού Ταµιευτηρίου, που χωρίστηκε σε «bad bank» και σε
«good bank», η τιµή µετοχής ήταν 1,27 ευρώ. Και σήµερα η τιµή
αγοράς είναι 0,49 ευρώ. Μαθαίνουµε ότι υπάρχει µια προσφορά
που είναι 0,20 ευρώ, δηλαδή πέντε µε έξι φορές κάτω από την
αξία της µετοχής κατά τη διάρκεια της διαδικασίας ανακεφαλαι-
οποίησης και πολύ πιο κάτω και από τις σηµερινές εξευτελιστικές
τιµές της αγοράς. Δηλαδή, µε δυο λόγια, ο ιδιώτης µε 2 - 2,5 δι-
σεκατοµµύρια θα πάρει το 50% µιας τράπεζας που έχει ανακε-
φαλαιοποιηθεί µε δηµόσιο χρήµα, τη στιγµή που το ελληνικό
δηµόσιο έχει σπαταλήσει γι’ αυτήν την τράπεζα ήδη 10,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.

Κύριε  Υπουργέ, δεν είναι δυνατόν να έχουµε δώσει 40 δισε-
κατοµµύρια –και ολοκληρώνω µε τα ερωτήµατα- από τα 50 δισε-
κατοµµύρια που έχουν προϋπολογιστεί και έχουν ήδη εγγραφεί
ως δηµόσιο χρέος, δηλαδή χρέος που θα αποπληρώσουν οι επό-
µενες γενιές, οι Έλληνες φορολογούµενοι και εσείς να σκέφτε-
στε, µετά από όλα όσα έχουν γίνει για τις τράπεζες και µετά από
αυτήν την οσµή σκανδάλων που επικρατεί, να αλλάξετε το νόµο
και να πάτε σε µια διαδικασία συντόµευσης της ανάκτησης µε-
τοχών για τους ιδιώτες-µετόχους, η οποία θα αποφέρει το πολύ
15 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Με δύο λόγια, δηλαδή, θα έχουµε ζηµία επιπλέον για το ελλη-
νικό δηµόσιο περίπου 25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το ερώτηµά µου,
λοιπόν, είναι αν έχετε καταλάβει τι σηµαίνει αυτό, ποιος θα ανα-
λάβει αυτή την ευθύνη, την πολιτική, αλλά και ποινική ευθύνη,
γιατί είναι ζηµία του ελληνικού δηµοσίου. Σκεφτείτε ότι συζητού-
σαµε ώρες και µέρες για την περιβόητη υπόθεση των υποβρυ-
χίων, το σκάνδαλο των υποβρυχίων, που αφορούσε ζηµία 2,5
δισεκατοµµύρια. Εδώ µιλάµε για δέκα φορές µεγαλύτερη ζηµία!

Τα ερωτήµατά µου, λοιπόν, είναι αν όντως ισχύουν τα δηµοσι-
εύµατα ότι θα προχωρήσετε σε αυτή τη διαδικασία, ποιος ανα-
λαµβάνει την πολιτική ευθύνη και την ενδεχόµενη ποινική για τη
ζηµία του ελληνικού δηµοσίου και αν προτίθεσθε να ζητήσετε τον
έλεγχο και των µη εξυπηρετούµενων δανείων των συστηµικών
τραπεζών, µετά από όλα όσα έχουν δει το φως της δηµοσιότητας
και αφορούν το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Θα απαντήσει στην ερώτηση ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ιωάν-

νης Στουρνάρας.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κατ’

αρχήν θα ήθελα να ευχηθώ χρόνια πολλά στο Σώµα.
Δράττοµαι της ευκαιρίας, κυρία Πρόεδρε, να πω και να ενηµε-

ρώσω το Σώµα ότι σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία,
ο προϋπολογισµός του 2013 εκτελέστηκε µε πολύ µεγάλη επιτυ-
χία τόσο από την πλευρά των δαπανών, όσο και από την πλευρά
των εσόδων. Δεν θυµάµαι, όσα χρόνια παρακολουθώ δηµόσια
πράγµατα – και τα παρακολουθώ πολλά χρόνια τώρα – προϋπο-
λογισµό να εκτελέστηκε µε τέτοιο τρόπο. Και σας διαβεβαιώ ότι
αυτός είναι ο καλύτερος τρόπος, ο αποτελεσµατικότερος και ο
πιο αξιόπιστος για να βγει η χώρα µας από την κρίση.

Τώρα, κύριε Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, επί των
ηµερών της παρούσας Κυβέρνησης, όπως βλέπετε, έχει ξεκινή-
σει µια διαδικασία κάθαρσης άνευ προηγουµένου. Ποτέ στο πα-
ρελθόν δεν είχαµε τέτοια διαδικασία κάθαρσης. Και η Κυβέρνηση
αυτή, όχι µόνο δεν παρεµβαίνει στο έργο της Δικαιοσύνης, αλλά
την υποστηρίζει µε όλα τα µέσα, ώστε να πραγµατοποιήσει το
έργο της. Δεν χαριστήκαµε ούτε θα χαριστούµε σε κανέναν. Ασυ-
λία δεν προβλέπεται για κανέναν, απ’ ό,τι βλέπετε.

Ειδικότερα στο θέµα των τραπεζών, η Κυβέρνηση, η Τράπεζα
της Ελλάδος και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
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έχουν ενεργήσει µε τον πλέον δραστικό και αποτελεσµατικό
τρόπο, για να θωρακίσουν τον τραπεζικό τοµέα και την ελληνική
οικονοµία. Απόλυτη προτεραιότητα της Κυβέρνησης και της Τρά-
πεζας της Ελλάδος είναι η ασφάλεια των Ελλήνων καταθετών.

Επίσης, µεριµνούµε ώστε το τραπεζικό σύστηµα να µπορέσει
να συµβάλει αποτελεσµατικά στην ανάταξη της χώρας µέσα από
την παροχή της απαραίτητης ρευστότητας, πρωτίστως προς την
υγιή επιχειρηµατικότητα.

Μην ξεχνάτε ότι στο τραπεζικό πεδίο ξεκινήσαµε από µια πολύ
δύσκολη αφετηρία. Λόγω της αδυναµίας πρόσβασης των ελλη-
νικών τραπεζών στις διεθνείς αγορές, της αναδιάρθρωσης του
δηµόσιου χρέους µε τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα, του PSI
δηλαδή, και της εκροής καταθέσεων από το φόβο της εξόδου
της Ελλάδας από την ευρωζώνη, οι ελληνικές τράπεζες αντιµε-
τώπισαν σηµαντική έλλειψη ρευστότητας. Οι κεφαλαιακές απώ-
λειες και οι αυξηµένες επισφάλειες που παρουσίασε το
τραπεζικό σύστηµα ήταν κυρίως απόρροια της αναδιάρθρωσης
του δηµόσιου χρέους µε τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα, της
ύφεσης και της ανεργίας.

Παρ’ όλα αυτά, µε τις συστηµατικές πρωτοβουλίες της ελλη-
νικής Κυβέρνησης εκτελέστηκε ένα πολύ φιλόδοξο πρόγραµµα
ανακεφαλαιοποίησης, το οποίο προστατεύει το τραπεζικό σύ-
στηµα της χώρας και διασφαλίζει τους Έλληνες καταθέτες. Αυτό
είναι το βασικό ζητούµενο.

Το Νοέµβριο του 2012 σας θυµίζω ότι δηµοσιεύτηκε η Πράξη
Υπουργικού Συµβουλίου 38, που περιέγραφε τους όρους ανακε-
φαλαιοποίησης από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας. Στη συνέχεια η Τράπεζα της Ελλάδος ανακοίνωσε τις
κεφαλαιακές ανάγκες κάθε τράπεζας και τις κάλεσε να αυξήσουν
τα ίδια κεφάλαιά τους ώς το τέλος Απριλίου του 2013. Έτσι το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας διέθεσε 25,5 δισεκα-
τοµµύρια και όχι 40, που είπατε πριν –το 40 θα σας το εξηγήσω
µετά– προς κάλυψη των αυξήσεων µετοχικού κεφαλαίου των τεσ-
σάρων συστηµικών τραπεζών, ενώ το υπόλοιπο κεφάλαιο καλύ-
φθηκε από εγχώριους και ξένους ιδιώτες επενδυτές.

Επιπλέον, διατέθηκαν 14,2 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας για την κάλυψη του χρηµατο-
δοτικού κενού που προέκυψε από την εξυγίανση των µη συστη-
µικών τραπεζικών ιδρυµάτων, µε βάση απόφαση της Τραπέζης
της Ελλάδος.

Έτσι, σήµερα µετά από αυτήν τη συντονισµένη προσπάθεια
αντιµετωπίζουµε µια εντελώς διαφορετική κατάσταση. Τα πιστω-
τικά ιδρύµατα είναι ανακεφαλαιοποιηµένα, ενώ καταρτίζουν και
εκτελούν σχέδια αναδιάρθρωσης του ενεργητικού τους µε
σκοπό την περαιτέρω ενίσχυση της κεφαλαιακής τους επάρ-
κειας.

Στο πλαίσιο αυτό, µάλιστα, σας θυµίζω ότι η Κυβέρνηση προ-
χώρησε σε πρόσφατη νοµοθετική πρωτοβουλία για την προστασία
της πρώτης κατοικίας των Ελλήνων πολιτών που αντιµετωπίζουν
σοβαρά προβλήµατα εξυπηρέτησης στεγαστικών δανείων. Πα-
ράλληλα, συνέστησε το Κυβερνητικό Συµβούλιο Διαχείρισης Ιδιω-
τικού Χρέους, το οποίο θα προετοιµάσει ένα µόνιµο πλαίσιο
υποστήριξης και διαχείρισης ιδιωτικού χρέους.

Πέραν αυτών στρατηγικός µας στόχος είναι σταδιακά να εξα-
σφαλίσουµε την αποδέσµευση των πιστωτικών ιδρυµάτων από
το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, θέµα στο οποίο θα
αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 

Σχετικά, όµως, µε το ερώτηµά σας, αν υπάρχει έλεγχος στα
µη εξυπηρετούµενα δάνεια των συστηµικών τραπεζών, θα ήθελα
να σηµειώσω ότι η Τράπεζα της Ελλάδος στο πλαίσιο της αρµο-
διότητάς της, διεξάγει συνεχώς ελέγχους. Ενδεικτικά, από το
2009 µέχρι σήµερα έχουν διεξαχθεί εκατόν εξήντα επιτόπιοι
έλεγχοι σε όλες τις τράπεζες, πέραν εκείνων που έλαβαν χώρα
στο πλαίσιο των ασκήσεων ανακεφαλαιοποίησης τραπεζών, αλλά
και εκείνων που έλαβαν χώρα κατά την τρέχουσα διαγνωστική
µελέτη της «BlackRock». 

Επιπρόσθετα, στο πλαίσιο της αξιολόγησης των διαδικασιών
που οι τράπεζες έχουν υιοθετήσει για την αποτροπή του ξεπλύ-
µατος χρήµατος έχουν διεξαχθεί πάνω από εκατό έλεγχοι. Σε
όποιες περιπτώσεις διαφάνηκαν ενδείξεις παρατυπιών, ενηµε-
ρώθηκαν οι αρµόδιες αρχές για περαιτέρω διερεύνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Θα δευτερολογήσει ο κύριος Πρόεδρος. 
Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε
Στουρνάρα, όπως καταλαβαίνετε η απάντησή σας δεν µε κάνει
ούτε σοφότερο ούτε ευτυχέστερο, διότι αυτό που συνέβη και
συµβαίνει στη χώρα είναι µια πραγµατική τραγωδία. Προκειµέ-
νου να σωθούν οι τράπεζες, έχει γονατίσει ο ελληνικός λαός. Στο
ίδιο διάστηµα, µάλιστα, παρουσιάστηκαν και κέρδη στις τράπε-
ζες. Το χρηµατιστηριακό παιχνίδι, όµως, µε τα δικαιώµατα ανά-
κτησης «µυρίζει» διαθέσεις κερδοσκοπίας. 

Εγώ θα ήθελα, όµως, να σας πω το εξής: Αυτό που συνέβη
στην Ελλάδα -θα µας πείτε πολλές φορές- δεν ήταν κάτι που έχει
γίνει µονάχα στην Ελλάδα. Πράγµατι, κατά τη διάρκεια της κρί-
σης και σε άλλες χώρες οι τράπεζες συµπαρέσυραν τα δηµοσιο-
νοµικά, την οικονοµία και υπήρξε ανάγκη άµεσης παρέµβασης
του κράτους, προκειµένου να διασωθούν. Το είδαµε και στις
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, το είδαµε και στην Μεγάλη Βρε-
τανία. Κοιτάξτε, όµως, ποια είναι η διαφορά. Εκεί η διάσωση των
τραπεζών έγινε µε όρους ευνοϊκούς, µε όρους που διασφάλιζαν
το δηµόσιο συµφέρον. Μόνο στην Ελλάδα έγινε αυτό το πλιά-
τσικο. 

Ήταν προκλητική η διαδικασία, κύριε Στουρνάρα. Δεν τέθηκαν
όροι για τις αµοιβές των στελεχών των τραπεζών, για µη διανοµή
κερδών, για δεσµεύσεις αναφορικά µε τη χρηµατοδότηση της
πραγµατικής οικονοµίας, ρυθµίσεις που υπήρξαν σε ανάλογες
συµφωνίες σε χώρες της Ευρώπης και ιδίως των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής. Δεν υπήρξε δέσµευση των τραπεζών για
αναδιάρθρωση των δανείων ενήµερων και κόκκινων, όπως έγινε
επίσης στις περισσότερες χώρες, που δηµιούργησαν πιο βιώσι-
µες συνθήκες για την πραγµατική οικονοµία, για τα δοκιµαζόµενα
φτωχότερα κοινωνικά στρώµατα. 

Έµειναν άθικτες -το κυριότερο αυτό- οι διοικήσεις. Πού ακού-
στηκε αυτό; Πού ακούστηκε οι ίδιοι οι άνθρωποι, τα ίδια φυσικά
πρόσωπα που χρεοκόπησαν τις τράπεζές τους να επιβραβεύον-
ται και από πάνω, παραµένοντας στις διοικήσεις και όχι µόνο να
παραµένουν στις διοικήσεις, αλλά πολλές φορές να γίνονται και
ισχυρότεροι από ό,τι ήταν πριν; 

Δεν υπήρξε, λοιπόν, στην Ελλάδα πρωταγωνιστικός ρόλος των
εκπροσώπων του δηµοσίου στις υπό ανακεφαλαιοποίηση τράπε-
ζες. Θέλετε να σας δώσω το παράδειγµα της «CITIGROUP» στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, όπου ελαχιστοποιήθηκαν οι
ζηµιές για τους φορολογούµενους και η διαδικασία της ανάκτη-
σης µετοχών από ιδιώτες έγινε µε πλήρη ανάκτηση χρηµάτων
για τους φορολογούµενους και για το δηµόσιο και µάλιστα µε
µικρό κέρδος;

Εσείς, εδώ, πάτε να φορτώσετε ζηµία πολλών δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ στο δηµόσιο. Να µην πω για τη Μεγάλη Βρετανία που
η διάσωση των τραπεζών έγινε µε πολύ αυστηρούς όρους από
την κυβέρνηση Μπράουν µε άµεση κρατικοποίηση. Αλλαγή διοι-
κήσεων, δηµιουργία κακής τράπεζας εντός της υπάρχουσας,
διασφάλιση της διαδικασίας, ώστε τυχόν επαναφορά των µετο-
χών στα χέρια ιδιωτών να περιλαµβάνει και την αποπληρωµή των
ζηµιών από το καλό τµήµα της τράπεζας, διασφαλίζοντας έτσι
την πλήρη επιστροφή των χρηµάτων. Μόνο εδώ αυτό το πλιά-
τσικο. 

Κύριε Στουρνάρα, για κακή σας τύχη τις τελευταίες ηµέρες,
οι λαλίστατοι εταίροι µας, έρχονται και διατυπώνουν αλήθειες
που πλήγουν καίρια την αξιοπιστία σας κι εννοώ ως Κυβέρνηση. 

Η κ. Μέρκελ στη Σύνοδο Κορυφής, σύµφωνα µε τη γαλλική
«LE MONDE», είπε ότι αν έφευγε η Ελλάδα θα διαλυόταν η Ευ-
ρωζώνη, θα αναγκαζόµασταν να φύγουµε όλοι. Είναι το βασικό
επιχείρηµα που σας λέµε τόσο καιρό για να διαπραγµατευτείτε,
αλλά εσείς δεν κάνετε τίποτα. 

Ο κ. Ρεν απαντώντας στον Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Χουντή, αποκάλυψε προχθές στο Στρασβούργο ότι θυσιάστηκε
η Ελλάδα, για να σωθούν οι ευρωπαϊκές τράπεζες. 

Δεν σώσατε καµµία Ελλάδα. Σώσατε τις ευρωπαϊκές τράπεζες
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µε τη συµπεριφορά σας. Αυτό το οµολογείτε κι εσείς, όπως
βλέπω. Έχω µπροστά µου το δηµοσίευµα των «FINANCIAL
TIMES». Είναι πρωτοφανές αυτό και πραγµατικά θέλω να δώσετε
κάποιες εξηγήσεις στο ελληνικό Κοινοβούλιο και στον ελληνικό
λαό, αν είναι αληθές το δηµοσίευµα. Διότι εδώ, το δηµοσίευµα
λέει ότι αµέσως µετά τις εκλογές του 2012, όταν εξελέγη η τρι-
κοµµατική Κυβέρνηση και ο κ. Σαµαράς υποσχέθηκε στον ελλη-
νικό λαό επαναδιαπραγµάτευση, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
και η κ. Λαγκάρντ σάς πλησίασαν να σας πουν: «Μην διαπραγ-
µατευτείτε εσείς, το κάνουµε εµείς για χάρη σας. Πάµε στο Eu-
rogroup τέλος καλοκαιριού, να βάλουµε εµείς το θέµα
κουρέµατος του χρέους, 60 δισεκατοµµύρια έως 100 δισεκατοµ-
µύρια». 

Εσείς τι απαντήσατε; Είναι µέσα σε εισαγωγικά. Θα το κατα-
θέσω στα Πρακτικά το δηµοσίευµα. Αν είναι αληθές. «Ο κ. Τόµ-
σεν και η κ. Λαγκάρντ µού είπαν ότι έπρεπε να σταθώ µε την
πλευρά τους. Τους είπα: «Εντάξει, αλλά αν έρθω µε την πλευρά
σας, είναι αυτό που θα βοηθήσει πραγµατικά την Ελλάδα, αλλά
είναι κάτι το οποίο είναι εντελώς έξω από τη συζήτηση». Ο Σόιµ-
πλε µού είπε: «Forget it, Giannis», «ξέχνα το, Γιάννη». Γι’ αυτό δεν
µπορεί να γίνει. Είναι κάτι που δεν µπορεί να γίνει. Τι µπορώ να
κάνω;». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής) 

Αυτή είναι η διαπραγµάτευση που κάνατε; Αυτή είναι η λογική
της διαπραγµάτευσης για εσάς: Να καρφώσετε στον κ. Σόιµπλε
την επιθυµία –έτσι λέει το δηµοσίευµα, δεν ξέρω αν είναι αλη-
θινό- της κ. Λαγκάρντ να υπάρξει βοήθεια της Ελλάδας στο Eu-
rogroup για αποµείωση του χρέους. Δηλαδή, η διαπραγµάτευσή
σας εξαρτάται από το αν ο κ. Σόιµπλε θα σας πει «ναι»; Δώστε
κάποιες απαντήσεις σ’ αυτό, κύριε Στουρνάρα. 

Τις τελευταίες ηµέρες είναι πλέον φανερό ότι η Κυβέρνησή
σας είναι σε αποδροµή. Όµως, απ’ ό,τι φαίνεται, εσείς επιθυµείτε
να δεσµεύσετε και τις επόµενες κυβερνήσεις που θα επιλέξει ο
ελληνικός λαός µε τη δική σας πολιτική. 

Ακούω, κύριε Στουρνάρα, διαβάζω δηµοσιεύµατα, ότι επιθυ-
µείτε, λένε, να αποχωρήσετε από Υπουργός Οικονοµικών και να
καταλάβετε τη θέση του Διοικητική της Τράπεζας της Ελλάδας.
Ευγενής φιλοδοξία από την πλευρά σας, αδιανόητο από την
πλευρά του κ. Σαµαρά, ο οποίος σύµφωνα µε όλες τις ενδείξεις,
µε όλες τις δηµοσκοπήσεις, είναι πίσω, δεν θα είναι Κυβέρνηση
κι ας γράφουν διάφορα παιχνιδάκια κι ας λένε διάφορα για παι-
χνιδάκια µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Να το καταλάβετε
καλά, Πρόεδρο της Δηµοκρατίας επόµενο θα εκλέξει η Βουλή
στην οποία θα έχει πλειοψηφία ο ΣΥΡΙΖΑ και οι δυνάµεις που αν-
τιµάχονται το µνηµόνιο  και τις πολιτικές της καταστροφής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αναρωτιέµαι, πώς είναι δυνατόν να περνάει από το µυαλό σας,

να αποφασίσει η Κυβέρνηση αυτή για τον επόµενο Διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδας, που θα είναι για πέντε χρόνια, χωρίς τη
συναίνεση της Αντιπολίτευσης και ιδίως του κόµµατος που όλες
οι ενδείξεις λένε ότι θα είναι η επόµενη κυβέρνηση, µε την επι-
θυµία και την εντολή του λαού. 

Και αναρωτιέµαι πώς περνά και από το δικό σας µυαλό. Δεν
είστε ένας ουδέτερος τεχνοκράτης, όπως ήσασταν πριν. Έχετε
χρεωθεί –και µπράβο σας, διότι το κάνατε µε τόλµη, αλλά το
έχετε χρεωθεί- την ευθύνη αυτής της πολιτικής.

Επειδή, λοιπόν, κύριε Στουρνάρα, εµένα µου αρέσει να µιλάω
δηµόσια και έντιµα κι όχι να λέω άλλα µπροστά κι άλλα από πίσω,
δηµόσια και έντιµα σας λέω: Αυτή η επιλογή είναι µια επιλογή
που βρίσκεται έξω από κάθε λογική οµαλής και δηµοκρατικής
µετάβασης. Οφείλετε όλοι σας να σεβαστείτε την ετυµηγορία
του ελληνικού λαού, να σεβαστείτε όλοι σας τη δηµοκρατία σ’
αυτόν τον τόπο και να µην επιχειρείτε να δεσµεύσετε τις επόµε-
νες κυβερνήσεις και την κρίση του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει

ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ιωάννης Στουρνάρας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νοµίζω,
κύριε Τσίπρα, ότι βιάζεστε πάρα πολύ. Η Κυβέρνηση αυτή έχει
πολύ δρόµο µπροστά της ακόµα και λειτουργεί µε πολύ µεγάλη
υπευθυνότητα. 

Όσον αφορά τα δηµοσιεύµατα περί δηµοσίου χρέους, σας θυ-
µίζω ότι το 2012 η Ελλάδα πλήρωσε σε τόκους 12 δισεκατοµµύ-
ρια. Το 2013 πλήρωσε 6 δισεκατοµµύρια. Πώς έγινε αυτό,
πιστεύετε; Χωρίς διαπραγµάτευση; 

Όσον αφορά τη διαµάχη Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και
Ευρωζώνης, όπως το καταστατικό του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου απαγορεύει το κούρεµα των χρεών προς αυτό, έτσι και
συντάγµατα χωρών της Ευρωζώνης, αλλά και κοινοβουλευτικές
πρακτικές έχουν κάτι αντίστοιχο. Εµείς θέλουµε µείωση του χρέ-
ους και τη µείωση του χρέους την κάναµε µε διαπραγµάτευση,
όχι µε µονοµερή τρόπο που θα µας οδηγήσει σε έξοδο από την
Ευρωζώνη και σε καταστροφή. 

Γι’ αυτό αφήστε τα αυτά. Ξέρουµε πολύ καλά πώς να διαπραγ-
µατευτούµε. Το έχουµε πετύχει κι αυτό φαίνεται εξάλλου. Σας
είπα ότι 12 δισεκατοµµύρια πληρώναµε τόκους το 2012 και 6 δι-
σεκατοµµύρια το 2013. Πώς έγινε αυτό; Δεν αναρωτηθήκατε;
Πώς µειώθηκαν οι τόκοι; Τα επιτόκια µειώθηκαν, τα χρεολύσια
πήγαν πίσω δέκα χρόνια και επιδιώκουµε το αποτέλεσµα αυτό
να το ενισχύσουµε ακόµα όταν ξεκινήσει η συζήτηση. 

Άρα, βιάζεστε. «Μηδένα προ του τέλους µακάριζε». 
Τώρα για τα µελλοντικά σας σχέδια για µένα, δεν µε ενδιαφέ-

ρουν. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Τα δικά σας,
όχι τα δικά µου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν είπα
εγώ τίποτα. Εγώ είπα ότι δουλεύω εδώ. Έχω πάρα πολύ δουλειά.
Εποµένως, εάν εσείς θέλετε να λάβετε µέρος σε σενάρια, είναι
δικό σας θέµα. Δεν µε αφορούν, όµως, αυτά. 

Με την παρούσα, όµως, ερώτησή σας και γενικότερα µε τη
στάση σας αποδεικνύετε για µια ακόµη φορά ότι βάζετε πάνω
απ’ όλα µικροκοµµατικά οφέλη. Ουδείς µίλησε για αλλαγή των
όρων των warrants. Ποιος σας είπε ότι θα αλλάξουν τα warrants
και θα αλλάξει ο όρος; Απλώς θα δώσουµε στο Ταµείο Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας δυνατότητες να ενεργεί µε βάση το
δηµόσιο συµφέρον. Και να σας εξηγήσω, επίσης, ότι οι ζηµιές
των τραπεζών που έγιναν και η αποµείωση του κεφαλαίου τους
και η αρνητική τους καθαρή θέση στην οποία προσέτρεξε το Τα-
µείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας να βάλει λεφτά, έγινε
ακριβώς λόγω της κρίσης, έγινε ακριβώς λόγω της συµµετοχής
στο PSI και από τις επισφάλειες από την ύφεση. 

Με λύπη µου διαπιστώνω, λοιπόν, ότι τα πράγµατα δεν τα λέτε
µε το όνοµά τους και ότι βάζετε ακόµη και πάνω από την οικονο-
µική και χρηµατοπιστωτική σταθερότητα το µικροκοµµατικό σας
συµφέρον, τη στιγµή που ο ελληνικός λαός θυσίασε πάρα πολλά,
για να έχουµε την εκτέλεση του προϋπολογισµού, που σας είπα
πριν. Δεν µπορώ να σας καταλογίσω µόνο αφέλεια, όταν επιδιώ-
κετε να απαξιώσετε και να ακυρώσετε την προσπάθεια ανασυγ-
κρότησης του τραπεζικού συστήµατος, συνδέοντάς την µε την
υπόθεση του ΤΤ. Αυτό είναι ανήκουστο! Μάλιστα, προεξοφλείτε
ότι το ελληνικό δηµόσιο θα υποστεί τεράστια ζηµία από τη δια-
δικασία της ανακεφαλαιοποίησης του τραπεζικού συστήµατος.
Από πού προκύπτει αυτό; 

Μη βιάζεστε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα. Όπως είπα, «µηδένα προ
του τέλους µακάριζε». Περιµένετε. Ο χρόνος κυλά. Και σας δια-
βεβαιώ ότι η διάθεση των συµµετοχών του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας θα γίνει µε γνώµονα το συµφέρον της
ελληνικής οικονοµίας.

Κάνατε, όµως, ακόµα ένα απίθανο νοητικό άλµα. Προτείνατε
την πλήρη κρατικοποίηση του τραπεζικού συστήµατος, ώστε οι
καταθέσεις των πολιτών να κατευθύνονται προς µια –φαντάζο-
µαι- κεντρικά σχεδιαζόµενη οικονοµία.

Κύριε Αρχηγέ, όπως έχει δείξει η ιστορία, ακόµα και οι πλέον
ανιδιοτελείς αποφάσεις των πολιτικών σχεδιαστών δεν οδήγησαν
σε ορθολογική και βιώσιµη προώθηση επενδύσεων και ανάπτυ-
ξης. Η ιστορία το αποδεικνύει αυτό.

Επίσης, θέλω να σας θυµίσω ότι η τραπεζική πίστη και µαζί της
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η σταθερότητα της ελληνικής οικονοµίας βασίζεται στην εµπι-
στοσύνη.

Θυµάστε, κύριε Τσίπρα, πότε έφτασε η εµπιστοσύνη του κατα-
θετικού κοινού στο ναδίρ; Θυµάστε πότε οι καταθέσεις έπεσαν
στο χαµηλότερο δυνατό επίπεδο; Να σας το θυµίσω: Τις ηµέρες
της µεγαλύτερης πολιτικής αβεβαιότητας, δηλαδή, λίγες µέρες
πριν από τις τελευταίες εκλογές. Τότε που κρίθηκε ακόµα και η
διατήρηση της θέσης µας στην Ευρωζώνη. Τότε που ο κίνδυνος,
από ένα πολιτικό ατύχηµα, για την ενότητα των πολιτών ήταν ο
µέγιστος. Οπότε µην ψάχνετε για τους κινδύνους του τραπεζικού
συστήµατος αποκλειστικά στις επισφάλειες του τραπεζικού συ-
στήµατος. Αυτές, µέσα από τις συντονισµένες προσπάθειες της
Κυβέρνησης, της Τράπεζας της Ελλάδος και του Ταµείου Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας, αλλά και των ίδιων των τραπεζών
αντιµετωπίστηκαν και αντιµετωπίζονται µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. Και αν διαπιστωθεί από τις εποπτικές αρχές οποιοδήποτε
στοιχείο που χρήζει έρευνας είµαι σίγουρος, όπως έγινε στην πε-
ρίπτωση του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου, ότι αυτό θα διαβιβα-
στεί αµελλητί στη δικαιοσύνη. Αλλά, φυσικά, ούτε εσείς µαθαίνετε
από τα λάθη σας ούτε, φυσικά, διορθώνετε τη στάση σας και συ-
νεχίζετε να καταστροφολογείτε και δεν προτείνετε τίποτα. 

Εµείς έχουµε µία πολιτική η οποία φέρνει αυτά τα αποτελέ-
σµατα. Δηλαδή, µειώνει τους τόκους για τον ελληνικό λαό, πα-
ράγει πρωτογενή πλεονάσµατα τα οποία θα επιστρέψουν στον
ελληνικό λαό και βγάζει τη χώρα από την κρίση. Εσείς τι προτεί-
νατε ακριβώς; Τι είδους διαπραγµάτευση θα κάνετε εσείς µε
τους εταίρους µας, τα 50 δισεκατοµµύρια που έχετε αγκαλιάσει,
τα αιτήµατα των πάντων «δια πάσα νόσο»; Αγκαλιάζετε τα πάντα.
Πού θα βρείτε τα λεφτά; Δίπλα σας, ο κ. Γλέζος, είπε: «Τα λέµε
αυτά, αλλά τα λεφτά πού θα τα βρούµε;». Το έχετε σκεφτεί αυτό;
Δώστε στον ελληνικό λαό, λοιπόν, µια απάντηση.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Στο βιβλίο µου τα γράφω.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπαµε αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συνεχί-

ζετε, λοιπόν, να ισοπεδώνετε τα πάντα, µε κριτήριο το κοµµατικό
όφελος. 

Αναρωτιέστε, λοιπόν, και το είπατε στην ερώτησή σας, ποιος
θα αναλάβει την ευθύνη για όλα αυτά. Σας απαντώ, λοιπόν, ότι
την ευθύνη για την έξοδο της χώρας από την κρίση και για ένα
καλύτερο µέλλον για τους συµπολίτες µας την έχουν αναλάβει
οι υπεύθυνες πολιτικές δυνάµεις του τόπου. Δυστυχώς, λυπάµαι
που το λέω, απ’ αυτά που ακούσαµε σήµερα για µία ακόµη φορά,
εσείς και το κόµµα σας δεν συγκαταλέγεστε σε αυτές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εισερχόµαστε

στην τρίτη µε αριθµό 421/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Επαµεινώνδα Μαριά προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε
τις Γερµανικές Πολεµικές Επανορθώσεις και το Κατοχικό Δάνειο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τον λόγο έχει ο κ. Μαριάς, µόλις αποχωρήσουν όσοι συνάδελ-

φοι το επιθυµούν. 
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, γρήγορα, αν θέ-

λετε να αποχωρήσετε.
Κύριε Μαριά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, για

άλλη µια φορά φέρνουµε στη Βουλή το ζήτηµα των γερµανικών
πολεµικών επανορθώσεων και του κατοχικού δανείου. Και το κά-
νουµε αυτό, πρώτα απ’ όλα διότι στις 9-1-2014, πριν λίγες µέρες,
ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Βενιζέλος, συναντήθηκε µε τον νέο
Υπουργό Εξωτερικών της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερ-
µανίας, τον κ. Στάινµαγερ. 

Το πρώτο, λοιπόν, απλό ερώτηµά µας είναι εάν έθεσε επισή-
µως αυτό το ζήτηµα ο κ. Βενιζέλος στον Υπουργό Εξωτερικών
της Γερµανίας. Αν το έθεσε, τι απάντηση πήρε; Αν δεν το έθεσε,
για ποιο λόγο δεν τέθηκε επίσηµα αυτό το ζήτηµα; Αν έχει τεθεί
και πράγµατι υπάρχουν απαντήσεις, το ερώτηµα είναι αν έχουν
τηρηθεί πρακτικά και θα πρέπει να µας τα παρουσιάσουν στη
Βουλή. Αντίστοιχη ερώτηση είχα κάνει και µε την επίσκεψη του
κ. Βεστερβέλε εδώ στην Αθήνα.

Το δεύτερο και πιο σηµαντικό ερώτηµα, που συνδυάζεται,
είναι: τι έχει γίνει µε την περίφηµη γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους; 

Διότι θυµόσαστε ότι σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα έχει ανακύψει
και αυτό το ζήτηµα. Μετά από δική µας ερώτηση τότε, ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας στις 3 Σεπτεµβρίου
συγκρότησε οµάδα εργασίας στο Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους που παρέδωσε πόρισµα, το οποίο όµως ακόµη είναι απόρ-
ρητο. Αυτό το πόρισµα δόθηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών. Σε
καινούργια δική µας ερώτηση προς τον τότε Υπουργό Εξωτερι-
κών κ. Αβραµόπουλο, µας απαντήθηκε ότι το θέµα παραπέµ-
φθηκε στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για να γνωµοδοτήσει
µε ποιους όρους και προϋποθέσεις θα γίνει αυτό. 

Όταν, λοιπόν, ήρθε το ζήτηµα -διότι αυτά µας τα απήντησε το
Μάρτιο του 2012- τον Ιούλιο του 2012 θέσαµε το ερώτηµα εδώ
στη Βουλή και ο παριστάµενος Υπουργός είπε: «Ο κ. Βενιζέλος
έχει ζητήσει από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους και την
οµάδα εργασίας που έχει συγκροτηθεί µε τη συµµετοχή όλων
των εµπλεκοµένων αρχών και υπηρεσιών να επισπεύσουν όσο το
δυνατόν την υποβολή του πορίσµατος, δηλαδή µε ποιους όρους
και προϋποθέσεις η Ελλάδα διεκδικεί και θα διεκδικήσει πολεµι-
κές επανορθώσεις και κατοχικό δάνειο». Αυτό το είπε στις 9 Ιου-
λίου 2013. Έχουµε φθάσει στον Ιανουάριο του 2014 και ακόµη
δεν υπάρχει η απάντηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.
Ρωτάµε: Γιατί παρήλθαν τόσοι µήνες για να υπάρξει αυτή η απάν-
τηση; 

Τέλος, είναι πολύ επίκαιρη η ερώτησή µας για δύο λόγους.
Πρώτον, διότι η Ελλάδα έχει αναλάβει την Προεδρία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και εποµένως αυτή τη στιγµή είναι στο προσκή-
νιο από πλευράς διεργασιών σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης
και κυρίως διότι ανακοινώθηκε ότι ο Πρόεδρος της Οµοσπονδια-
κής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, ο κ. Γκάουκ, θα επισκεφθεί στις
5 µε 7 Μαρτίου την Ελλάδα για το θέµα των γερµανικών επανορ-
θώσεων και µαζί µε τον κ. Παπούλια αναµένεται να επισκεφθεί
και την περιοχή του Κοµµένου, όπου εκεί υπήρξαν εκατοντάδες
εκτελέσεις. Το ερώτηµα είναι: Ποια η θέση της Κυβέρνησης σε
αυτό το ζήτηµα; Διότι είναι πολύ σηµαντικό ο κ. Γκάουκ να µην
έρθει απλώς να πει µία «συγγνώµη», αλλά να υπάρξει δέσµευση
για πλήρη αποζηµίωση της χώρας µας από αυτά τα θέµατα, πολύ
περισσότερο διότι σε ερώτηση που σας υποβάλαµε, κύριε
Υπουργέ, πριν από λίγο καιρό σας καταγγείλαµε ότι ο πρέσβης
της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας περιφέρεται
από χωρίου εις χωρίον και προσπαθεί να πείσει τοπικούς άρχον-
τες ότι θα τους δώσει µία ή δύο υποτροφίες και θα φέρει κάποια
γερµανικά προϊόντα, για να υπάρξει εξάλειψη των απαιτήσεων
των θυµάτων σε αυτά τα θέµατα. 

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι είναι σηµαντική η σηµερινή συζήτηση
και αναµένουµε την απάντησή σας στα θέµατα που θέσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Δηµήτριος Κούρκουλας.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα

ήθελα, πρώτα απ’ όλα, να ευχαριστήσω τον αξιότιµο κύριο Βου-
λευτή για το ενδιαφέρον που επιδεικνύει γι’ αυτό το πολύ σηµαν-
τικό ζήτηµα των γερµανικών πολεµικών επανορθώσεων και του
κατοχικού δανείου, το οποίο, ως γνωστόν, υποχρεώθηκε να συ-
νοµολογήσει η Τράπεζα της Ελλάδος στον Β’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο. 

Αποτελεί, πράγµατι, ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα µε ιστορικές,
ανθρωπιστικές, πολιτικές και νοµικές παραµέτρους και σαν νο-
µικό ζήτηµα παρουσιάζει ιδιαίτερη πολυπλοκότητα και συνιστά
αντικείµενο προς µελέτη και διευθέτηση σε διεθνές επίπεδο. 

Πράγµατι, υφίσταται αυτή η εκκρεµότητα και διατηρούµε
πάντα το δικαίωµα και τις δυνατότητες για το χειρισµό του θέ-
µατος. Θέλω να επαναλάβω ακόµη µία φορά ότι η Ελλάδα ουδέ-
ποτε παραιτήθηκε των αξιώσεών της. 

Όπως αναφέρθηκε και κατά την οµιλία του Αντιπροέδρου της
Κυβέρνησης και Υπουργού Εξωτερικών της Κυβέρνησης κ. Βε-
νιζέλου στη Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας τον Ιούλιο
του 2013, η Ελλάδα έχει θέσει εγκαίρως, κατ’ επανάληψη και επι-
σήµως, το ζήτηµα των πολεµικών επανορθώσεων και του κατο-
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χικού δανείου µε ρηµατικές διακοινώσεις µετά την κρίσιµη ηµε-
ροµηνία της επανένωσης των δύο Γερµανιών. Το δε ζήτηµα της
διεθνούς δικαιοδοσίας έχει παραπεµφθεί σε επιτροπή υπό τον
Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, όπου µετέχουν
όλες οι αρµόδιες αρχές, η Τράπεζα της Ελλάδος, το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους, προκειµένου να υπάρξει η γνωµοδότηση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για τον αρµόζοντα νοµικό
χειρισµό της υπόθεσης. 

Μπορώ, λοιπόν, να επιβεβαιώσω ακόµη µία φορά, όπως ανα-
φέρθηκε εξάλλου και σε άλλη συζήτηση στη Βουλή το Νοέµβριο
του 2013 από τον κ. Βενιζέλο, ότι έχει ζητηθεί και αναµένεται η
γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου. Έχει ζητηθεί εγγράφως
από τον Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους η κατά
προτεραιότητα ολοκλήρωση της επεξεργασίας των στοιχείων –
ο φάκελος είναι πολλές χιλιάδες σελίδες- και η υποβολή της γνω-
µοδότησης και έχουν γίνει και προφορικά διαβήµατα,
προκειµένου να υπάρξει γρήγορη απάντηση, ώστε να ενηµερω-
θεί και αµέσως η Βουλή.

Όπως έχει ήδη ανακοινωθεί, το ζήτηµα των γερµανικών απο-
ζηµιώσεων έχει συζητηθεί και κατά τη διάρκεια της συνάντησης
του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης κ. Βενιζέλου µε τον τότε Γερ-
µανό Υπουργό Εξωτερικών κ. Βεστερβέλε. Προσθέτω ότι ο κ. Βε-
νιζέλος είχε την ευκαιρία να αναφερθεί εκ νέου στο ζήτηµα αυτό
και κατά την πρόσφατη συνάντησή του µε τον Γερµανό Υπουργό
Εξωτερικών κ. Σταϊνµάγερ. Εκεί η συζήτηση έγινε στο πλαίσιο
των γνωστών εκατέρωθεν επίσηµων θέσεων των δύο χωρών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Μαριά,

έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Στην προηγούµενη ερώ-

τηση που είχα κάνει, πάλι σε σχέση µε τον κ. Βεστερβέλε, και
µου απαντήσατε, είχα ζητήσει να µάθω αν υπήρξαν πρακτικά της
συνάντησης Βενιζέλου- Βεστερβέλε και είχατε πει ότι δεν τη-
ρούνται πρακτικά. Είχαµε πει -και το ξέρετε καλύτερα εσείς- ότι,
προκειµένου να µην υπάρχουν αµφισβητήσεις, είναι άριστη πρα-
κτική να τηρούνται πρακτικά. Κατά την έννοια αυτή, σας ρωτώ
αν τηρήθηκαν πρακτικά για τη συνάντηση µε τον κ. Σταϊνµάγερ
και αν ναι, να µας ενηµερώσετε. Αν όχι, ρωτώ γιατί δεν έχουν τη-
ρηθεί πρακτικά. Διότι αυτό δείχνει πλέον έναν χειρισµό που κατά
τη γνώµη µας δηµιουργεί ή µπορεί να δηµιουργήσει προβλήµατα
στο µέλλον. 

Εγώ αυτό που βλέπω, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής, ότι πετάτε
την µπάλα συνεχώς στην εξέδρα. Πρώτο θέµα είναι ότι έχει ζη-
τηθεί εδώ από τη Βουλή, σε συζητήσεις που έγιναν παλαιότερα,
να συγκροτηθεί Διακοινοβουλευτική Επιτροπή για τα θέµατα των
γερµανικών πολεµικών επανορθώσεων. Παρίστανται τώρα εδώ
ο κ. Γλέζος, ο κ. Κουρουµπλής και άλλοι Βουλευτές. Αυτό πρέπει
να γίνει, διότι η λειτουργία και η δράση του Κοινοβουλίου είναι
ανεξάρτητη από τη δραστηριότητα που θα κάνει η Κυβέρνηση
σε επίπεδο Υπουργείου Εξωτερικών και Οικονοµικών. Πρέπει λοι-
πόν να συγκροτηθεί αυτή η επιτροπή. 

Δεύτερο και σηµαντικό είναι ότι εδώ έχουµε τεράστια προβλή-
µατα που προκύπτουν. Πρώτον, τι θα κάνετε µε τη συνέχεια της
απόφασης της Χάγης, το follow-up; Η απόφαση της Χάγης δη-
λαδή δίνει την ευκαιρία στην ελληνική Κυβέρνηση να προχωρή-
σει σε διαπραγµάτευση για τη διεκδίκηση της αποζηµίωσης των
συγγενών των εκατοµµυρίων θυµάτων που υπήρξαν από τα να-
ζιστικά στρατεύµατα κατοχής. Πέρασε καιρός από την απόφαση
που εκδόθηκε στη Χάγη. Τι κάνετε όσον αφορά το follow-up, πώς
θα πάµε;

Δεύτερον, υπάρχει το ζήτηµα της εκτέλεσης της απόφασης
του Πολυµελούς Πρωτοδικείου της Λειβαδιάς, αµετάκλητης από-
φασης, που δεν επιτρέπεται η εκτέλεσή της γιατί δεν δίνει άδεια
ο Υπουργός Δικαιοσύνης. 

Τρίτον, υπάρχει το ζήτηµα των πολεµικών επανορθώσεων συ-
νολικά. 

Τέταρτον, υπάρχει το κατοχικό δάνειο που είναι διαφορετικό
και που εκεί έχουµε κάνει προτάσεις, ότι µπορεί ακόµη και στο
ζήτηµα αυτό να γίνει τιτλοποίηση του δανείου, όπως γίνεται τιτ-
λοποίηση δανείων τραπεζών και κυνηγούν τους καηµένους τους
δανειολήπτες. Με αυτήν την τιτλοποίηση µπορεί εν συνεχεία το

τιτλοποιηµένο δάνειο να εισαχθεί στο χρηµατιστήριο της Νέας
Υόρκης για είσπραξη. Κάνετε µελέτες πάνω σε αυτά; Τα βλέπετε; 

Διότι εδώ έχω απάντηση -έχω κάνει πάνω από είκοσι πέντε πα-
ρεµβάσεις στα ζητήµατα των πολεµικών επανορθώσεων- από τις
10-9-2012 -πέρασε ενάµισης χρόνος και παραπάνω- από εσάς
και το Υπουργείο Δικαιοσύνης, η οποία λέει το εξής: «Εν συνε-
χεία, το υλικό θα τεθεί υπόψη του Υπουργείου Εξωτερικών, το
οποίο θα κάνει διαπραγµατεύσεις». Δηλαδή από τον Σεπτέµβριο
του 2012 γίνεται συζήτηση για το τι θα κάνουµε. 

Επειδή λέτε ότι τα θέµατα είναι σοβαρά, να σας πω ότι βε-
βαίως και είναι σοβαρά, αλλά έχουν περάσει πάνω από εβδο-
µήντα χρόνια και µου κάνει εντύπωση γιατί δεν αξιοποιείτε ήδη
τον φάκελο που έχει φτιάξει η Τράπεζα της Ελλάδος, τον φάκελο
που έχετε στο Υπουργείο Εξωτερικών. Εδώ έχω ένα επιστηµο-
νικό δηµοσίευµα του 1970, που λέει ότι ήδη προϋπήρχε και προ-
ϋπάρχει από το Νοµικό Συµβούλιο του Υπουργείου Εξωτερικών
και την Τράπεζα της Ελλάδος γνωµοδότηση για το θέµα αυτό.

Άρα εδώ δεν πρέπει να πετάµε την µπάλα στην εξέδρα. Προ-
φανώς είναι σοβαρό το ζήτηµα, αλλά τα νοµικά δεδοµένα, τα
στοιχεία, όλα αυτά υπάρχουν. Το ερώτηµα είναι αν αναζητήσατε
και τον φάκελο του κατοχικού δανείου, που µας έλεγε ο κ. Σαχι-
νίδης ότι χάθηκε και δεν το έβρισκε. 

Πήγατε στο Φράιµπουργκ που απεδείχθη ότι υπάρχουν τα αρ-
χεία και τα αναζητήσατε; Στείλατε ανθρώπους να διασφαλίσουν
ότι θα υπάρξει αυτό το υλικό και θα το φέρετε εδώ; Έγιναν αυτές
οι ενέργειες; Σε λίγο δηλαδή τι θα κάνουµε; Τι θέλει η Κυβέρνησή
σας; Να περάσει η θητεία, να κάνουµε τη δουλειά µας, να πετά-
ξετε το θέµα από πάνω σας και βλέπουν οι επόµενοι. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι το θέµα είναι σοβαρότατο, ότι ενώ
εσείς δεσµευθήκατε ότι θα προχωρήσει το θέµα από τον Ιούλιο,
µέχρι στιγµής δεν έχει προχωρήσει. Είναι πολιτικό λάθος αυτό
που έχει γίνει, έχετε αργήσει πάρα πολύ κι έχει ευθύνη το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους. Πετάτε την µπάλα στην εξέδρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ζητούµε επίσπευση των
διαδικασιών, για να λυθούν τα θέµατα αυτά, πολύ περισσότερο
που θα το είχατε και ως διαπραγµατευτική αρχή εν όψει της Προ-
εδρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Και στον κ. Γκάουκ να
εξηγηθεί ότι δεν θα έρθει απλά να πει «συγγνώµη». Να καταλάβει
ότι οφείλουν 162 δισεκατοµµύρια ευρώ πλέον τόκων για κατο-
χικό δάνειο και πολεµικές επανορθώσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Μην

µας αποδίδετε  προθέσεις που δεν έχουµε. Παραγνωρίζετε το
γεγονός ότι για πρώτη φορά έγινε ουσιαστική µελέτη. Για πρώτη
φορά µετά από εξήντα χρόνια ξεκίνησε ουσιαστική µελέτη. Δεν
πετάµε την µπάλα στην εξέδρα. Περιµένουµε πολύ σύντοµα την
οριστική γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πότε; 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):…

που δεν είναι κάτι τυπικό, είναι ουσιαστικό, διότι µόνο τότε θα εί-
µαστε έτοιµοι και να ενηµερώσουµε τη Βουλή πλήρως και να κα-
θορίσουµε οριστικά τη στρατηγική µας. 

Ουδέποτε τηρούνται Πρακτικά σε συναντήσεις Υπουργών
Εξωτερικών και η τήρηση ή µη πρακτικών δεν έχει καµµία επί-
πτωση. Δεν αποδυναµώνει το δικαίωµά µας και τονίζω και πάλι
ότι η Ελλάδα ουδέποτε παραιτήθηκε των αξιώσεών της. Το αν
τηρούνται πρακτικά, το αν εγείρεται το θέµα, µεταξύ Υπουργών
Εξωτερικών, νοµικά αυτό δεν έχει καµµία επίπτωση, όπως γνω-
ρίζετε πολύ καλά, αλλά εµείς πολιτικά το θέτουµε κάθε φορά και
το ίδιο έκανε και ο κ. Βενιζέλος στην πρόσφατη συνάντησή του
µε τον κ. Σταϊνµάγερ. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δεν το είπε στην κοινή
συνέντευξη µε το Σταϊνµάγερ  ότι το έθεσε. 
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ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Να
σας πω κάτι; Η εκκρεµότητα αυτή δεν πρέπει να γίνεται αντικεί-
µενο, θα έλεγα, συνωµοσιολογικής ή κάποιας άλλης θεώρησης
της Ιστορίας. Εµείς θέλουµε και έχουµε στρατηγική σχέση µε τη
Γερµανία και δεν πρέπει αυτή η εκκρεµότητα -η οποία πρέπει να
λυθεί ακριβώς για να µη δίνει λαβή για λαϊκιστικές ή συνωµοσιο-
λογικές εκµεταλλεύσεις- να υφέρπει και να γίνεται αντικείµενο
µιας γενικής πολιτικής συζήτησης καφενείου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Καφενείου; 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εδώ δεν είναι καφενείο! 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

είπα για εδώ, συγγνώµη. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Να συνέλθει η διακοινο-

βουλευτική επιτροπή. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η

διεκδίκηση, όµως, των αποζηµιώσεων και της αποπληρωµής του
δανείου, δεν σχετίζεται και δεν πρέπει να σχετίζεται ούτε µε τις
στρατηγικές σχέσεις που έχουµε µε τη Γερµανία ούτε µε τη δη-
µοσιονοµική κρίση και το πρόγραµµα προσαρµογής ούτε µε τις
πολύ θετικές ενέργειες της Γερµανικής Πρεσβείας και του Γερ-
µανού Πρέσβη να προωθήσει συνεργασία Ελλάδας-Γερµανίας.
Επειδή υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα, δεν θα πυροβολήσουµε τα
πόδια µας, κύριε Μαριά. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τάζει ότι θα  δώσει….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Μαριά,

σας παρακαλώ. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Και

πολύ καλά κάνει, διότι και εµείς θέλουµε ενίσχυση των σχέσεων
Ελλάδας-Γερµανίας σε όλα τα επίπεδα και σε επίπεδο περιφε-
ρειών και του λέµε «µπράβο» του Γερµανού Πρέσβη που παίρνει
τέτοιες πρωτοβουλίες. Προς Θεού! Μη φτάσουµε στον απόλυτο
παραλογισµό. Επειδή υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα, την οποία
αναγνωρίζουµε ως Κυβέρνηση…

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Έχει συζητήσει για εξό-
φληση; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Τι
θέλετε, κύριε Μαριά; 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εµείς; Αν δεν κάναµε
ερωτήσεις, ακόµη θα ψάχνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τα είπατε,
κύριε Μαριά.  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Νο-
µίζω ότι υποδαυλίζετε κάποια ανεύθυνη πολιτική, την οποία αν
την υιοθετούσαµε εµείς σαν Υπουργείο Εξωτερικών, θα ήταν επι-
ζήµια για τη χώρα µας. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ανεύθυνη είναι η πολι-
τική σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Μαριά,
σας παρακαλώ! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΟΥΡΚΟΥΛΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ξε-
κινήσαµε τη µελέτη πολύ πριν από τις ερωτήσεις σας. Κάντε λίγο
υποµονή, µην προτρέχετε. Κάντε υποµονή και θα διαψευσθείτε
πολύ σύντοµα. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Τι να διαψευσθούµε;
Σας πιέζουµε να κάνετε το αυτονόητο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Μαριά, ευχαριστούµε. 
Εισερχόµαστε τώρα στην µε αριθµό 420…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Υπάρχει µια εκκρεµότητα στο

Κοινοβούλιο, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τίποτα δεν

υπάρχει αυτή τη στιγµή. 
Υπάρχει µόνο η δεύτερη µε αριθµό 420/14-1-2014 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Μιχαήλ Κασσή προς τον Υφυ-
πουργό στον Πρωθυπουργό για τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση,
σχετικά µε τον Περιφερειακό Σταθµό Δηµόσιας Ραδιοφωνίας στα
Ιωάννινα. 

Εγώ θα προσθέσω «και στις Σέρρες». 
Ο συνάδελφος κ. Κασσής έχει τον λόγο για να αναπτύξει την

ερώτησή του. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο

επί προσωπικού θέµατος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Μα, κύριε

Γλέζο, δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Για µένα υπάρχει προσωπικό.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, µε όλο το σεβασµό, δεν προβλέπεται στη διαδικασία
αυτή το προσωπικό θέµα. Δεν έχουµε κάτι άλλο. Εντάξει, κάποια
άλλη φορά –καταλαβαίνω τι λέτε- θα τοποθετηθείτε γι’ αυτό το
θέµα, το οποίο µονίµως βρίσκεται µπροστά.

Κύριε Κασσή, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, η επίκαιρη ερώτησή µου

αφορά τον Περιφερειακό Σταθµό Δηµόσιας Ραδιοφωνίας στα
Ιωάννινα. Επανέρχοµαι µε την επίκαιρη ερώτηση αναφορικά µε
το σχετικό θέµα και ειδικότερα για τους Περιφερειακούς Σταθ-
µούς Ραδιοφωνίας. 

Σύµφωνα µε τα όσα είχαν δοθεί στη δηµοσιότητα, ο νέος ρα-
διοτηλεοπτικός φορέας θα περιελάµβανε δύο τηλεοπτικούς
σταθµούς και τέσσερα ραδιόφωνα έναν ενηµερωτικό, έναν αθλη-
τικό, µια συχνότητα για τον απόδηµο ελληνισµό και τη διατήρηση
του Τρίτου Προγράµµατος.

Επίσης, ανακοινώσατε ότι θα λειτουργήσουν οι Παραµεθόριοι
Σταθµοί της Μακεδονίας, της Θράκης και του Αιγαίου.

Στις 9-7-2013 κατέθεσα σχετική ερώτηση και θα ήθελα να ση-
µειώσω ότι µέχρι σήµερα δεν έχω πάρει απάντηση. Τότε, στην
ερώτηση ρωτούσα αν σκοπεύετε να ιδρύσετε ραδιοφωνικό
σταθµό στα Ιωάννινα. Όπως ραδιοφωνικοί σταθµοί πρέπει να
υπάρχουν σε όλη την παραµεθόριο, θεωρώ ότι και η παραµεθό-
ριος περιοχή των Ιωαννίνων και γενικότερα της Ηπείρου, που συ-
νορεύει και µε την Αλβανία, τουλάχιστον θα έπρεπε να ήταν µέσα
στην απόφαση αυτή.

Ειδικότερα, θα ήθελα να πω ότι στην περιοχή αυτή τα τελευ-
ταία χρόνια το αίσθηµα της ανασφάλειας είναι πολύ µεγάλο,
όπως και της αποµόνωσης την οποία αισθάνονται οι πολίτες µε
όλα αυτά που συµβαίνουν σε ό,τι έχει να κάνει µε κρούσµατα
κλοπών και εγκληµατικές -θα έλεγα- δραστηριότητες.

Ρωτώ, κύριε Υφυπουργέ, ποια είναι τα κριτήρια της ίδρυσης
των σταθµών στις παραµεθόριες περιοχές και αν προτίθεστε να
ιδρύσετε Περιφερειακό Ραδιοφωνικό Σταθµό στην παραµεθόριο
περιοχή των Ιωαννίνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί - συ-
νοδοί από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο «ΤΑΥΡΑΚΗ» Γλυφάδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παντελής Καψής, Υφυπουργός παρά τω
Πρωθυπουργώ για τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση.

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κύριε Κασσή, σας ευχαριστώ για την ερώτηση,
γιατί υπάρχουν µερικά ζητήµατα που πράγµατι πρέπει να διευ-
κρινιστούν. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ότι αυτήν τη στιγµή δεν κάνει η
Κυβέρνηση τον σχεδιασµό του νέου ραδιοτηλεοπτικού φορέα,
των νέων τηλεοπτικών καναλιών και των ραδιοφωνικών σταθµών.
Με βάση τον νόµο ο οποίος έχει ψηφιστεί από αυτήν τη Βουλή,
ο σχεδιασµός γίνεται από το εποπτικό συµβούλιο και το διοικη-
τικό συµβούλιο του νέου ραδιοτηλεοπτικού φορέα και γίνεται µε
την απόλυτα δική τους ευθύνη και τις δικές τους επιλογές.

Στο πλαίσιο αυτού του σχεδιασµού, λοιπόν, -να το πω από την
αρχή- προβλέπεται να λειτουργήσουν ραδιοφωνικοί σταθµοί σε
όλες τις πρωτεύουσες περιφερειών, άρα και στα Ιωάννινα, όπου
αυτήν τη στιγµή -όπως ξέρετε- ο σταθµός εκεί πέρα τελεί υπό
κατάληψη.

Αυτή ωστόσο δεν είναι όλη η απάντηση στο ερώτηµά σας.
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Αυτήν τη στιγµή ο νέος φορέας βρίσκεται στην τελική του ευθεία.
Προχθές έβγαλε την προκήρυξη για την πρόσληψη δηµοσιογρά-
φων και άλλων καλλιτεχνικών ειδικοτήτων, έβγαλε προκήρυξη
για το καινούργιο πρόγραµµα, και σήµερα -ή τη Δευτέρα το αρ-
γότερο- θα βγει και η προκήρυξη του ΑΣΕΠ για την πρόσληψη
µόνιµου προσωπικού στη ΝΕΡΙΤ.

Περνάµε µία κρίσιµη φάση αυτήν τη στιγµή. Ο στόχος είναι να
µπορέσει να λειτουργήσει όσο πιο σύντοµα το πρώτο κανάλι. Και
πρέπει να σας πω ότι αυτό είναι ένα πάρα πολύ δύσκολο εγχεί-
ρηµα, γιατί δεν έχουµε κάποια ορισµένη µέρα που θα ξεκινή-
σουµε. Έχουµε ήδη έναν τεχνολογικά σύνθετο φορέα, όπως
είναι ένα τηλεοπτικό κανάλι, η «Δηµόσια Τηλεόραση», ο οποίος
σιγά-σιγά θα πρέπει να µετασχηµατιστεί στον επόµενο φορέα,
που θα είναι η ΝΕΡΙΤ, και µάλιστα µε συνθήκες απόλυτης οικο-
νοµικής πειθαρχίας. 

Ένα νούµερο µόνο θα πω. Η ΕΡΤ ξόδευε 240 εκατοµµύρια
ευρώ στον προϋπολογισµό της. Ο νέος φορέας έχει προϋπολο-
γισµό 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Και αυτό έχει εγγραφεί στο µε-
σοπρόθεσµο πρόγραµµα, που σηµαίνει ότι δεν υπάρχει κανένα
περιθώριο ευελιξίας. Παρ’ όλα αυτά στον σχεδιασµό, εκτός από
τους περιφερειακούς σταθµούς, θα υπάρχουν δύο πανελλαδικής
εµβέλειας κανάλια, ένα δορυφορικό για την οµογένεια, τρεις πα-
νελλαδικής εµβέλειας ραδιοσταθµοί και φυσικά το ίντερνετ.

Είναι φανερό ότι για να γίνουν όλα αυτά τα πράγµατα χρειάζε-
ται ένας γενναίος εξορθολογισµός. Στο πλαίσιο αυτό θα υπάρξει
εξορθολογισµός και των περιφερειακών σταθµών. Ένα στοιχείο
µόνο θα πω. Ο νέος φορέας αυτήν τη στιγµή έχει προκηρύξει
εξακόσιες πενήντα θέσεις αορίστου χρόνου. Στην ΕΡΤ, µόνο
στους περιφερειακούς σταθµούς, απασχολούνταν 300 άτοµα και
υπήρχαν καταστάσεις τραγελαφικές. Περιφερειακός σταθµός -
να µην πω το όνοµά του- είχε είκοσι εργαζοµένους, εκ των
οποίων επτά ήταν διοικητικοί και επτά δηµοσιογράφοι, για πε-
νήντα ώρες εβδοµαδιαίο πρόγραµµα. Δηλαδή µιλάµε για σπα-
τάλη άνευ προηγουµένου. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. 

Η ΝΕΡΙΤ θα παρέχει στους περιφερειακούς σταθµούς έναν
µικρό αριθµό προσωπικού. Αλλά το σχέδιο που υπάρχει, και το
οποίο νοµίζω ότι εάν εφαρµοστεί θα  είναι πραγµατικά πρωτο-
πόρο, είναι να έρθουν οι περιφερειακοί σταθµοί σε συνεννόηση
µε τις τοπικές αρχές, µε την τοπική αυτοδιοίκηση, την περιφε-
ρειακή αυτοδιοίκηση, τους επαγγελµατικούς φορείς, τα πανεπι-
στήµια που υπάρχουν σε πάρα πολλές πρωτεύουσες της
περιφέρειας, ώστε να ανοιχτεί η ΝΕΡΙΤ σε συνεργασία µε αυτούς
τους φορείς και να ανοιχτούν οι σταθµοί και στην τοπική αγορά. 

Υπήρχαν ορισµένοι περιφερειακοί σταθµοί που είχαν καλά στε-
λέχη, τα οποία ήταν σε συνεργασία µε τους τοπικούς φορείς και
µπορούσαν και έπαιρναν διαφήµιση από την τοπική αγορά. Σε
συνεργασία λοιπόν µε την τοπική αυτοδιοίκηση µπορούν οι πε-
ριφερειακοί σταθµοί να γίνουν οικονοµικά εύρωστοι, και βέβαια
στο πλαίσιο της πρόθεσης του διοικητικού συµβουλίου τα χρή-
µατα τα οποία συγκεντρώνουν να παραµένουν στους περιφερει-
ακούς σταθµούς για να αναπτυχθούν όσο περισσότερο µπορούν,
µε τη στήριξη, επαναλαµβάνω, της τοπικής κοινωνίας. 

Αυτές οι συνεννοήσεις -για να µη νοµίζετε ότι λέω λόγια του
αέρα- έχουν ήδη ξεκινήσει µε ορισµένους δηµοτικούς άρχοντες
και νοµίζω ότι πολύ σύντοµα θα µπορέσει να ξεκινήσει η ΝΕΡΙΤ
πιλοτικά την επαναλειτουργία τέτοιων περιφερειακών σταθµών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε τον λόγο
να δευτερολογήσετε, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Κατ’ αρχάς να πω, κύριε Υφυπουργέ, ότι µε
ικανοποιεί το γεγονός ότι στον σχεδιασµό του νέου φορέα είναι
να λειτουργήσει και ραδιοφωνικός σταθµός στα Γιάννενα. 

Βέβαια, δεν θα υιοθετήσω σε καµµία περίπτωση την παλαιά
λειτουργία µε όλα αυτά τα µεγάλα κοστολόγια τα οποία υπήρχαν
και τη στιγµή που γίνεται προσπάθεια από την Κυβέρνηση, προ-
κειµένου αυτά τα πράγµατα να συµµαζευτούν µέσα από τον και-
νούργιο φορέα. Σε αυτό µε βρίσκετε απόλυτα σύµφωνο. 

Υπάρχει, όµως, ένα πράγµα στο οποίο πρέπει να συµφωνή-
σουµε. Ένας περιφερειακός σταθµός ραδιοφωνίας, όπως ήταν
αυτός στα Γιάννενα, που λειτουργούσε για εξήντα πέντε χρόνια -
και πραγµατικά έχει προσφέρει σε αυτόν τον τόπο σε επίπεδο ενη-
µέρωσης στα δύσκολα χρόνια, αλλά ακόµη και σήµερα, λόγω του

ότι γεωγραφικά είµαστε σε µία αποµονωµένη περιοχή, δύσβατη,
µε πάρα πολλά προβλήµατα, που η ενηµέρωση, αν θέλετε, ήταν
προσδοκία των ανθρώπων αυτών και γινόταν από το κράτος, πρέ-
πει να συνεχίσει να υπάρχει, γιατί υπάρχουν οι υποδοµές. 

Από εκεί και πέρα, ο καινούργιος φορέας πρέπει να υλοποι-
ήσει σύντοµα τη δέσµευση την οποία κάνετε και εσείς σήµερα,
γιατί νοµίζω ότι είναι και δέσµευση της Κυβέρνησης.

Εγώ ειλικρινά θέλω να σας ευχαριστήσω. Βέβαια, η όποια κα-
θυστέρηση σε επίπεδο απάντησης της δικής µου ερώτησης
θεωρώ ότι είναι δικαιολογηµένη σε έναν βαθµό. Δεν πρέπει από
εδώ και πέρα, όµως, να υπάρχουν άλλες καθυστερήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Ασφαλώς συµµερίζοµαι την ανάγκη να προχωρήσουν οι περι-
φερειακοί σταθµοί το συντοµότερο δυνατόν. Πρέπει να πω ότι
όλο το εγχείρηµα της συγκρότησης του νέου φορέα ήταν πιο δύ-
σκολο απ’ ό,τι περίµενα όταν ξεκίνησε. 

Θέλω ωστόσο να προσθέσω ότι πρόθεση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της ΝΕΡΙΤ είναι αυτό το µοντέλο, το οποίο ανέφερα για
τα Γιάννενα και τους άλλους περιφερειακούς σταθµούς, κατά κά-
ποιον τρόπο να γενικευτεί. Για παράδειγµα είµαστε… είναι σε συ-
νεννόηση το Διοικητικό Συµβούλιο της ΝΕΡΙΤ…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Γλώσσα λανθάνουσα. 
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για

τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Όχι, κυρία Κωνσταντοπούλου,
δεν είναι έτσι. Αν ενδιαφερόσασταν, θα ενηµέρωνα όποτε θέλατε
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση πολύ περισσότερο, αντί να απέ-
χετε. 

Είναι το ΔΣ σε συνεννόηση µε τον Δήµο της Αθήνας για την
επαναλειτουργία ενός ραδιοφωνικού σταθµού, του «Φιλία», ο
οποίος σε συνεργασία µε το Υπουργείο Τουρισµού θα απευθύ-
νεται στους µετανάστες αλλά και στους επισκέπτες της χώρας
µας. 

Το ίδιο θέλουµε να γίνει και στη Θεσσαλονίκη. Και επειδή έχει
αυτές τις µέρες απασχολήσει πολύ έντονα η τηλεόραση της
Θεσσαλονίκης την κοινή γνώµη -της Θεσσαλονίκης, ιδιαίτερα- θα
ήθελα να πω δυο λόγια.

Όπως έχουµε πει, θα υπάρχει αυτόνοµη Γενική Διεύθυνση µε
έδρα τη Θεσσαλονίκη, η οποία θα αφορά το δεύτερο κανάλι του
τηλεοπτικού σταθµού ο οποίος θα ξεκινήσει µέσα στους προσε-
χείς µήνες. 

Σε σχέση µε την ΕΤ3 θα είναι πολύ πιο «µαζεµένο» το δεύτερο
κανάλι. Η ΕΤ3 είχε τετρακόσια άτοµα προσωπικό. Αυτήν τη
στιγµή προβλέπεται ότι αορίστου χρόνου θα είναι εξήντα τέσ-
σερα άτοµα στη Θεσσαλονίκη. 

Υπάρχει, όµως, το εξής παράδοξο, το οποίο δείχνει ακριβώς
τις µεγάλες δυνατότητες που έχουµε: Ενώ η ΕΤ3 είχε έναν προ-
ϋπολογισµό γύρω στα 24 εκατοµµύρια, αν θυµάµαι καλά για πρό-
γραµµα, δηλαδή για αυτό που απαιτεί ο τηλεθεατής, πήγαιναν
µόλις 5 εκατοµµύρια. Με βάση τον δραστικά µειωµένο προϋπο-
λογισµό που θα έχει η ΝΕΡΙΤ για πρόγραµµα θα πηγαίνουν πάνω
από 8,5 εκατοµµύρια.

Τι θέλει ο πολίτης αυτήν τη στιγµή από εµάς; Θέλει να κάνουµε
βιοµηχανίες διορισµών και να φορτώνουµε στο κράτος δαπάνες
ή να του προσφέρουµε περιεχόµενο τηλεοπτικό; Πιστεύω ότι ο
πολίτης θέλει το δεύτερο. 

Ακριβώς όπως συµβαίνει και στους περιφερειακούς σταθµούς,
θα υπάρχουν τεράστιες δυνατότητες για το δεύτερο κανάλι σε
συνεννόηση µε την τοπική αυτοδιοίκηση -όπου έχει γίνει ήδη απ’
όσο ξέρω µια πρώτη συζήτηση- αλλά και µε τους φορείς της
πόλης -το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο- όχι µόνο να εκφράζονται
µέσα από το νέο κανάλι, αλλά να συµβάλλουν και στην παρα-
γωγή περιεχοµένου. Το έχουν κάνει αυτό ιδιωτικοί σταθµοί στην
Αθήνα. Γιατί να µην µπορεί να το κάνει η ΝΕΡΙΤ; Πιστεύω ότι µπο-
ρεί να το κάνει. 

Κι αυτό τελικά αφορά και τα Γιάννενα, κύριε Κασσή, και αυτό
πρέπει να είναι το µήνυµά µας. Πιστεύουµε στους περιφερει-
ακούς σταθµούς; Πιστεύουµε στην ανάγκη ενός σταθµού στη
Θεσσαλονίκη; Τότε οι κοινωνικοί φορείς της πόλης πρέπει να κι-
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νητοποιηθούν για να τους στηρίξουν. Η ΝΕΡΙΤ –και αυτό είναι το
µήνυµά της- είναι όχι µόνο ανοιχτή σε τέτοια συνεργασία, αλλά
θα την επιδιώξει µε κάθε τρόπο. Πιστεύω ότι αυτό θα οδηγήσει
σε αναβάθµιση και της περιφέρειας και της Θεσσαλονίκης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,

αν µου επιτρέπετε, επειδή ξέρετε ότι κατάγοµαι από τις Σέρρες
και επειδή έχετε δεχθεί ένα υπόµνηµα πριν από πάρα πολλούς
µήνες για την ΕΡΑ Σερρών, γενικά όµως θα ήθελα να τοποθετηθώ
ότι, πέρα από τις πρωτεύουσες των περιφερειών, υπάρχουν και
άλλες πάρα πολύ µεγάλες ενδοπεριφερειακές ανάγκες για περισ-
σότερη ενηµέρωση των κατοίκων.

Η Μακεδονία και η Κεντρική Μακεδονία είναι µια πολυπληθής
περιφέρεια, η οποία σίγουρα δεν µπορεί να εκπροσωπηθεί για
τα τοπικά της ενδιαφέροντα και για την πληροφόρηση και για
όλα αυτά τα οποία πρέπει να κάνει ένας ραδιοφωνικός σταθµός
µόνο από έναν κεντρικό ραδιοφωνικό σταθµό της Θεσσαλονίκης. 

Άρα θεωρώ ότι θα πρέπει να το δείτε και εσείς αυτό µε πρό-
τασή σας ως πολιτικός προϊστάµενος της νέας αυτής κατάστα-
σης, ώστε να µην υπάρχουν µόνο δεκατρείς κεντρικοί σταθµοί. 

Προφανώς ικανοποιείται ο κ. Κασσής. Είναι Βουλευτής Ιωαν-
νίνων. Υπάρχουν πάρα πολλές ανάγκες και σε άλλους νοµούς –
ας το πω πιο απλά- της χώρας, ιδιαίτερα των περιφερειών που
είναι στα σύνορα, όπως είναι η δική µου.

Βλέπω την κ. Σταµπουλή εδώ, η οποία µάχεται, όπως και άλλοι
συνάδελφοι οµολογώ και κυβερνητικοί, για να µην τους τρώµε
το δίκιο. Εάν θέλετε να τοποθετηθείτε, µε την ευκαιρία, µια και
έχω αυτό το ενδιαφέρον.

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Κατ’ αρχάς θέλω να καταστήσω
σαφές ότι είναι ζήτηµα του Εποπτικού και του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της ΝΕΡΙΤ. Να σηµειώσω, επίσης, κάτι το οποίο έχει ση-
µασία, ότι από τον Νοέµβριο του 2014 ο σχεδιασµός προβλέπει
να περάσουµε στην ψηφιακή τηλεόραση. Αυτό δηµιουργεί τερά-
στιες τεχνολογικές δυνατότητες.

Εάν υπάρχει ενδιαφέρον από τις τοπικές κοινωνίες, είµαι βέ-
βαιος ότι το Εποπτικό και το Διοικητικό Συµβούλιο θα είναι από-
λυτα ανοιχτά σε µια συνεργασία να στηριχτούν περιφερειακοί
σταθµοί είτε ραδιοφωνικοί είτε τηλεοπτικοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Λέτε ενδιαφέ-
ρον. Τι εννοείτε, δηλαδή, οικονοµικό; 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Να στηριχτούν και οικονοµικά και
διοικητικά, και τεχνικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Γιατί είπατε και
για τον δήµο. Εννοείτε να βοηθάει, να πληρώνει; 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΨΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό για
τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση): Δεν χρειάζεται κατ’ ανάγκη να
πληρώνει, αλλά εάν µπορεί να φτιάξει προγράµµατα τα οποία
έχουν ανταπόκριση στην τοπική κοινωνία, αυτά γίνονται και αυ-
τοχρηµατοδοτούµενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Υπουργέ, και συγγνώµη για την παρέµβαση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα εννέα
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το Ιδιωτικό Γε-
νικό Λύκειο «Γ. ΜΑΛΛΙΑΡΑ».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµεθα στη συζήτηση της τελευταίας για σήµερα επίκαι-
ρης ερώτησης. Πρόκειται για την πρώτη µε αριθµό 426/14-1-
2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Βοιωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Σταθά προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στο
Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο, για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε ένα τροµερό πρό-
βληµα στο Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου, το οποίο έχει δηµιουρ-
γηθεί τους δύο τελευταίους µήνες του 2013, τον Νοέµβριο και
τον Δεκέµβριο, και έχει να κάνει µε τις εφηµερίες. 

Παρ’ όλες τις διαµαρτυρίες των κατοίκων και όλων των τοπι-
κών φορέων, είχατε πει ότι θα λυθεί. Όµως δεν λύθηκε το θέµα
και βλέπουµε ότι συνεχίζεται και τον µήνα Ιανουάριο, γι’ αυτό και
βρισκόµαστε εδώ και το φέραµε στη Βουλή. 

Είναι µια περιοχή, η οποία έχει πάνω από σαράντα χιλιάδες µό-
νιµους κατοίκους. Επίσης, είναι η µεγαλύτερη βιοµηχανική πε-
ριοχή στη χώρα η περιοχή Σχηµαταρίου-Οινοφύτων και υπάρχουν
πάρα πολλά ατυχήµατα τα οποία συµβαίνουν στη βιοµηχανία.
Έτσι, χρειάζεται να υπάρχουν σίγουρα δύο γιατροί και όχι αυτό
το οποίο έχουµε εδώ αποφασίσει. Ούτε χίλια ευρώ δεν κοστίζουν,
δηλαδή, οι εφηµερίες οι οποίες δεν δίνονται, για να λειτουργήσει
κανονικά το νοσοκοµείο, για ένα τέτοιο ποσό µιλάµε. 

Βλέπουµε ότι µπαίνει σε κίνδυνο η ζωή των κατοίκων, των ερ-
γαζοµένων και µπορεί να θρηνήσουµε θύµατα, όπως είχε γίνει
και στο παρελθόν, όταν είχαµε προσφύγει και στον εισαγγελέα.

Το επιστηµονικό συµβούλιο τα έχει καταγγείλει και έχει δια-
φωνήσει µε όλα αυτά που γίνονται. Όµως, η διοικήτρια εδώ συ-
νεχίζει και εφαρµόζει αυτές τις µεικτές εφηµερίες. Συγκεκριµένα,
οκτώ µεικτές εφηµερίες και ένα Σαββατοκύριακο, στην ουσία,
αντί για δύο, να δουλεύει επί εικοσιτέσσερις ώρες το εικοσιτε-
τράωρο ένας γιατρός και να είναι ο άλλος σε ετοιµότητα, στο
σπίτι του. Αποτέλεσµα είναι να βλέπει δεκάδες ασθενείς το Σαβ-
βατοκύριακο αυτός ο γιατρός που εφηµερεύει. Σκεφτείτε να
είναι κουρασµένος, ευρισκόµενος επί εικοσιτέσσερις ώρες
µόνος του εκεί, και µαζί µε έναν νοσηλευτή, που είναι συνήθως
στις εφηµερίες να προσπαθούν να σώσουν ζωές. 

Είχαµε και δύο περιστατικά τον Δεκέµβριο µήνα, τα οποία θα
καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής και στην κυριολεξία παρά
τρίχα σώθηκαν αυτοί οι δύο άνθρωποι, λόγω του ότι γύρισαν οι
γιατροί οι οποίοι δεν είχαν εφηµερία. Έτυχε να είναι κοντά και
τους πήραν τηλέφωνο, για να έρθουν και να βοηθήσουν τον για-
τρό που εφηµέρευε. Δηλαδή, κρίθηκε καθαρά στην αυτοθυσία
των γιατρών και του προσωπικού του κέντρου υγείας, λειτούρ-
γησε το φιλότιµο των γιατρών αυτών και του προσωπικού. 

Πρέπει να δοθεί, λοιπόν, άµεσα λύση σε αυτό το πρόβληµα,
γιατί είναι απαράδεκτο να υπάρχει. Αυτό πιστεύουµε ότι πρέπει
να γίνει, καθώς υπάρχει και το πρόβληµα των Οινοφύτων, δίπλα,
όπου πάλι ο ΕΟΠΥΥ και πρώην ΙΚΑ κλείνει, µε αποτέλεσµα να
φορτώνεται επιπλέον εργασία στο κέντρο υγείας και να κουρά-
ζονται παραπάνω οι γιατροί.

Καταλαβαίνετε, δηλαδή, εάν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση,
πόσο δύσκολη θα είναι για το Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Αντώνιος Μπέζας
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, θα ζητούσα και από εσάς, αλλά και από όλους τους συ-
ναδέλφους, να µη µεταφέρεται  –µε «-αι», γιατί δεν τη
µεταφέρετε κατ’ ανάγκην µόνο εσείς- µία εικόνα τραγική για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Σίγουρα υπάρχουν προβλήµατα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
αλλά, όταν µεταφέρεται µία εικόνα τέτοια, τότε χάνεται η εµπι-
στοσύνη των πολιτών προς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, η οποία
είναι ένας σηµαντικός παράγοντας καλής λειτουργίας του συ-
στήµατος. Σίγουρα –επαναλαµβάνω- υπάρχουν προβλήµατα.
Εµείς µπροστά σε αυτά τα προβλήµατα δεν δειλιάσαµε. Σταθή-
καµε απέναντι σε αυτά τα προβλήµατα και γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο προωθούµε µία ριζική αναδιοργάνωση του συστήµατος, η
οποία θα οδηγήσει στην αναβάθµιση, και της αποτελεσµατικό-
τητας αλλά και της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών
υγείας.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι βρίσκεται προ των πυλών µία µεγάλη
µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε τη δηµι-
ουργία του Πρωτοβάθµιου Εθνικού Δικτύου Υγείας, στο οποίο
θα συνενωθούν τα δύο δηµόσια υποσυστήµατα πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας που υπάρχουν σήµερα στη χώρα, το δηµόσιο
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υποσύστηµα του ΕΣΥ, µε τα κέντρα υγείας και το δηµόσιο υπο-
σύστηµα του ΕΟΠΥΥ µε τις µονάδες υγείας του ΕΟΠΥΥ. 

Επειδή αναφερθήκατε στην πρωτολογία σας σε κλείσιµο του
πρώην πολυϊατρείου του ΙΚΑ, να τονίσω ότι καµία µονάδα υγείας
του ΕΟΠΥΥ δεν πρόκειται να κλείσει µέσα από αυτήν τη µεταρ-
ρύθµιση. Οι µονάδες αυτές θα µεταφερθούν στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, κάτω από τις υγειονοµικές περιφέρειες, προκειµένου να
είναι αποτελεσµατικότερη η λειτουργία τους, να λειτουργούν σε
εικοσιτετράωρη βάση, να µπορούµε να χρησιµοποιούµε για-
τρούς από το ένα δηµόσιο υποσύστηµα στο άλλο. Οι γιατροί οι
οποίοι θα έρθουν να εργαστούν σε αυτές τις µονάδες θα είναι
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, για να έχουµε σε πολ-
λές από αυτές τις µονάδες -πρώην πολυϊατρεία του ΙΚΑ-ΕΟΠΥΥ-
εικοσιτετράωρη λειτουργία.

Πριν αναφερθώ στο συγκεκριµένο θέµα του Κέντρου Υγείας
Σχηµαταρίου, που υπάγεται διοικητικά στο Γενικό Νοσοκοµείο
της Θήβας, θα ήθελα να ανοίξω  µία παρένθεση και να πω ότι
όλες οι µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε βάση
αυτήν τη µεταρρύθµιση, δεν θα υπάγονται πλέον σε νοσοκοµεία,
για να µην υπάρχει λειτουργική διασύνδεση µεταξύ των νοσοκο-
µείων και των δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Θα υπάρ-
χει µόνο ιατρική και επιστηµονική διασύνδεση, αλλά θα
υπάγονται στις υγειονοµικές περιφέρειες, το σύστηµα, δηλαδή,
θα είναι ανεξάρτητο.

Η έλλειψη δεύτερου ιατρού στις εφηµερίες στο Κέντρο Υγείας
Σχηµαταρίου υπήρξε πράγµατι, διότι έγινε µία τροποποίηση του
τύπου των εφηµεριών από ενεργές εφηµερίες σε µεικτές εφηµε-
ρίες, για περιορισµένο αριθµό εφηµεριών, τους µήνες Νοέµβριο
και Δεκέµβριο. Δεν ξέρω εάν συνεχίζεται αυτό και το πρώτο δε-
καπενθήµερο του Ιανουαρίου, λόγω εξάντλησης της προβλεπό-
µενης πίστωσης για τις εφηµερίες. Πάντως τα περιστατικά στα
οποία αναφερθήκατε, τα οποία συνέβησαν στις 7 και 9 Δεκεµ-
βρίου, είχαν µία αποτελεσµατική και πλήρη αντιµετώπιση. Η αν-
τιµετώπιση έγινε κατ’ αρχάς στο Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου,
στη συνέχεια  µεταφέρθηκαν στο Γενικό Νοσοκοµείο Θήβας,
στην Καρδιολογική Κλινική, και έτυχαν επαρκούς φροντίδας από
τους εφηµερεύοντες ιατρούς καρδιολόγους.

Έχει δοθεί εντολή από την 5η Υγειονοµική Περιφέρεια στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο Θηβών να επανέλθει η εφηµερία στο καθεστώς
που υπήρχε πριν από τον Οκτώβριο, δηλαδή να έχουµε την εφη-
µερία δύο ιατρών στο Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου σε συστηµα-
τική βάση. 

Πώς θα γίνει αυτό; Θα γίνει µέσα από έναν εξορθολογισµό του
συνόλου των εφηµεριών όλων των ειδικοτήτων, µέχρις ότου επι-
τευχθεί αυτή η δυνατότητα. Μπορεί, για παράδειγµα, κάποιες ει-
δικότητες, όπως είναι ο οδοντίατρος, οι οποίες δεν είναι αιχµής,
να µην παίρνουν τις εφηµερίες τις οποίες παίρνουν αυτήν τη
στιγµή -να παίρνουν, βέβαια, τις ελάχιστες τις οποίες προβλέπει
ο νόµος- και να εξοικονοµηθεί ποσό από εκεί, προκειµένου να
έχουµε εφηµερία δύο ιατρών στο Κέντρο Υγείας Σχηµαταρίου.
Σε κάθε περίπτωση, αυτή η εντολή έχει δοθεί τις τελευταίες ηµέ-
ρες από τη διοίκηση της 5ης ΥΠΕ προς το Γενικό Νοσοκοµείο
Θηβών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, µπορείτε να δευτερολογήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ: Πρώτον, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να πω

ότι δεν φταίµε εµείς για την εικόνα η οποία υπάρχει στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Την έχουν δηµιουργήσει οι πολιτικές οι οποίες
εφαρµόζονται. Άρα εµείς δεν είµαστε αυτοί οι οποίοι διαβάλ-
λουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ως Αντιπολίτευση. Ο ρόλος µας
είναι να µεταφέρουµε τα προβλήµατα, να ασκούµε κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο και να προσπαθούµε να τα λύσουµε µαζί µε τον λαό.
Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, για το θέµα του Κέντρου Υγείας Σχηµα-
ταρίου, επειδή η απάντηση που διαβάσατε πριν ήταν η απάντηση
που είχα πάρει και στις 30-12-2013 -και όλα αυτά που µου ανα-
φέρατε προηγουµένως- και επειδή δεν έχει εφαρµοστεί τίποτα,
όπως είπα και στην πρωτολογία µου, φέραµε ξανά το θέµα το
ελληνικό Κοινοβούλιο.

Αυτό που πιστεύω είναι ότι πρέπει κάτι να γίνει άµεσα πέραν
των διαβεβαιώσεων. Το πρόβληµα δεν είναι ότι έχουµε έλλειψη
γιατρών, αλλά έλλειψη χρηµάτων. Δεν µπορούν να διαχειριστούν
τα χρήµατα, ώστε να έχουµε εφηµερίες. 

Έχουµε και ένα άλλο πρόβληµα. Σε άλλες περιπτώσεις λεί-
πουν γιατροί, νοσηλευτές, διοικητικό προσωπικό. Εδώ, ενώ
υπάρχει το ιατρικό προσωπικό, δεν υπάρχουν τα χρήµατα για να
γίνουν οι εφηµερίες. Αυτό πρέπει να λυθεί άµεσα. Άκουσα αυτό
που είπατε, πως έχετε δώσει εντολή, αλλά θα το δούµε και εµείς
και οι πολίτες του Σχηµαταρίου και των Οινοφύτων τις επόµενες
µέρες. 

Ας µην ξεχνάµε ότι είναι κοντά και το Δήλεσι, όπου έχουν µε-
τακινηθεί πάρα πολλοί συνταξιούχοι, που έχουν εκεί τις θερινές
τους κατοικίες. Κυρίως το καλοκαίρι έχουµε είκοσι µε τριάντα χι-
λιάδες άτοµα που πηγαίνουν εκεί. Θέλουµε αυτό το πρόβληµα
να µη λυθεί µόνο προσωρινά. Αν αυτό δεν γίνει, θα επανέλθουµε
όχι µόνο στο Κοινοβούλιο, αλλά και µε κινητοποιήσεις και δικές
µας και της τοπικής κοινωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σταθάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,
µπορείτε να δευτερολογήσετε, αν θέλετε. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΕΖΑΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν θα δευτερο-
λογήσω, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Η τέταρτη µε
αριθµό 429/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Νοµού Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή
κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τα κριτήρια επιλογής
της ανακρίτριας στη δικαστική υπόθεση της Χρυσής Αυγής, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται. 

Η πέµπτη µε αριθµό 422/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ.
Θωµά Ψύρρα προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
που «παγώνει» ξανά την εκτροπή του Αχελώου, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η δεύτερη µε αριθµό 430/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τους Υπουργούς Δηµό-
σιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε «το
προβληµατικό καθεστώς των αδειών των κρατουµένων», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφε-
ται. 

Τέλος, η τρίτη µε αριθµό 423/14-1-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς κ. Μαρίας Γιαννακάκη προς τους Υπουργούς Υγείας
και  Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχε-
τικά µε την εγκατάλειψη του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα Δι-
καιώµατα του Παιδιού, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 14/14/25-11-2013 επίκαιρη επε-
ρώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς κ. Φώτη Κουβέλη και των Βουλευτών του
κόµµατός του κ.κ. Δηµητρίου Αναγνωστάκη, Μαρίας Γιαννακάκη,
Γεωργίου Κυρίτση, Σπυρίδωνος Λυκούδη, Αικατερίνης Μάρκου,
Ασηµίνας Ξηροτύρη-Αικατερινάρη, Βασιλείου Οικονόµου, Ιωάννη
Πανούση, Μαρίας Ρεπούση, Νικολάου Τσούκαλη, Νίκης Φούντα,
Γρηγορίου Ψαριανού και Θωµά Ψύρρα, προς τους Υπουργούς
Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Οικονοµικών, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων και Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την επανεκκίνηση της ανάπτυξης και την παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας. 

Τον λόγο έχει η πρώτη επερωτώσα Βουλευτής κ. Ασηµίνα Ξη-
ροτύρη-Αικατερινάρη.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Βασική ιδέα των προγραµµάτων διάσωσης της οικονοµίας,
που εφαρµόστηκαν από το 2010 στη χώρα, ήταν η δηµοσιονο-
µική εξυγίανση και η σταθεροποίηση. Εφαρµόστηκε µια σκληρή
αντίληψη της οικονοµικής πολιτικής, ότι πάνω απ’ όλα προέχει η
λιτότητα, ενώ η ανάπτυξη έµεινε και δυστυχώς εξακολουθεί να
παραµένει στο περιθώριο.

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή που επιβλήθηκε και έχει επι-
τευχθεί χάρη στις θυσίες των πολιτών, και ιδιαίτερα των ασθενέ-
στερων τάξεων, είναι τεράστια. Η ύφεση είναι πρωτοφανής,
αφού έχει χαθεί το 1/4 περίπου του ΑΕΠ. Είναι η τρίτη µεγαλύ-
τερη ύφεση τα τελευταία εκατό χρόνια, στον κόσµο.

Έγινε, δηλαδή, µία προσαρµογή-σοκ, αποσυνδεδεµένη από
κάθε έννοια αναπτυξιακής διάστασης και κοινωνικής προστα-
σίας, η οποία επέφερε µείωση της παραγωγικότητας της εργα-
σίας, εκτόξευση της ανεργίας στο 27%, µείωση των επενδύσεων
κατά 40%, µείωση των εισοδηµάτων κατά 40% και, το δραµατι-
κότερο, φτωχοποίηση µεγάλου τµήµατος του πληθυσµού της
χώρας.

Η ΔΗΜΑΡ ποτέ δεν υιοθέτησε τη σκληρή αντίληψη της οικο-
νοµικής πολιτικής των µνηµονίων, η οποία στηριζόταν στη στα-
θεροποίηση µε ακραία λιτότητα. Από την αρχή διαπίστωσε το
δοµικό πρόβληµα και γι’ αυτό συνεχώς επεσήµανε ότι οι δύο στό-
χοι της σταθεροποίησης και της ανάπτυξης έπρεπε τουλάχιστον
να επιδιώκονται παράλληλα και έγκαιρα έπρεπε να σπάσει το
«σπιράλ» της ύφεσης. 

Δώσαµε τη µάχη και στην τρικοµµατική κυβέρνηση για τη στα-
θεροποίηση, διεκδικώντας, όµως, ταυτόχρονα να υπάρξουν ου-
σιαστικές αλλαγές στο πρόγραµµα προσαρµογής, ώστε να
συνδεθεί µε την ανάπτυξη και την κοινωνική προστασία. 

Η Κυβέρνηση, µε τις µέχρι σήµερα αποσπασµατικές πολιτικές
της, δείχνει να µην έχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανασυγκρό-
τησης για την έξοδο από την κρίση, αλλά και ενεργοποίησης της
αναπτυξιακής διαδικασίας.

Δεν είναι επίσης σαφής ο τρόπος µε τον οποίο θα εξασφαλι-
στούν οι απαραίτητοι πόροι για τη στήριξη του όποιου σχεδίου
ανάπτυξης, όταν είναι απαραίτητη η επίτευξη πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος που πρέπει να διατεθεί για την κοινωνική προστασία,
όταν είναι τεράστιο το θέµα της διαχείρισης του µη βιώσιµου
χρέους και της εξόφλησης πολύ υψηλών χρεολυσίων και τόκων
µέχρι το 2057.

Οι εθνικές προτάσεις για ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης κι ένα πρόγραµµα διεκδικήσεων, αν υπήρχαν, θα αποτε-
λούσαν τη βάση µιας διευρυµένης αναδιαπραγµάτευσης για την
αναδιάρθρωση του χρέους και τη συνολική δίκαιη λύση διεξόδου
από την κρίση. 

Πρέπει, κύριοι Υπουργοί, να αξιοποιηθούν από την Κυβέρνηση
οι σαφείς πλέον διαπιστώσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου ότι το πρόγραµµα διάσωσης στην Ελλάδα έχει πολλά λάθη
και αυτοαναιρείται από τη µεγάλη ύφεση. 

Οι κύριοι Σουλτς και Σβόµποντα και πολλοί Ευρωπαίοι ζητούν

να απολογηθούν οι υποστηρικτές των υφεσιακών αυτών προ-
γραµµάτων, ενώ πρόσφατα δηµοσιοποιήθηκε το σχέδιο έκθεσης
της επιτροπής του Ευρωκοινοβουλίου για τα πεπραγµένα της
τρόικας. 

Η αναπόφευκτη αναφορά στο Ευρωκοινοβούλιο του κύριου
Πρωθυπουργού προχθές στα λάθη του ελληνικού προγράµµα-
τος, την υποεκτίµηση της ύφεσης αλλά και τις θυσίες του ελλη-
νικού λαού δεν πρέπει να παραµείνει απλή διαπίστωση. Πρέπει
να οδηγεί στην προώθηση αλλαγών, την αναδιάρθρωση του χρέ-
ους και σε σύνδεση της δηµοσιονοµικής προσαρµογής µε τις
αναπτυξιακές διαδικασίες και επιλογές, αλλά και σε ένα πρό-
σθετο αναπτυξιακό πρόγραµµα έκτακτης ανάγκης, ικανό να αν-
τιµετωπίσει την ύφεση, να ανατάξει την οικονοµία, να
δηµιουργήσει θέσεις εργασίας και νέα εισοδήµατα και να τρο-
φοδοτήσει τα έσοδα του κράτους µέσα από την οικονοµική µε-
γέθυνση.

Η κρίση που πλήττει τη χώρα µας την τελευταία εξαετία ανέ-
δειξε τα ιδιαίτερα ελλείµµατα, τις καθυστερήσεις και τους ανα-
χρονισµούς του παραγωγικού µοντέλου που είχε µέχρι τώρα η
χώρα. Η ανάπτυξη δεν είχε στοιχεία διατηρησιµότητας, δεν δια-
χέονταν οι ωφέλειες στο σύνολο της κοινωνίας. 

Για να γίνει αυτό, πρέπει να υπάρχει µία γενικότερη προσπά-
θεια, πλέον, ανασυγκρότησης της οικονοµίας και του κράτους,
που αυτό σηµαίνει: 

Διαχείριση των πόρων µε διαφάνεια και δηµοκρατία στον σχε-
διασµό� βέλτιστη σχέση κόστους-οφέλους� διαρκή διαδικασία
αξιολόγησης και επανασχεδιασµού των παρεµβάσεων� προτε-
ραιότητα σε δραστηριότητες µε µεγάλο εισοδηµατικό πολλαπλα-
σιαστή, οι οποίες αυξάνουν την παραγωγικότητα, ενισχύουν την
εξωστρέφεια και δηµιουργούν µεγάλο αριθµό µόνιµων θέσεων
εργασίας� ανάπτυξη µεγάλων αλλά και πολλών µικρών και µε-
σαίων παρεµβάσεων σε συνδυασµό µε την επαγγελµατική κινη-
τικότητα, ώστε να υπάρξει ένα εθνικό σχέδιο µεταφοράς της
δραστηριότητας σε τοµείς εµπορεύσιµων αγαθών και υπηρεσιών
και να δηµιουργηθούν έτσι νέες θέσεις εργασίας� δηµιουργία
προϋποθέσεων περιφερειακής και τοπικής οικονοµικής ανάπτυ-
ξης, µε την ενίσχυση των τοπικών συµπράξεων και την υιοθέτηση
στρατηγικών αξιοποίησης των τοπικών συγκριτικών πλεονεκτη-
µάτων� αναδιοργάνωση όλων των σχετικών συστηµάτων του δη-
µοσίου, ώστε να υποστηρίζουν αποτελεσµατικά αυτές τις
κατευθύνσεις.

Το νέο παραγωγικό µοντέλο της χώρας πρέπει να µετασχηµα-
τιστεί ριζικά και να στηριχθεί σε ένα κράτος δικαίου, µε µία ανα-
διοργανωµένη Δηµόσια Διοίκηση, ισχυρή και φιλική προς την
αναπτυξιακή διαδικασία.

Ένα σηµαντικό ζήτηµα για την ένταξη της χώρας µας σε ένα
αναπτυξιακό αυτήν τη φορά κύκλο είναι η εξεύρεση των απαραί-
τητων πόρων για τη χρηµατοδότηση των αναπτυξιακών πρωτο-
βουλιών, είτε αυτοί προέρχονται από το δηµόσιο είτε από τον
ιδιωτικό τοµέα. Η χρηµατοδότηση των επενδυτικών πρωτοβου-
λιών και γενικά η χρηµατοδότηση της υγιούς επιχειρηµατικότη-
τος µπορεί να ενισχυθεί από τους περιορισµένους, λόγω της
κρίσης, εθνικούς πόρους, από το τραπεζικό σύστηµα, το οποίο
επιτέλους πρέπει να προχωρήσει πιο ενεργά στην παροχή ρευ-
στότητας προς την πραγµατική οικονοµία, µε τη χρηµατοδότηση
των ιδιωτικών επενδύσεων, µε χαµηλότερα επιτόκια και µεγαλύ-
τερη ευελιξία.

Χρειάζεται να αξιοποιηθούν -και όχι απλά να απορροφηθούν-
οι πόροι των διαρθρωτικών ταµείων τόσο της τρέχουσας όσο και
της επόµενης προγραµµατικής περιόδου. Παράλληλα, πρέπει να
λήξει το θέµα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, να ενι-
σχυθεί, να αποτελεί βασικό αναπτυξιακό εργαλείο και κύριο πολ-
λαπλασιαστή της ελληνικής οικονοµίας για την ανάπτυξη και την
απασχόληση και να µην αποτελεί το σύνηθες θύµα για την κά-
λυψη των ελλειµµάτων και τη δηµιουργία πρόσκαιρων πλεονα-
σµάτων, όπως έγινε µε τους µέχρι τώρα προϋπολογισµούς.

Ιδιαίτερη µνεία κάνουµε για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που
αποτελούν σήµερα τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας. Θα πρέπει
να αντιµετωπιστούν άµεσα τα εµπόδια που δυσκολεύουν σήµερα
τις επιχειρήσεις να έχουν πρόσβαση τόσο στον τραπεζικό δανει-
σµό όσο και στις εναλλακτικές πηγές χρηµατοδότησης. Απαιτεί-
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ται, λοιπόν, να αυξηθεί η πίεση προς τις τράπεζες, ώστε να αξιο-
ποιηθούν εργαλεία και πόροι που είναι ήδη διαθέσιµα. Κάνατε
αρκετές προσπάθειες γι’ αυτό: ΕΤΕΑΝ, Πρόγραµµα Ενίσχυσης
Μικροµεσαίων Επιχειρήσεων, πρόσθετη χρηµατοδότηση από την
ΕΤΕΠ κ.λπ. Επιβάλλεται, λοιπόν, οι τράπεζες να συµµετέχουν σε
αυτήν την προσπάθεια ανάκαµψης της ελληνικής οικονοµίας και
να βοηθήσουν στη χρηµατοδότηση των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων.

Τα χρηµατοδοτικά µέσα που µπορούν να υπάρξουν, µε τον
συνδυασµό της αξιοποίησης των πόρων, της δανειοδότησης από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και της κινητοποίησης των
ιδιωτικών πόρων και της διεκδίκησης ενός ειδικού αναπτυξιακού
πακέτου από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη στήριξη των επενδύ-
σεων σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας, πρέπει να είναι το
βασικό µέληµα, ο εφιάλτης, κύριε Υπουργέ, του Υπουργείου Ανά-
πτυξης.

Για τον αναπτυξιακό νόµο θα µιλήσω στη δευτερολογία µου.
Πραγµατικά, αυτήν τη στιγµή δεν εµφανίζει στοιχεία θετικής πα-
ρέµβασης, κυρίως ως προς το θέµα που λέµε εµείς, ότι όποιες
παρεµβάσεις γίνονται εκεί πρέπει να είµαστε σίγουροι ότι δηµι-
ουργούν θέσεις εργασίας. Το µεγάλο µέληµα είναι η ανάσχεση
της ανεργίας. Ένα ιδιαίτερα σηµαντικό θέµα, η κύρια συνιστώσα
στη βάση αυτού του σχεδιασµού, είναι πράγµατι η ανάσχεση της
ανεργίας. Με δεδοµένο ότι ίσως σήµερα το µεγαλύτερο πρό-
βληµα στη χώρα αφορά την καταπολέµηση της ανεργίας, πρέπει
να δοθεί έµφαση στους ανθρώπινους πόρους, µε συνεργασία
του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα, αλλά χωρίς προχειρότη-
τες. Οι πόροι πρέπει να στοχεύουν στην πραγµατική επαγγελµα-
τική εκπαίδευση και όχι να είναι µηχανισµοί επιδότησης της
ανεργίας. Το παράδειγµα µε την επιδότηση των προγραµµάτων
απασχόλησης ανέργων µέσω ΟΑΕΔ στους δήµους δεν είναι πρό-
γραµµα, όπως και τα προηγούµενα προγράµµατα ήταν αναπο-
τελεσµατικά. Αυτά είναι ασπιρίνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε.
Καταδεικνύεται η ανάγκη για νέα προγράµµατα κατά της ανερ-

γίας, να υπακούουν σε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό, µε εναλ-
λακτικές πολιτικές για την απασχόληση. Οι δράσεις δεν πρέπει
να είναι αποσπασµατικές και πρέπει να αφορούν κατά προτεραι-
ότητα τις ευαίσθητες οµάδες.

Τέλος, είναι σαφές ότι η έρευνα και η καινοτοµία παρέχουν
έναν ξεκάθαρο, πιο επιθυµητό δρόµο για την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής οικονοµίας από ένα µοντέλο που προϋποθέτει ανταγω-
νισµό µε βάση το χαµηλό κόστος, το ανειδίκευτο εργατικό
δυναµικό. Η εσωτερική υποτίµηση και η µείωση των µισθών δεν
έφεραν καµµία πρόοδο, δεν τόνωσαν την οικονοµία και την αν-
ταγωνιστικότητα. Το αντίθετο έχει συµβεί.

Τέλος, ζητούµενο, σήµερα είναι η σύνθεση µε βάση την εµπει-
ρία του παρελθόντος και κυρίως τα πολλαπλά στοιχεία των αστο-
χιών και τις τεράστιες ανάγκες που έχουµε σήµερα από την
παρατεταµένη κρίση και την ύφεση, καθώς και η ενεργοποίηση
ενός εθνικού σχεδίου ανάπτυξης και παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης. 

Το κυρίαρχο, λοιπόν, ερώτηµά µας είναι ποιες είναι οι κατευ-
θύνσεις και ο προσανατολισµός που θέτει η Κυβέρνηση για την
επανεκκίνηση της αναπτυξιακής διαδικασίας της χώρας; Ποιο
είναι το παραγωγικό µοντέλο που θέλει να ακολουθήσει; Στηρί-
ζεται ή θα στηριχθεί στις µελέτες που έχει παραγγείλει η Κυβέρ-
νηση -ΙΟΒΕ, ΚΕΠΕ κ.λπ.- ή κάποιες που ήδη έχει στα χέρια της ή
τελικά θα προχωρά αποσπασµατικά, χωρίς σχέδιο, διαρθρωτικές
αλλαγές και διεκδικήσεις; 

Εµείς λέµε να αξιοποιήσει τις προτάσεις και τις εµπειρίες από
όλους τους πολιτικούς αυτόδιοικητικούς, διοικητικούς και κοινω-
νικούς θεσµούς και φορείς σε αυτήν την προγραµµατική διαδι-
κασία και να το κάνει άµεσα και δηµοκρατικά. 

Εµείς κάνουµε µία πρώτη ιεράρχηση. Σας εκθέσαµε τους στό-
χους και τις αρχές γι’ αυτήν την ανάπτυξη και λέµε ότι πρέπει να
δοθεί ώθηση στους τοµείς µε συγκριτικά πλεονεκτήµατα, όπως
είναι η ανασυγκρότηση του πρωτογενούς τοµέα, η ανάπτυξη του
ενιαίου πλέγµατος τουρισµού-πολιτισµού, η αξιοποίηση του υψη-

λού µορφωτικού επιπέδου των νέων για τη δηµιουργία επιχειρή-
σεων σε τοµείς γνώση, η ενίσχυση της έρευνας και η σύνδεση
κυρίως του βαθµού αλληλεπίδρασης του εκπαιδευτικού και ερευ-
νητικού συστήµατος µε τον παραγωγικό τοµέα, η αξιοποίηση των
ενεργειακών δυνατοτήτων της χώρας, ο εθνικός ενεργειακός
σχεδιασµός και να δοθεί προτεραιότητα στα θέµατα προσδιορι-
σµού του ενεργειακού µείγµατος, που είναι άµεσα συνδεδεµένο
µε το ενεργειακό κόστος. Η ενίσχυση της εξωστρέφειας και η
προώθηση των αναγκαίων συνεργασιών για την αντιµετώπιση
των εγγενών αδυναµιών των µικρών επιχειρήσεων, οι οποίες είναι
η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Αικατερινάρη. Παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχουµε και τις
δευτερολογίες. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Οι συνάδελφοί µου
θα αναπτύξουν γι’ αυτούς τους τοµείς περισσότερο τα θέµατα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Αικατερινάρη. 

Ο κ. Δηµήτριος Αναγνωστάκης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. Με τη δική σας ανοχή και την ανοχή του Σώµατος,
κυρία Πρόεδρε, θα σας παρακαλούσα, κατά παράβαση του Κα-
νονισµού, να συµψηφίσουµε και τον χρόνο της δευτερολογίας
στην πρωτολογία, έτσι ώστε να έχω τη δυνατότητα να ολοκλη-
ρώσω τη σκέψη µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των

άλλων κοµµάτων και κύριοι Υπουργοί, φιλοδοξούµε σήµερα
µέσα από την επίκαιρη επερώτηση να έχουµε την κατάθεση µιας
πρότασης για την αναπτυξιακή προσπάθεια που πρέπει να κάνει
η χώρα, έτσι ώστε να φύγουµε πια από την ύφεση και να ατενί-
σουµε, µε την όποια αισιοδοξία µάς επιτρέπει η συγκυρία, το
µέλλον. 

Κύριοι Υπουργοί, όπως αναφέρεται και στο σώµα της επερώ-
τησης που συζητάµε σήµερα, καλείστε να απαντήσετε σε κάποια
βασικά ερωτήµατα σχετικά µε τις δυνατότητες που έχει να αντι-
µετωπίσει αυτή η Κυβέρνηση τα τεράστια κοινωνικά προβλήµατα
που έχουν προκύψει από τη σκληρή δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή, που µπορεί, µάλλον, φέτος να έχει ένα πλεόνασµα της
τάξης του 4,3%, που όµως δεν πρόκειται από µόνο του να προ-
σφέρει έξοδο από τους υφεσιακούς ρυθµούς.

Σαν άµεση προτεραιότητα θέτουµε, ως Δηµοκρατική Αρι-
στερά, την ανάγκη επανεξέτασης, για να µην πούµε την αλλαγή
του προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµογής, µε επίκεντρο
την ανάπτυξη. Εδώ, βεβαίως, θα ακουστούν φωνές από το κυ-
βερνητικό στρατόπεδο, που θα ισχυριστούν ότι έχουµε θεσπίσει
το νοµοθετικό πλαίσιο που σχετίζεται µε την ανάπτυξη -και ανα-
φέροµαι βέβαια στον ν. 4146/2013. 

Όµως, θα πρέπει να αντιτείνουµε ότι το βασικότερο πρόβληµα
που πρέπει να αντιµετωπιστεί είναι η υιοθέτηση ενός αναπτυξια-
κού µοντέλου που θα συµβάλει άµεσα, τώρα, στην αποκλιµά-
κωση της ανεργίας. Ο συγκεκριµένος αναπτυξιακός νόµος, αν
και τείνει να δηµιουργήσει τις συνθήκες αυτές, που θεωρούνται
όντως αποδεκτές από την οικονοµική κοινότητα για την προσέλ-
κυση νέων επενδύσεων, µέχρι σήµερα έχει αποτύχει παταγωδώς
να φέρει συγκεκριµένα, απτά αποτελέσµατα, τα οποία θα µετα-
φράζονται και σε θέσεις εργασίας. 

Βασικές προϋποθέσεις για την όποια αναπτυξιακή προσπά-
θεια-πρωτοβουλία ήταν, είναι και θα είναι πάντα δύο συγκεκρι-
µένοι παράγοντες.

Ο πρώτος παράγοντας είναι η ρευστότητα από τα τραπεζικά
ιδρύµατα για τη διευκόλυνση του επενδυτικού σχεδίου. Βέβαια,
κυρία Πρόεδρε, κατά τη χθεσινή παρουσία του Διοικητή της Τρά-
πεζας της Ελλάδος κ. Προβόπουλου στην Επιτροπή των Οικονο-
µικών Υποθέσεων µάλλον δυσοίωνα παρουσιάστηκαν τα
πράγµατα για  το συγκεκριµένο θέµα παρά ευοίωνα. 

Ο δεύτερος παράγοντας αφορά στο σταθερό νοµοθετικό πε-
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ριβάλλον, ειδικά, κύριοι Υπουργοί, σε θέµατα φορολογίας, που
θα ενθαρρύνουν τη µόνιµη εγκατάσταση ή και την ίδρυση εται-
ρειών στη χώρα µας.

Αναφορικά µε τη σταθερότητα του φορολογικού πλαισίου, τα
γεγονότα δυστυχώς µιλούν από µόνα τους. Μέχρι σήµερα, την
τελευταία τριετία περίπου, έχουµε δέκα διαφορετικούς φορολο-
γικούς νόµους. Εδώ επιτρέψτε µου να κάνω χρήση µίας τελευ-
ταίας δήλωσης του Προέδρου της Τράπεζας Πειραιώς κ. Σάλλα
στην προχθεσινή ηµερίδα του ΣΕΦ, ο οποίος δήλωσε ως καθ’
ύλην αρµόδιος και ειδικός ότι οι επενδύσεις που έχει ανάγκη η
ανάπτυξη χρειάζονται ένα ευρύτερο ανταγωνιστικό περιβάλλον,
χρειάζονται έναν σταθερό και αξιόπιστο φορολογικό νόµο, που
να δίνει τη βεβαιότητα στον επενδυτή για τα επόµενα δεκαπέντε
χρόνια ότι το πλαίσιο µέσα στο οποίο κινείται δεν είναι αβέβαιο.
Δύσκολα σοβαρός επενδυτής θα επένδυε σε καθεστώς αβεβαι-
ότητας. Νοµίζω ότι δεν έχουµε αντιµετωπίσει το θέµα µε τη δέ-
ουσα προσοχή.

Η φορολόγηση δε των ελεύθερων επαγγελµατιών έχει καταστή-
σει το ελεύθερο επάγγελµα απαγορευτικό, καθώς ποσά άνω του
50% των εσόδων τους θα πρέπει να προκαταβάλλονται στην εφο-
ρία. Όµως, η παροχή ρευστότητας από τα τραπεζικά ιδρύµατα
παρουσιάζει µεγάλα προβλήµατα, καθώς η αναχρηµατοδότηση
των τραπεζών µε τη συµβολή του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας µέχρι και σήµερα δεν έχει καταφέρει –επαναλαµ-
βάνω, δεν έχει καταφέρει!- να αποδώσει στην ελληνική οικονοµία. 

Αυτό κατά τη γνώµη µας, κατά τη γνώµη της Δηµοκρατικής
Αριστεράς, οφείλεται στην υποεκτίµηση του προβλήµατος των
δανειακών χαρτοφυλακίων των τεσσάρων πλέον συστηµικών
τραπεζών –εννοείται από την Κυβέρνηση,- καθώς τα µη εξυπη-
ρετούµενα δάνεια δηµιουργούν συνεχώς αυξανόµενες επισφά-
λειες για τον τραπεζικό κλάδο, θέτοντας έτσι σε αµφιβολία τόσο
τις εκτιµήσεις που έχουν γίνει για το µέγεθος του προβλήµατος,
όσο και τις πρακτικές που ακολουθούν αυτές οι συγκεκριµένες
τράπεζες για να επανακτήσουν τον χρηµατοδοτικό τους ρόλο
µέσα στην οικονοµία. 

Αυτή η διαπίστωση, δυστυχώς, επικυρώνεται και επιβεβαιώνε-
ται πανηγυρικά και από τις δηλώσεις στελέχους της «PRICE WA-
TERHOUSE COOPERS» κατά την προχθεσινή ηµερίδα που
µνηµόνευσα προηγούµενα, κατά την ηµερίδα του ΣΕΦ, για τη
χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων. Συγκεκριµένα, αυτό το στέ-
λεχος, ο κ. Ψάλτης, αναφέρει ότι το ποσοστό των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων θα ανέβει από το 32% στο 40% το τρέχον
έτος, προσθέτοντας ένα ποσό της τάξης των 20 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ στα κόκκινα δάνεια. Ούτε γι’ αυτό απάντησε χθες ο
κύριος Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος στη Διαρκή Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων. Με αυτήν την προοπτική, οι τρά-
πεζες θα πρέπει να παρουσιάζουν κερδοφορία της τάξης των 5
δισεκατοµµυρίων ετησίως, για να µπορέσουν να χρηµατοδοτή-
σουν την ελληνική αγορά. 

Άρα εύκολα µπορούµε να εξαγάγουµε το συµπέρασµα ότι η
ανάπτυξη, έτσι όπως ανακοινώνεται από τους κυβερνητικούς φο-
ρείς, µέχρι σήµερα, µόνο ως ευχολόγιο µπορεί να λογιστεί. Γι’
αυτό έσπευσα να χαιρετίσω την παρουσία των δύο Υπουργών,
ώστε µε αφορµή την επίκαιρη επερώτηση να έχουµε κάτι πιο
συγκεκριµένο, κάτι πιο απτό.

Ένα δεύτερο ερώτηµα στο οποίο καλείται να απαντήσει η Κυ-
βέρνηση αφορά την αναδιάρθρωση του χρέους. Στις τελευταίες
δηλώσεις του Υπουργού Οικονοµικών κ. Στουρνάρα βλέπουµε
για µία ακόµη φορά την αδυναµία της ελληνικής πλευράς να εκ-
µεταλλευτεί τα λάθη που έχει παραδεχθεί πως έκανε το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο στην εφαρµογή του προγράµµατος διάσω-
σης. Αναφερόµαστε βεβαίως, κυρία Πρόεδρε, στην υποτίµηση
των πολλαπλασιαστών που επέβαλαν διορθώσεις στο έλλειµµα
της τάξης του 3% του ΑΕΠ. 

Η πρόταση του Υπουργού Οικονοµικών για µείωση του επιτο-
κίου δανεισµού και η µετατόπιση των τοκοχρεολυσίων µπορεί
µεν να ελαφρύνει το βάρος της ετήσιας πληρωµής σε τόκους,
αλλά, αν ανατρέξουµε στην ανάλυση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Βουλής για τη διαχείριση του χρέους µετά το 2014, δια-
πιστώνουµε ότι η λύση που προτείνει το Υπουργείο είναι
ανεπαρκής για τη µείωση του χρέους στο 120% µέχρι το 2020

και απαιτεί συνδυασµό πολλών αισιόδοξων συνδυασµένων σενα-
ρίων, σε µια αγορά η οποία, δυστυχώς, µέχρι τώρα δεν έχει δεί-
ξει σηµάδια ανάκαµψης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για µισό λεπτό και
ολοκληρώνω.

Το «REUTERS», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρει πως
µε τη διαγραφή χρέους να µην περιλαµβάνεται στις επιλογές της
Ευρωζώνης, η ανακούφιση για την ελληνική οικονοµία θα είναι
ανεπαίσθητη από την εφαρµογή των παραπάνω µέτρων, προσθέ-
τοντας αυτό της περαιτέρω χρηµατοδότησης από τα διαρθρω-
τικά ταµεία. 

Σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη διαπίστωση, υπάρχει και η δική
µας συνηγορία, δηλαδή ότι θα πρέπει να δεσµευθούν περισσό-
τεροι πόροι στα διαρθρωτικά ταµεία –όπως αναφέρθηκε από την
κ. Ξηροτύρη- για την ενίσχυση της ανάπτυξης στη χώρα µας,
καθώς οι χρηµατοδοτήσεις από ευρωπαϊκούς πόρους ενέχουν
διασπορά κινδύνου για το τραπεζικό σύστηµα, αφού οι πιθανό-
τητες αποτυχίας των επενδύσεων είναι αυξηµένες. Κι αυτό γιατί;
Λόγω της καθίζησης της ζήτησης στην εγχώρια αγορά. Κι αυτό
βεβαίως αποτελεί το τρίτο ερώτηµα προς την Κυβέρνηση, που
αφορά τις ενέργειες που έχει αναλάβει, έτσι ώστε όχι απλά να
απορροφηθούν, αλλά να αξιοποιηθούν οι συγκεκριµένοι αυτοί
πόροι. 

Τέλος, κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, πρόθεσή µας ήταν,
σε συνέχεια της επίκαιρης επερώτησης που ως Δηµοκρατική Αρι-
στερά καταθέσαµε πέρυσι τον ίδιο καιρό περίπου, στις αρχές Φε-
βρουαρίου του 2013, να επισηµάνουµε ότι υπάρχουν
εναλλακτικά µέσα για να εκκινήσει επιτέλους αυτή η αναπτυξιακή
προσπάθεια που έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία. 

Προκαλούµε και αναµένουµε τις δικές σας απαντήσεις. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς, κύριε

συνάδελφε, σας ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός
από το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Γ. ΜΑΛΛΙΑΡΑ». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ορφανός ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης. 
Θέλετε να πάρετε και τη δευτερολογία σας κι εσείς ή θα την

κρατήσετε για µετά; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Όχι, θα την κρατήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, έχετε

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε µια αναφορά

και έναν σχολιασµό στο θέµα, που νοµίζω ότι κεντρίζει και το εν-
διαφέρον αλλά και την ευαισθησία όλων µας, συµπολιτευοµένων
και αντιπολιτευοµένων, και είναι το θέµα της ανεργίας, της απα-
σχόλησης. 

Κύριοι Υπουργοί, κυριαρχεί η αντίληψη ότι «ανάπτυξη ίσον
απασχόληση». Δυστυχώς, αυτό δεν ισχύει χωρίς προϋποθέσεις.
Ανάπτυξη είχαµε και την τελευταία δεκαετία προ της κρίσης,
αλλά είχαµε και περίπου µισό εκατοµµύριο ανέργους, είχαµε
υψηλό δανεισµό και το «Global Financial Integrity» εκτιµά πως
εκείνη ακριβώς τη δεκαετία χάσαµε περί τα 160 δισεκατοµµύρια
δολάρια σε µη καταγεγραµµένες µεταφορές µέσω του ισοζυγίου
πληρωµών. Υπενθυµίζω επίσης ότι σε περιβάλλον θετικής ανά-
πτυξης µπήκαν οι βάσεις της καταστροφής του παραγωγικού
ιστού, η αποβιοµηχάνιση, η εγκατάλειψη της υπαίθρου, η δια-
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φθορά, η φοροδιαφυγή ως τρόπος πλουτισµού, η γραφειοκρατία
και η παραοικονοµία. 

Άρα το ζήτηµα, ο στόχος, δεν είναι «οποιαδήποτε ανάπτυξη»,
αλλά η «υγιής ανάπτυξη», που οδηγεί σε λειτουργική οικονοµία,
δηλαδή στην παραγωγή πλούτου, στην αύξηση του ΑΕΠ µε δη-
µιουργία διατηρήσιµων θέσεων εργασίας και εισοδηµάτων. Είναι
η µεγέθυνση της παραγωγικότητας και του ιδιωτικού και του δη-
µόσιου τοµέα, µε σεβασµό στους ανθρώπινους, στους δηµοσιο-
νοµικούς και στους φυσικούς πόρους. Αν πραγµατικά θέλουµε
να υπηρετήσουµε την υγιή ανάπτυξη κι αν µπορούσαµε όλες οι
πολιτικές οµάδες του Κοινοβουλίου να συµφωνήσουµε σ’ αυτά,
έπρεπε ήδη να είχαµε αλλάξει ριζικά τέσσερα πεδία της ελληνι-
κής πραγµατικότητας και να πετύχουµε άλλη εικόνα σε τέσσερις
βασικούς τοµείς, που τους αναφέρω ως στόχους: ταχεία από-
δοση της δικαιοσύνης, σταθερό και δίκαιο φορολογικό σύστηµα,
λειτουργική γραφειοκρατία και φιλικό κράτος, µηχανοργάνωση
και διαφάνεια δοµών και ελέγχων, µε αιχµή του δόρατος το Πε-
ριουσιολόγιο, το Κτηµατολόγιο και το Δασολόγιο.

Άρα η υγιής ανάπτυξη και η λειτουργική οικονοµία δεν είναι
δουλειά µόνο του  Υπουργείου Οικονοµικών. Είναι θέµα και δι-
καιοσύνης και διοίκησης και χωροταξίας, για να αναφέρω τα βα-
σικά. 

Παραδείγµατος χάριν, για τη διοίκηση: 
Κύριοι Υπουργοί, θα επενδύατε ποτέ τα χρήµατά σας σε µία

οικονοµία όπου ένας εκβιαστής θα µπορούσε ανενόχλητος να
παγώσει την επένδυσή σας µε µία ανυπόστατη αγωγή, που θα
εκδικαζόταν σε δεκαπέντε χρόνια; Διότι, σύµφωνα µε τη µελέτη
της Παγκόσµιας Τράπεζας, το 2011 η χώρα µας αξιολογήθηκε
ως εκατοστή πεντηκοστή πρώτη σε σύνολο εκατόν ογδόντα
τριών χωρών ως προς το χρόνο εκδίκασης µίας αστικής υπόθε-
σης. Είµαστε δε και οι πρώτοι µεταξύ των είκοσι επτά κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα θέµατα διαφθοράς. 

Κύριε Υπουργέ, µπορούµε να εξηγήσουµε στους πολίτες γιατί
η Μποτσουάνα, παραδείγµατος χάριν, ή η FYROM µηχανοργά-
νωσαν τη λειτουργία των δικαστηρίων τους, ενώ εµείς, παρά τον
πακτωλό των ευρωπαϊκών κονδυλίων, δεν το κάναµε ακόµη; 

Κύριοι δανειστές, κύριοι τροϊκανοί –δεν είναι εδώ, αναφέροµαι
µεταφορικά- πείτε µας ειλικρινά, τι αξιολογείτε ως πιο σηµαντικό,
τι επιτέλους βελτιστοποιεί τις πιθανότητες να πάρετε πίσω τα
λεφτά σας; Ένα δάνειο σε µία οικονοµία µε κατώτατο µισθό 500
ευρώ ή σε µία άλλη µε κατώτατο µισθό 700 ευρώ, που όµως δια-
θέτει Κτηµατολόγιο, Δασολόγιο και ξεκάθαρη πολιτική χρήσεων
γης; Είκοσι πέντε χιλιάδες σελίδες νοµικών κειµένων είναι η πο-
λεοδοµική χωροταξική νοµοθεσία µας. Δεν έχουν όλες οι πόλεις
µας σχέδιο πόλης. Όσες το κατάφεραν, τους κόστισε περισσό-
τερο από 600 χιλιάδες ευρώ ανά τετραγωνικό χιλιόµετρο και καµ-
µία δεκαπενταριά χρόνια. Στον «Αστέρα» Βουλιαγµένης, που
θέλουµε να πουλήσουµε, κύριοι Υπουργοί, συγκρούστηκαν επτά
διαφορετικά επίπεδα χωροταξικού σχεδιασµού. Το 10% της επι-
φάνειας της Ελλάδας κρίνεται στα δικαστήρια, µε πολύχρονους
και πολυδάπανους δικαστικούς αγώνες. Το δηµόσιο από τη µία,
ιδιώτες, Εκκλησία, νοµικά πρόσωπα από την άλλη. Δεν τα λέω
εγώ. Η προχθεσινή έκθεση της ΕΤΕ τα αναφέρει.

Σε ό,τι αφορά τα οικονοµικά, κύριε Υπουργέ, ως µικροµεσαίος
επιχειρηµατίας θα επενδύατε σε µία χώρα όπου η µόνη σταθερά
παράµετρος του φορολογικού πλαισίου είναι η τακτική αλλαγή
µε αυθαίρετους, άδικους και αναδροµικούς τρόπους και διαδι-
κασίες; 

Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω. 
Σε ό,τι αφορά τη Δηµόσια Διοίκηση, κύριε Υπουργέ, θα δε-

σµεύατε ποτέ κεφάλαια, θα αναλαµβάνατε ποτέ υποχρέωση
αποπληρωµής δανείων, των οποίων η εξυπηρέτηση θα εξαρτιό-
ταν από την έγκαιρη απάντηση της Πολεοδοµίας, της Αρχαιολο-
γίας, της Πολιτικής Αεροπορίας, του Ναυτικού και άλλων εκατό
περίπου υπηρεσιών του δηµοσίου; Και αν αυτήν την πληγή την
αντιµετωπίζετε –που αµφιβάλλω- µε το fast track, πιστεύετε πως
µπορεί να υπάρξει βιώσιµη ανάπτυξη χωρίς τους µικροµεσαίους;

Να γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη κατά τη
γνώµη µου δεν στηρίζεται µόνο στην αρµονία των αριθµών, που
πολλές φορές είναι και επίπλαστη, αλλά κυρίως στις µεγάλες
τοµές, στις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις, στην εξυγίανση των

δοµών. Αυτή είναι η πορεία προς την ανάπτυξη. Όλα τα άλλα
είναι ένα αγχώδες κυνήγι προσαρµογών. Έχει ενδιαφέρον αυτό
το κυνήγι και καλά κάνουµε και το κάνουµε. Μπορεί, όµως, αυτό
το κυνήγι κάποιες στιγµές να σε σταθεροποιεί, αλλά µπορεί δυ-
στυχώς και να σε καθηλώνει σταθερό στην αφετηρία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Λυκούδη.

Η κ. Νίκη Φούντα έχει τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, συµπληρωµατικά στην ει-

σήγηση του κ. Λυκούδη, που ουσιαστικά έθεσε τους τέσσερις
στόχους της εθνικής ανάτασης, της εθνικής ανασυγκρότησης,
όπως εµείς θέλουµε να την νοούµε, έρχοµαι να πω ότι η άποψή
µας είναι ότι µέρος όλης αυτής της υστερηµένης ουσιαστικά
ανασυγκρότησης της χώρας είναι κατά βάση η έλλειψη συνολι-
κού σχεδιασµού. Θα επικεντρωθώ επιγραµµατικά στο ζήτηµα
των εργαλείων, που είναι σύστοιχα µε την έννοια του αναπτυξια-
κού σχεδιασµού. 

Τέσσερα είναι και αυτά τα βασικά ζητήµατα, που συνιστούν
κατά τη γνώµη µας τα αναπτυξιακά εργαλεία: Το ΠΔΕ -το Πρό-
γραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων, δηλαδή- το ΕΣΠΑ, ο ανα-
πτυξιακός νόµος και η χρηµατοδότηση των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων. 

Όσον αφορά το ΕΣΠΑ, υπάρχει πλέον -και αυτό είναι σηµαν-
τικό- µία απορροφητικότητα της τάξης του 74%.

Δεν φτάνει, όµως, να ξεπεράσουµε αυτό το εθνικό άγχος της
χαµηλής απορροφητικότητας των κοινοτικών πόρων που έχουµε,
για να θεωρηθεί ότι έχουµε αποκτήσει και αναπτυξιακή προ-
οπτική, που αυτό είναι το πραγµατικό ζητούµενο.

Το ΕΣΠΑ δεν συνιστά ένα εργαλείο συγκυριακής οικονοµικής
πολιτικής, αλλά έναν µακροπρόθεσµο και αναπτυξιακό µοχλό µε-
ταβολής των αναπτυξιακών όρων. Άραγε τελικά πόσο στοχευ-
µένα διατίθενται τα κονδύλια του ΕΣΠΑ στη βάση ενός
συγκεκριµένου, ολοκληρωµένου σχεδιασµού; Δυστυχώς, δεν
διαθέτουµε καµµία αναλυτική αξιολόγηση για τα όσα έχουν επι-
τευχθεί έως τώρα και κυρίως για το κατά πόσο τελικά το ΕΣΠΑ
διαµόρφωσε και υλοποίησε στρατηγικές, αναπτυξιακές προϋπο-
θέσεις. Η πραγµατικότητα δεν µας κάνει να είµαστε αισιόδοξοι.

Το ΕΣΠΑ λειτούργησε απλώς ως µία βραχυπρόθεσµη διάχυση
ευρωπαϊκού χρήµατος στην αγορά, µιας αγοράς που τα µειονε-
κτήµατα και τις παθογένειες ανέπτυξε ο προηγούµενος εισηγη-
τής. 

Εποµένως, η εισήγησή µας και η συζήτησή µας πρέπει να κινη-
θεί πέραν της απορρόφησης, έτσι θεωρούµε εµείς. Πρέπει να συ-
ζητήσουµε για το συντονισµό και τη στοχοθεσία, για την
υλοποίηση προτεραιοτήτων που θα έχουν προστιθέµενη αξία µα-
κροπρόθεσµα και δεν θα προσφέρουν απλώς συγκυριακή ανακού-
φιση για την αξιολόγηση επιτευξιµότητας των στόχων, µε έµφαση
στον εξαγωγικό προσανατολισµό και κυρίως στους ανθρώπινους
πόρους, µε επίκεντρο τον άνθρωπο, κύριοι Υπουργοί.

Υπάρχουν µελέτες της «McKinseg», του ΙΟΒΕ, του ΚΕΠΕ, που
υποδεικνύουν µία σειρά συγκεκριµένων κλάδων που εµφανίζουν
συγκριτικά πλεονεκτήµατα και είναι εξωστρεφείς, τα δικά µας
συγκριτικά πλεονεκτήµατα, τη δική µας εξωστρέφεια. Σε αυτούς
θα πρέπει να δώσουµε στρατηγική έµφαση και θα πρέπει ακόµη
να δούµε τη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας, δίνοντας προ-
τεραιότητα σε παρεµβάσεις µε υψηλό εισοδηµατικό πολλαπλα-
σιαστή και µε βέλτιστη συσχέτιση µε τη δηµιουργία θέσεων
εργασίας. Η ανεργία µαστίζει την Ελλάδα και αυτό πρέπει να
είναι πρώτη µας προτεραιότητα.

Η αξιολόγηση αυτή είναι αναγκαία και πρέπει να γίνει στη βάση
της απόδοσης ανά επενδυόµενο ευρώ, για να δούµε την αποδο-
τικότητα τελικά των ευρωπαϊκών πόρων. Είναι σαφές ότι κάθε
επενδυόµενο ευρώ µε ευρωπαϊκό προσανατολισµό, ας πούµε
όσον αφορά την πράσινη ανάπτυξη, έχει δείξει ότι αποδίδει πε-
ρισσότερο από κάθε άλλη επένδυση. Αυτό στην Ελλάδα ποτέ δεν
το λάβαµε υπ’ όψιν.

Άλλο ζήτηµα είναι οι καθυστερήσεις στη χάραξη πολιτικής. Να
σηµειωθεί ότι ήδη τρέχει η νέα προγραµµατική περίοδος, αλλά
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το Υπουργείο δεν έχει αποστείλει ακόµα, κύριοι Υπουργοί, στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή προς έγκριση τα νέα επιχειρησιακά προ-
γράµµατα. Θέλω ένα σχόλιο γι’ αυτό.

Κι άλλο ζήτηµα, εξίσου κοµβικό, είναι η αµφίδροµη σχέση αλ-
ληλεπίδρασης µεταξύ χωροταξικού και αναπτυξιακού σχεδια-
σµού. Το ΕΣΠΑ τρέχει όλον αυτόν τον καιρό χωρίς να έχουν
επικαιροποιηθεί τα περιφερειακά και χωροταξικά πλαίσια. Είναι
µία πολύ µεγάλη έλλειψη κρατική. Τα χωροταξικά πλαίσια δίνουν
κατευθύνσεις χωροταξικού και στρατηγικού σχεδιασµού που
αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχουν και δεν έχουν επικαιροποιηθεί.

Αυτές οι χρονικές ανακολουθίες και υστερήσεις είναι απολύ-
τως ανορθολογικές και υπονοµεύουν συνολικά κάθε έννοια ανα-
πτυξιακού προγραµµατισµού. Θα θέλαµε λοιπόν σήµερα να µας
µιλήσετε επιτέλους µε χρονοδιαγράµµατα.

Όλα τα παραπάνω, όµως, περνούν από µία επιπλέον καταλυ-
τική παράµετρο, την ενεργοποίηση των τραπεζών. Αυτή η περίο-
δος χάριτος, µετά την ανακεφαλαιοποίηση που έγινε µε εγγύηση
το δηµόσιο χρήµα των φορολογούµενων πολιτών, δεν µπορεί να
κρατήσει για πολύ ακόµα. Εδώ απαιτείται η δική σας κυβερνητική
πίεση, την οποία δεν φαίνεται να είστε ιδιαιτέρως διατεθειµένοι
να ασκήσετε. 

Το δηµόσιο έχει κάνει πολλά, πολύ περισσότερα από όσα θα
έπρεπε για να διασωθεί το τραπεζικό σύστηµα, χωρίς µάλιστα
να πληρώσει για το ρίσκο των άστοχων επιλογών τα προηγού-
µενα χρόνια. Δεν θα έπρεπε, λοιπόν, και οι τράπεζες µε τη σειρά
τους να συµβάλουν επιτέλους τώρα στην παροχή ρευστότητας
προς την παραγωγική οικονοµία; Κάναµε ό,τι µπορούσαµε για
να τους παράσχουµε τα εργαλεία. Σας ζητάµε, επιτέλους, η ρευ-
στότητα να µπει σε πρώτο πλάνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, µε το ίσως κρισιµότερο πεδίο
όπου χρειάζεται η συµβολή των χρηµατοδοτικών αυτών εργα-
λείων, που είναι η πρόσβαση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
στη χρηµατοδότηση για την υλοποίηση προγραµµάτων προς ενί-
σχυσή τους. 

Όσες πρωτοβουλίες και ρυθµίσεις κι αν αναλάβει το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης για τη χρηµατοδότηση και εγγυοδοσία των επι-
χειρήσεων, µέσω του ΕΤΕΑΝ και το εργαλείο του ΕΣΠΑ, δεν
µπορούν να αποδώσουν χωρίς τη συµµετοχή των τραπεζών. Σε
αυτόν τον τοµέα περιµένουµε να µας αναπτύξετε αναλυτικά τις
δράσεις σας, αλλιώς η επιχειρηµατικότητα µικρής κλίµακας, κοµ-
βική για την καταπολέµηση της ανεργίας, για την οικονοµία συ-
νολικά της χώρας, θα συνεχίσει να διαλύεται. 

Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να επιµείνουµε σε µία λογική
fast track που ακυρώνει χωροταξικά σχέδια, περιβαλλοντικές νο-
µοθεσίες, πρότυπα βιώσιµης ανάπτυξης, φορολογικό πλαίσιο
κ.λπ.. Αν δεν ξεφύγουµε από πρόχειρες και συνοπτικές διαδικα-
σίες, δεν πρόκειται ποτέ να επιλύσουµε σοβαρά ζητήµατα σχετικά
µε το Κτηµατολόγιο, το Δασολόγιο, το πλήρες Περιουσιολόγιο,
τις αναθεωρήσεις των περιφερειακών σχεδιασµών, την αναδιάρ-
θρωση της Δηµόσιας Διοίκησης, ώστε να είναι θεσµοί λειτουργι-
κοί, όχι υποστελεχωµένοι και όχι τυπολατρικοί. 

Στη δευτερολογία µου θα µιλήσω για το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων που το θεωρούµε κοµβικό σηµείο για τη χώρα. Ελ-
πίζουµε στην οµιλία σας να µας πείτε κάποια πράγµατα πολύ
συγκεκριµένα και πολύ υπεύθυνα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

την κυρία συνάδελφο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα νότια θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, ο
Πρέσβης της Ινδίας στην Αθήνα κ. Τσεουάνκ Τόπντεν, συνοδευό-
µενος από είκοσι µέλη αντιπροσωπείας του Κοινοβουλίου του
κρατιδίου του Ουτάρ Πραντές της Ινδίας στο πλαίσιο συνάντη-
σής τους µε την οµάδα φιλίας Ελλάδας-Ινδίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Θωµάς Ψύρρας.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα εκµεταλλευθώ και το

χρόνο της δευτερολογίας µου.
Στις σηµερινές συνθήκες ο πρωτογενής τοµέας έρχεται αντι-

µέτωπος µε σηµαντικότατα προβλήµατα. Θα επισηµάνω έντεκα
προβλήµατα που βέβαια δεν καλύπτουν το σύνολο των προβλη-
µάτων. 

Η απουσία της χωροταξικής οργάνωσης των αγροτικών δρα-
στηριοτήτων ως πελώριο πρόβληµα έχει αναφερθεί ήδη. Είναι
πρόβληµα τα εξαιρετικά χαµηλά επίπεδα διασύνδεσης µεταξύ
των κλάδων της πρωτογενούς παραγωγής, δηλαδή µεταξύ της
γεωργίας και της κτηνοτροφίας ή µεταξύ της πρωτογενούς πα-
ραγωγής και άλλων τοµέων. 

Τονίζω επίσης το σύστηµα των στρεβλών επιδοτήσεων που
έχει οδηγήσει σε εντατικές καλλιέργειες και στην εγκατάλειψη
των ήπιων και ορεινών καλλιεργειών που έχουν µεγάλη οικολο-
γική αξία. 

Το κόστος παραγωγής παραµένει ιδιαίτερα υψηλό και ολοένα
αυξάνεται. Το κέρδος του εµπόρου-µεταπωλητή αγροτικών προ-
ϊόντων παραµένει δυσανάλογα µεγάλο σε σύγκριση µε το κέρδος
που αποκοµίζει ο ίδιος ο γεωργός. 

Η διείσδυση της Ελλάδας στις κεντρικές ευρωπαϊκές αγορές
παραµένει χαµηλή, µε µερίδιο κάτω από το 2%. 

Το µέγεθος του κλήρου, µικρότερο από πενήντα στρέµµατα,
και ο πολυτεµαχισµός σε έξι-επτά τεµάχια ανά κλήρο καθορίζει
δυστυχώς σε µεγάλο βαθµό την ανταγωνιστικότητα της παρα-
γωγής και προσδιορίζει το βαθµό διείσδυσης µιας γεωργίας στη
διεθνή αγορά. 

Η ανορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων είναι ένα πε-
λώριο ζήτηµα. Ήδη το δείχνουν τα προβλήµατα που θα συναν-
τήσουµε εξαιτίας της «αλόγιστης» και παράλογης λογικής
απέναντι στον Αχελώο. 

Η απαξίωση του συνεταιριστικού κινήµατος δεν χρειάζεται κα-
νέναν σχολιασµό. Όλοι γνωρίζουν το πρόβληµα. 

Ένα άλλο πρόβληµα είναι η υποβάθµιση της γεωργικής έρευ-
νας και η οµηρία των αγροτών στις τράπεζες. Κύριε Υπουργέ, τα
ληξιπρόθεσµα δάνεια των αγροτών αυτήν τη στιγµή βρίσκονται
στο alert. Τα κοράκια που έχει ξαµολήσει ο εκκαθαριστής πιέζουν
τους αγρότες. 

Πώς θα ξεπεράσουµε όλα αυτά τα προβλήµατα; Χρειαζόµαστε
να εφαρµόσουµε ένα συγκροτηµένο και δίκαιο δηµοσιονοµικό
πρόγραµµα και να σχεδιάσουµε ένα µακροπρόθεσµο, βιώσιµο,
νέο µοντέλο ανάπτυξης, θέτοντας προτεραιότητες που να το
υλοποιούν. Πρέπει επιτέλους να ξεχωρίσουµε τις δοµικές και τις
θεσµικές προτεραιότητες, τις άµεσες προτεραιότητες και δρά-
σεις, τις συγκεκριµένες προτεραιότητες για κάθε ένα προϊόν ξε-
χωριστά. 

Ενώ λέµε πολλές φορές ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι ο πυ-
λώνας για την οικονοµία µας, εδώ και ενάµιση χρόνο δεν έχει
έλθει νοµοσχέδιο στη Βουλή για τον πρωτογενή τοµέα. Μόνο
τώρα ήλθε, εδώ και µία εβδοµάδα. Πώς το εξηγείτε αυτό;

Τι πρέπει λοιπόν να κάνουµε; Πρώτον, πρέπει επιτέλους να
ολοκληρώσουµε τα αναγκαία γνωστικά υπόβαθρα και τα εργα-
λεία για τη λήψη των αποφάσεων, την κτηµατογράφηση, τους
δασικούς χάρτες, τις γεωργικές περιοχές υψηλής οικολογικής
αξίας. Να προχωρήσουµε επιτέλους τη θεσµική µεταρρύθµιση
για τους συνεταιρισµούς, τις οµάδες παραγωγών, τους νέους
αγρότες και τους νεοεισερχόµενους στο αγροτικό επάγγελµα.

Να µεταρρυθµίσουµε την αγροτική ασφάλιση και τον δυσκί-
νητο ΕΛΓΑ. Να δηµιουργήσουµε θεσµικό πλαίσιο για να ενισχυ-
θούν δραστηριότητες που αφορούν καινοτόµα και ποιοτικά
προϊόντα. Να ξεκαθαρίσουµε το τοπίο µε τη φορολογία των
αγροτών. Αυτήν την εποχή βρίσκονται σε ακραία κατάσταση άγ-
χους και αµηχανίας για το πώς θα χειριστούν τα βιβλία τους. Πε-
ριµένουν εγκυκλίους, αλλά έτσι δεν δουλεύει ούτε η γεωργία
ούτε η κτηνοτροφία. 

Να θεσµοθετήσουµε παροχή κινήτρων για την κατανοµή γης.
Να εφαρµόσουµε πιστοποιήσεις και σηµάνσεις σε προϊόντα και
σε παραγωγικές διαδικασίες στη βιολογική παραγωγή, στη µε-
ταποίηση. Να χτίσουµε ένα εθνικό σύστηµα πιστοποίησης προ-
ϊόντων από προστατευόµενες περιοχές. Και βέβαια να
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αναθεωρήσουµε το σύστηµα ενισχύσεων µε σκοπό να τονώ-
σουµε τις διαδικασίες εκείνες που προωθούν τον ανταγωνισµό. 

Και ανάµεσα σε αυτά, να φτιάξουµε το πλαίσιο ώστε να συν-
δέσουµε δραστηριότητες και τοµείς, παραδείγµατος χάριν, να
συνδέσουµε τον τουρισµό και την αγροτική παραγωγή. Να αξιο-
ποιήσουµε τη βαλτωµένη λειτουργία του θεσµού της τράπεζας
πόρων και να δηµιουργήσουµε επιτέλους µητρώο ντόπιων φυλών
και ποικιλιών. Να φτιάξουµε το παρατηρητήριο φυτοφαρµάκων
και να προωθηθεί η παραγωγή γενοσήµων στον αγροτικό τοµέα. 

Να στηρίξουµε τον κλάδο της τεχνολογίας τροφίµων για να
πετύχουµε πρόσβαση σε σηµαντικές αγορές, δηλαδή να διαχει-
ριστούµε τα logistic εντός και εκτός Ελλάδος µε την ανάπτυξη
δικτύων λιανεµπόρων και χονδρεµπόρων στο εξωτερικό και µε
εκπόνηση προγραµµάτων για τοπικές µικρές και µεσαίες µονά-
δες. Να δηµιουργήσουµε δηµοπρατήρια αγροτικών προϊόντων
και ιχθυοκαλλιέργειας για να διατίθενται τα προϊόντα των γεωρ-
γών σε καλύτερη τιµή. 

Να ιεραρχήσουµε επιτέλους τις εξαγωγικές αγορές -σε ποια
απευθυνόµαστε και γιατί- και να διαφοροποιήσουµε τη στρατη-
γική µας, επενδύοντας στην ποιότητα και την ανταγωνιστική τιµή.
Να επανεξετάσουµε εκ βάθρων την εκπαίδευση και την κατάρ-
τιση των αγροτών που δεν υπάρχει. Να εφαρµόσουµε σχέδια
διαχείρισης της κτηνοτροφίας που να συµπεριλαµβάνουν την
ολοκληρωµένη διαχείριση της βόσκησης, τη δηµιουργία κτηνο-
τροφικών ζωνών, τη διασύνδεση κτηνοτροφίας-γεωργίας, την
ανάπτυξη συστηµάτων µεταποίησης και εµπορίας. 

Η ΔΗΜΑΡ δεν βλέπει την πολιτική της παρουσία ως άµυνα σε
χειρότερες επιλογές. Επειδή ξέρουµε τι δεν πάει καλά, οφεί-
λουµε να δράσουµε µε βάση αυτήν τη γνώση και να µεταρρυθ-
µίσουµε την υπάρχουσα ζοφερή κατάσταση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς. 

Ο κ. Γεώργιος Κυρίτσης έχει τον λόγο. 
Έχετε για την πρωτολογία τρία λεπτά και για τη δευτερολογία

δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Όχι. Έτσι είχαν γραφτεί. Ήταν λάθος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν φταίµε

εµείς γι’ αυτό. Τι να κάνει το Προεδρείο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Αφού ο κ. Ψύρρας...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, θα

υπάρχει ανοχή, κύριε Κυρίτση, αλλά να ξέρετε ότι έτσι είναι
γραµµένη η σειρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Έγινε κάποιο λάθος.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εγώ πάντως

αυτό βλέπω. Έτσι είναι γραµµένο. 
Έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Θεωρώ αδιανόητο να συζητάµε για πα-

ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας χωρίς να µιλάµε, κύριε
Υπουργέ, για ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους που υπάρχουν στην
Ελλάδα. Και οι ηµιαπασχολούµενοι είναι χιλιάδες, όπως χιλιάδες
είναι και οι απλήρωτοι εργαζόµενοι για τουλάχιστον ένα δωδε-
κάµηνο. 

Χωρίς αµφιβολία η ανεργία σαφώς είναι το υπ’ αριθµόν ένα
πρόβληµα που απειλεί ευθέως την κοινωνική συνοχή και τα θε-
µέλια της ελληνικής κοινωνίας. Με τα τελευταία στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ η ανεργία ανήλθε τον Οκτώβρη στο 27,8%, δηλαδή ένα
εκατοµµύριο τριακόσιοι ογδόντα επτά πεντακόσιοι είκοσι άνθρω-
ποι βρέθηκαν εκτός αγοράς εργασίας, την ίδια ώρα, κύριε
Υπουργέ, που χιλιάδες νέοι επιστήµονες αναγκάζονται να φύ-
γουν στο εξωτερικό, στερώντας τη χώρα από τις πιο παραγωγι-
κές δυνάµεις.  

Πίστευα ότι µετά την κατάρρευση της χώρας θα βρίσκαµε επι-
τέλους το θάρρος να σταµατήσουµε τα παραµύθια και να πούµε
την αλήθεια στους πολίτες. Για να µπορέσουν ενάµισι εκατοµµύ-
ριο άνεργοι να βρουν δουλειά, απαιτείται ανάπτυξη 5% έως 6%
το χρόνο για δέκα χρόνια. Αυτή είναι η αλήθεια και θα πρέπει κά-
ποια στιγµή να την πει η Κυβέρνηση ξεκάθαρα στον ελληνικό
λαό, η οποία απλώς χύνει κροκοδείλια δάκρυα για τους ανέρ-
γους, εξαγγέλλει επενδύσεις που δεν πρόκειται να αντιµετωπί-

σουν καθόλου το πρόβληµα της ανεργίας και κόβει κορδέλες
προσπαθώντας να εξαπατήσει τον ελληνικό λαό ότι άρχισε η
ανάπτυξη. Το πρόβληµα, κύριοι, είναι ότι η Ελλάδα δεν έχει πα-
ραγωγικό µοντέλο.

Η φούσκα έσκασε και τρία χρόνια µετά δεν έχετε κάνει τίποτα.
Δεν έχετε στρατηγικό σχέδιο ανασυγκρότησης της χώρας και
δεν έχετε κανένα παραγωγικό µοντέλο για να την υλοποιήσετε.
Η Κίνα για παράδειγµα συνειδητοποιεί ότι σε είκοσι χρόνια θα
είναι µια γερασµένη χώρα. Και τι κάνει; Δίνει δεύτερο παιδί, για
να µην είναι γερασµένη χώρα. Εµείς τι κάνουµε; Στέλνουµε τα
καλύτερα µυαλά µας στο εξωτερικό. 

Να σας πω κάτι; Η χώρα σε δέκα χρόνια θα είναι µια γερα-
σµένη χώρα. Ξέρετε πολύ καλά τι σηµαίνει αυτό. Σηµαίνει 100
ευρώ σύνταξη και 150 ευρώ µισθός, αν υπάρχει. Και αυτό δεν
µπορεί να αµφισβητηθεί από κανέναν. 

Πώς αποτρέπεται αυτό; Οι συνάδελφοί µου σας ανέπτυξαν τις
λεπτοµέρειες. Στην πρωτογενή παραγωγή δεν έχετε τίποτα. Στη
δευτερογενή παραγωγή δεν έχετε τίποτα. Στη µεταποίηση, ενέρ-
γεια, καινοτοµία, έρευνα, τεχνολογία, παιδεία χρειάζεται ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο που δεν υπάρχει από κανέναν. Χρειάζεται
σκληρή και συστηµατική δουλειά από όλους. 

Θα αναφερθώ όµως ιδιαίτερα σε δύο τοµείς που γνωρίζω πολύ
καλά: πολιτισµός και τουρισµός.

Και οι δύο αυτοί είναι δυναµικοί τοµείς και αντιπροσωπεύουν
ένα µεγάλο ποσοστό του ελληνικού ΑΕΠ. Θα το πω ξεκάθαρα. Η
Κυβέρνηση δεν διαθέτει κανένα απολύτως σχέδιο. Το πρόσφατο
νοµοθέτηµα του Υπουργείου Τουρισµού δεν διαθέτει κανένα
όραµα, καµµία στόχευση. Όσο για τον πολιτισµό, πρόκειται για
µια ανύπαρκτη λέξη στο πρόγραµµά σας. 

Η τουριστική πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση στηρίζεται
στο ξεπερασµένο πρότυπο περασµένων δεκαετιών: το µοντέλο
«ήλιος-θάλασσα». Δεν µπορεί όµως να συνεχίσει να παράγει
αυτό το µοντέλο. Δεν έχετε κανένα σχέδιο σύνδεσης του τουρι-
σµού µε τον πολιτισµό. Είναι µία διαδικασία που θα αξιοποιήσει
τη φυσική µας οµορφιά και την πλούσια πολιτιστική µας παρά-
δοση. Δεν έχετε σχέδιο, κύριε Υπουργέ, για την ανάπτυξη των
εναλλακτικών µορφών τουρισµού. Δεν σας έχουν πει για τους
δρόµους του χιονιού, για τους δρόµους του κρασιού, τους δρό-
µους της θρησκείας, τον ιατρικό τουρισµό. Είναι παράδοξο να
µην εκµεταλλεύεστε την πολιτιστική µας κληρονοµιά και την ιστο-
ρία µας. Είµαστε µία χώρα που γέννησε τον πολιτισµό. Άλλες
χώρες επιχειρούν να κατασκευάσουν ιστορία και εµείς δεν αξιο-
ποιούµε το µεγάλο µας κράχτη.

Κύριοι συνάδελφοι, στην κατάσταση που βρίσκεται η χώρα δεν
επιτρέπονται ολιγωρίες. Η ανάπτυξη δεν µπορεί να έρθει µε ρη-
τορείες. Θα έρθει µε ολοκληρωµένο σχέδιο που θα αξιοποιήσει
τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα και θα οδηγήσει στην παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Η κ. Μαρία Ρεπούση έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κύριε Υπουργέ, η δική µου παρέµβαση

θέλει να αναδείξει τη στενή σχέση της ανάπτυξης µε την εκπαί-
δευση. Θέλουµε µε άλλα λόγια να σας πούµε ότι αν δεν συµπε-
ριλάβετε την εκπαίδευση, δεν µπορείτε να σχεδιάσετε την
ανάπτυξη. 

Η εκπαίδευση, εκτός από τη διαµόρφωση υπεύθυνων, δηµο-
κρατικών και εγγράµµατων πολιτών, συνιστά ταυτόχρονα πυ-
λώνα για την ανάπτυξη. Τώρα στην κοινωνία της γνώσης και της
πληροφορίας η σχέση αυτή είναι περισσότερο από ποτέ ισχυρή.
Δεν είναι τυχαίο ότι στους πέντε κεντρικούς ευρωπαϊκούς στό-
χους για την «Ευρώπη 2020» συµπεριλαµβάνεται και η εκπαί-
δευση. 

Ενώ στη χώρα µας οι δαπάνες για την εκπαίδευση είναι συγ-
κριτικά χαµηλές σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, έχουµε
ταυτόχρονα υψηλού επιπέδου επιστηµονικό δυναµικό. Αυτό
όµως το δυναµικό σε συνθήκες κρίσης της χώρας µας εγκατα-
λείπει την Ελλάδα για άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Σύµφωνα µε µία
έρευνα που έγινε από το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας, σε ένα
δείγµα δύο χιλιάδων οκτακοσίων Ελλήνων επιστηµόνων, το 10%
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απ’ αυτούς έχει ήδη εγκαταλείψει τη χώρα. Ένα 20%-30% απ’
αυτό το νέο επιστηµονικό δυναµικό έχει κάνει ήδη τα χαρτιά του
και ετοιµάζεται να εγκαταλείψει τη χώρα. 

Αυτό είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Είναι τεράστια
ζηµιά για τη χώρα µας. Έχουµε επενδύσει στο επιστηµονικό δυ-
ναµικό αυτό για την εκπαίδευσή τους. Να αναφέρω χαρακτηρι-
στικά ότι ένας φοιτητής Ιατρικής κοστίζει στο ελληνικό κράτος
12.000 ευρώ το χρόνο για τις σπουδές του. Συνολικά µε τις κα-
θυστερήσεις θεωρούµε ότι γύρω στις 80.000 ευρώ δαπανά το
ελληνικό κράτος για να φτιάξει το γιατρό. 

Και από την άλλη µεριά προσφέρουµε δωρεάν επιστηµονικό
δυναµικό στις άλλες χώρες, που φυσικά έχουν δηµιουργήσει
τους όρους και τις συνθήκες για να παίρνουν αυτό το επιστηµο-
νικό δυναµικό πολύ πιο γρήγορα, χωρίς γραφειοκρατίες.

Το ερώτηµα όµως είναι, αν τελικά στην Ελλάδα έχουµε περισ-
σότερους γιατρούς, για παράδειγµα, απ’ όσους χρειαζόµαστε,
τι κάνουµε; Ως Δηµοκρατική Αριστερά πιστεύουµε ότι υπάρχει
δοµική αδυναµία σύνδεσης της εκπαίδευσης και της έρευνας µε
τον παραγωγικό ιστό της χώρας. Με άλλα λόγια, υπάρχει χαµη-
λός βαθµός αλληλεπίδρασης.

Θα φέρω ένα παράδειγµα. Πριν από λίγες µέρες ο Σύνδεσµος
Ελλήνων Βιοµηχάνων έδωσε στη δηµοσιότητα ογδόντα επτά
επαγγέλµατα που προβλέπεται να έχουν ζήτηση την επόµενη δε-
καετία: οκτώ µεγάλους επιχειρηµατικούς τοµείς, τρόφιµα, τεχνο-
λογίες πληροφορικής και επικοινωνιών, ενέργεια, δοµικά
προϊόντα, εφοδιαστική αλυσίδα, περιβάλλον, µέταλλο, υγεία.

Υπάρχει αυτί για να το ακούσει αυτό; Υπάρχει δηλαδή από τη
µεριά της πολιτείας κάποιο Υπουργείο, κάποια οµάδα να λάβει
υπ’ όψιν της αυτούς τους τοµείς, στους οποίους προβλέπεται ότι
θα υπάρξει ζήτηση τα επόµενα χρόνια, και να σχεδιάσει ανάλογα
ή µάλλον να συνδέσει αυτό που λέµε στην Ελλάδα «έρευνα και
εκπαίδευση» µε αυτήν τη ζήτηση; Αµφιβάλλουµε, κύριε Υπουργέ,
ότι υπάρχει αυτό το αυτί.

Το άλλο είναι: υπάρχει µηχανισµός στην Ελλάδα µετεκπαίδευ-
σης, διά βίου µάθησης που να µπορεί να προσαρµόζει το επιστη-
µονικό και γενικά το ανθρώπινο δυναµικό της χώρας στις νέες
ανάγκες που έχει ο δηµόσιος και ο ιδιωτικός τοµέας παραγωγής;
Αµφιβάλλουµε. Υπάρχουν προγράµµατα διά βίου µάθησης και
µετεκπαίδευσης που δεν επικοινωνούν µε την αγορά εργασίας,
σχεδιάζονται ανεξάρτητα από αυτήν και υπουργεία και αρµόδιες
αρχές που επίσης δεν επικοινωνούν.

Θέλουµε, λοιπόν, συγκεκριµένα να µας πείτε πώς σκοπεύετε
ως αρµόδιο Υπουργείο να λύσετε το πρόβληµα αυτής της δοµι-
κής αδυναµίας της απουσίας αλληλεπίδρασης ανάµεσα στην εκ-
παίδευση και την έρευνα και στον παραγωγικό τοµέα. Τι
σκοπεύετε να κάνετε γι’ αυτό, πρώτον;

Υπάρχει κάποιο πρόγραµµα από τη µεριά του Υπουργείου Ανά-
πτυξης έτσι ώστε η εκπαίδευση και η έρευνα, η οποία αυτήν τη
στιγµή γίνεται σε ένα διάσπαρτο ερευνητικό ιστό της χώρας, που
επίσης δεν επικοινωνεί µεταξύ του –δηλαδή έχουµε ερευνητικά
ινστιτούτα που παράγουν ερευνητικά προϊόντα καινοτόµα και δεν
γνωρίζει το ένα τι ποιεί το άλλο– να συνδεθεί µε την παραγωγή;
Και τι σκοπεύετε συγκεκριµένα να κάνετε, ώστε να αποτρέψετε
την περαιτέρω εγκατάλειψη της χώρας µας από το νέο επιστη-
µονικό δυναµικό;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία Ρεπούση.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Ανάπτυξης και Ανταγωνιστι-

κότητας κ. Κωστής Χατζηδάκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Ανταγωνιστικότητας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς καµ-
µιά αµφιβολία, η ανάπτυξη δεν διατάσσεται, ούτε µπορεί να γίνει
στο γκρεµό και στο κενό. Απαιτεί συγκεκριµένες προϋποθέσεις,
προϋποθέσεις που σχετίζονται µε την πολιτική σταθερότητα, τη
δηµοσιονοµική εξυγίανση, τη µείωση του κράτους, την προ-
ώθηση διαρθρωτικών αλλαγών, την ενίσχυση της επιχειρηµατι-
κότητας.

Όταν ξεκίνησε η Κυβέρνηση Σαµαρά, όταν ορκίστηκε, επειδή
έλειπαν σχεδόν όλες αυτές οι προϋποθέσεις, η προσπάθειά µας
ήταν ναρκοθετηµένη. Στους δεκαοκτώ µήνες που διέρρευσαν

από τις εκλογές, εκείνο που επιχειρήθηκε ήταν ακριβώς να
µπούνε τα θεµέλια, να µπούνε οι βάσεις, να δηµιουργηθούν οι
προϋποθέσεις, προκειµένου η χώρα σταδιακά από την ύφεση να
περάσει στην ανάκαµψη και στην ανάπτυξη.

Αυτή ήταν η προσπάθειά µας. Μακάρι να µπορούσε να γίνει
µε ευχές και προσευχές.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν ήσασταν Υπουργός
Ανάπτυξης πριν ….

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Ποιος Υπουργός Ανάπτυξης εύχεται να
έχει αυτό το Υπουργείο σε περίοδο ύφεσης;

Εκείνο, όµως, το οποίο πρέπει να πούµε ξεκάθαρα στον ελλη-
νικό λαό είναι πως δεν µπορούµε να µπούµε στο δρόµο της ανά-
πτυξης, αν δεν συντρέξουν κάποιες βασικές προϋποθέσεις που
συντρέχουν σε όλες τις σύγχρονες οικονοµίες. Δεν είναι θέµα
προθέσεων η ανάπτυξη, είναι θέµα µίγµατος πολιτικής.

Τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες, πρώτον, διαψεύστηκαν
όλα τα σενάρια και όλες οι Κασσάνδρες σε σχέση µε τις προβλέ-
ψεις για κυβερνητική αστάθεια. Η χώρα αγκυρώθηκε στο ευρώ,
το τραπεζικό σύστηµα ανακεφαλαιοποιήθηκε, η δηµοσιονοµική
εξυγίανση προχώρησε, µία σειρά από διαρθρωτικές αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις έγιναν πράξη. 

Έτσι, τα αποτελέσµατα ήταν καλύτερα των αναµενοµένων, κα-
λύτερα από αυτά που προέβλεπε και ο ίδιος ο προϋπολογισµός
που ψηφίσαµε. Ο στόχος του πρωτογενούς πλεονάσµατος επι-
τεύχθηκε ένα χρόνο νωρίτερα σε σχέση µε αυτό που είχε συµφω-
νηθεί µε την τρόικα. Το εµπορικό µας ισοζύγιο εξισορροπήθηκε
και το ύψος της ύφεσης είναι µικρότερο το 2013 σε σχέση µε τις
προβλέψεις -επαναλαµβάνω- του ίδιου του προϋπολογισµού. Η
ύφεση είναι πιο ρηχή και το 2014 θα είναι κατά τις προβλέψεις των
περισσότερων διεθνών οργανισµών και αναλυτών η πρώτη χρονιά
που η Ελλάδα θα περάσει από την ύφεση στην ανάκαµψη. 

Στην προσπάθεια αυτή εµείς ως Υπουργείο Ανάπτυξης κάναµε
όλα εκείνα που µπορούσαµε, αυτά που είχαµε δεσµευτεί, έτσι
ώστε να συµβάλουµε και εµείς από την πλευρά µας στο γενικό-
τερο στόχο. Ψηφίστηκε ο νέος επενδυτικός νόµος, που ψηφί-
σατε και εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της ΔΗΜΑΡ, που
θεσπίζει µεταξύ των άλλων µία κεντρική αδειοδοτική αρχή για
την καταπολέµηση της γραφειοκρατίας, αλλά εισάγει και µία
σειρά από άλλες καινοτοµίες στις οποίες είµαι βέβαιος θα ανα-
φερθεί στη συνέχεια ο αρµόδιος Υφυπουργός, ο κ. Μηταράκης. 

Οι εικοσιπέντε δράσεις για την απλοποίηση των διαδικασιών
στις εξαγωγές είναι σε εξέλιξη και τις προχωρούµε σε συνεργα-
σία µε τους εξαγωγείς. Μία σειρά από απελευθερώσεις αγορών
και επαγγελµάτων έχουν προχωρήσει και αναφέροµαι στα µικρά
φορτηγά, στις µεταφορές ως προς τον τουρισµό, στα δίδακτρα
των ιδιωτικών σχολείων, δεκαέξι διαφορετικά τεχνικά επαγγέλ-
µατα, κ.λπ..

Απλούστερες υγειονοµικές και αγορανοµικές διατάξεις έχουν
τεθεί σε εφαρµογή που επιτρέπουν σε περισσότερες επιχειρή-
σεις να πωλούν περισσότερα προϊόντα σε περισσότερα σηµεία,
πράγµα το οποίο ενισχύει τον ανταγωνισµό. Ταυτόχρονα, όµως,
υιοθετήθηκε και ο καινούργιος αγορανοµικός κώδικας που εισά-
γει µία σειρά από καινοτοµίες, µεταξύ των οποίων και τη διεύ-
ρυνση των εκπτωτικών περιόδων και τη λειτουργία των
καταστηµάτων περισσότερες Κυριακές.

Ταυτόχρονα, έγινε µία πολύ µεγάλη προσπάθεια στο ΕΣΠΑ.
Στο ΕΣΠΑ έγινε κατορθωτό φέτος να πετύχουµε το 118% του
στόχου που είχε τεθεί από το µνηµόνιο. Η χώρα έχει ανέβει πια
στο 74% από πλευράς απορροφήσεων και έχει ξεφύγει από το
άγχος των απορροφήσεων. Αντιλαµβάνοµαι ότι θεωρήθηκε σχε-
δόν αυτονόητο. Πιστέψτε µε ότι δούλεψαν εκατοντάδες άνθρω-
ποι, εκατοντάδες στελέχη των Υπουργείων και των περιφερειών
σε όλη τη χώρα για να επιτευχθεί κάτι τέτοιο. Και έγιναν τριάντα
δύο διαφορετικές παρεµβάσεις σε νοµοθετικό επίπεδο, έτσι
ώστε να γίνουν οι απλουστεύσεις που απαιτούντο για να φτά-
σουµε σε αυτό το σηµείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Εποµένως, δεν είναι τυχαίο που όλη αυτή η συνολική κυβερ-
νητική προσπάθεια έχει οδηγήσει τον ΟΟΣΑ στο Going for
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Growth report, το τελευταίο το οποίο εξέδωσε, να κατατάσσει
την Ελλάδα πρώτη σε διαρθρωτικές αλλαγές και µεταρρυθµίσεις
µεταξύ όλων των κρατών - µελών του ΟΟΣΑ.

Δεν είναι τυχαίο ότι η Παγκόσµια Τράπεζα στο Doing Business
Report, το οποίο εκδίδει, µέσα σε δύο χρόνια έχει ανεβάσει την
Ελλάδα κατά είκοσι οχτώ θέσεις στην ανταγωνιστικότητα και
κατά εκατόν έντεκα θέσεις σε σχέση µε τη διευκόλυνση στη δη-
µιουργία νέων επιχειρήσεων. 

Επίσης, δεν είναι τυχαίο ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πιστοποιεί
ότι σε σχέση µε τις απορροφήσεις από δέκατη όγδοη που ήταν
η χώρα µας ενάµιση χρόνο πριν στους είκοσι επτά της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, έχει ανέβει στην τέταρτη θέση. Αυτά που αναφέρω
είναι πολύ συγκεκριµένα στοιχεία, πολύ συγκεκριµένες εξελίξεις,
οι οποίες δεν αµφισβητούνται από καµµία πλευρά. 

Θα σταθώ στο θέµα της ρευστότητας, διότι ορθώς το θέτετε,
είναι ένα πολύ οξύ θέµα, το οποίο φυσικά σχετίζεται άµεσα µε
τη γενικότερη οικονοµική κρίση και µε τα προβλήµατα του τρα-
πεζικού συστήµατος, το οποίο από τη µία πλευρά έχει εκροή κα-
ταθέσεων και από την άλλη πλευρά υπέστη τις συνέπειες του
κουρέµατος του δηµοσίου χρέους. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι από την πλευρά µας, ως Υπουργείο
έχουµε κάποια συγκεκριµένα εργαλεία µε τα οποία προσπα-
θούµε, στο µέτρο του δυνατού, να απαντήσουµε σε αυτό το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα. Στο πρώτο εργαλείο ήδη αναφέρθηκα και
νοµίζω δεν αξίζει να επανέλθω. Αφορά το ΕΣΠΑ. Είχαµε στόχο
για απορροφήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση 3,9 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, φτάσαµε στα 4,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα πω όµως,
ειδικά για το ΕΣΠΑ, ότι έχουν προωθηθεί δράσεις για την επιχει-
ρηµατικότητα, όπως η ενίσχυση των εξαγωγέων ύψους 130 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, το πρόγραµµα για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις που προχωρεί µέσω των περιφερειών, όπου θα
έχουµε, αν προχωρήσουν όλες οι αιτήσεις, δηµόσια χρηµατοδό-
τηση πάνω από 1 δισεκατοµµύριο και το πρόγραµµα της γυναι-
κείας επιχειρηµατικότητας µε εντάξεις άνω των 55 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Δεν σταµατάµε όµως σε αυτό, ως προς τη ρευστότητα. Προ-
σθέτω ότι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων φέτος δώ-
σαµε το 100% των πόρων. Δεν έµεινε ούτε ένα ευρώ αδιάθετο, 6
δισεκατοµµύρια 650 εκατοµµύρια έπεσαν στην αγορά. Να προ-
σθέσω ότι στην πραγµατικότητα το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων είναι οριακά έστω αυξηµένο κατά 150 εκατοµµύρια
ευρώ, φτάνοντας τα 6,8 εκατοµµύρια ευρώ.

Συνεχίζω αναφερόµενος στα εργαλεία που έχουµε στη διά-
θεσή µας στο Υπουργείο και το σηµαντικό το αφήνω για το
τέλος, γιατί δεν αφορά το Υπουργείο και αφορά µία γενικότερη
παρατήρηση. 

Κύριοι συνάδελφοι, παράλληλα ξεκόλλησαν τα προγράµµατα
του ΕΤΕΑΝ. Τον Ιούνιο του 2012 δεν είχαµε ουσιαστικά καθόλου
κινητικότητα σε σχέση µε αυτά τα προγράµµατα. Αλλάξαµε τα
προγράµµατα, αλλάξαµε τη µόχλευση. Έγινε ένα προς ένα, µε-
γάλωσε η επιδότηση επιτοκίου, κυρίως επετράπη να δίνονται δά-
νεια για κεφάλαια κίνησης. 

Θα σας πω, λοιπόν, µέχρι τον περασµένο Ιούνιο είχαµε συνο-
λικές εκταµιεύσεις από τα διάφορα αυτά προγράµµατα του
Υπουργείου που στηρίζονται κι από την Ευρωπαϊκή Ένωση  συ-
νολικά 100 εκατοµµύρια ευρώ. Επειδή προχώρησε η ανακεφα-
λαιοποίηση του τραπεζικού συστήµατος, επειδή µπαίνει κάπως
περισσότερο το νερό στο αυλάκι, επειδή απλουστεύθηκαν τα
προγράµµατα, επειδή έχουµε µία στενή συνεργασία µε τις τρά-
πεζες µέσα σε πέντε, έξι µήνες ο αριθµός 100 εκατοµµύρια, έγινε
στο τέλος Νοεµβρίου 915 εκατοµµύρια. Το βασικό πρόγραµµα
του ΕΤΕΑΝ, το ΤΕΠΙΧ, έχει ύψος προϋπολογισµού 550 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Ξεκίνησε να τρέχει από το Σεπτέµβριο. Μέσα σε τέσ-
σερις µήνες έχουν δοθεί, έχουν εγκριθεί από το ΕΤΕΑΝ σχεδόν
250 εκατοµµύρια ευρώ.

Το ΕΤΕΑΝ υπολογίζει ότι µέχρι το τέλος Μαρτίου-Απριλίου ο
προϋπολογισµός θα έχει εξαντληθεί. Εποµένως, υπάρχει µια κι-
νητικότητα και από αυτήν την πλευρά. 

Παράλληλα, έχουν υιοθετηθεί άλλα προγράµµατα για τη διευ-
κόλυνση των εξαγωγών, µεταξύ των οποίων και ένα πρόγραµµα
σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, που

προχώρησε για πρώτη φορά στην ιστορία της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων, µε αντίδραση από συγκεκριµένες χώρες που
θεωρούσαν ότι υπάρχει µια χαριστική, δήθεν, αντιµετώπιση της
Ελλάδος. 

Το πρόγραµµα αυτό ξεκίνησε να εφαρµόζεται και παράλληλα,
όπως ξέρετε, πριν από ένα περίπου µήνα, πριν από τα Χριστού-
γεννα, ψηφίσαµε το νόµο για την ίδρυση του Ελληνικού Επενδυ-
τικού Ταµείου, το οποίο και αυτό από την πλευρά του θα
συµβάλει στην αντιµετώπιση των προβληµάτων της ρευστότη-
τας. 

Άρα, κάνουµε µία σηµαντική προσπάθεια, που αποδεικνύεται
µε συγκεκριµένα στοιχεία. Δεν θέλω, όµως, σε καµµιά περίπτωση
να υποτιµήσω το πρόβληµα. Όσον αφορά το ΕΣΠΑ, εµείς είχαµε,
αν θέλετε, τη δέσµευση να πάρουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση
3,9 δισεκατοµµύρια και κατορθώσαµε να απορροφήσαµε 4,6 δι-
σεκατοµµύρια. 

Το κενό χρηµατοδότησης κατά την «OLIVER WYMAN», που
µας έκανε την έκθεση εν όψει της συστάσεως του Ελληνικού
Επενδυτικού Ταµείου, υπολογίζεται σε 15-18 δισεκατοµµύρια
ευρώ, τα οποία θα πρέπει να προέλθουν από το τραπεζικό σύ-
στηµα. Εµείς εκ των πραγµάτων συµπληρωµατικά λειτουργούµε.
Για να συµβεί αυτό θα πρέπει να αποκατασταθεί πλήρως η οµα-
λότητα και αυτό συνδέεται µε την πλήρη αποκατάσταση της εµ-
πιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία. 

Ασφαλώς, έχει γίνει κάποιος δρόµος προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Αναφέρθηκα προηγουµένως στην πρόοδο που έχει γίνει.
Πρέπει, όµως, πλήρως όλοι µας να καταλάβουµε την κρισιµότητα
τού να κερδίσουµε το στοίχηµα της εµπιστοσύνης. Διότι το στοί-
χηµα της εµπιστοσύνης συνδέεται µε τη ρευστότητα. Όταν απο-
κατασταθεί πλήρως η εµπιστοσύνη θα έρθουν περισσότερες
καταθέσεις στις τράπεζες και οι τράπεζες θα ξαναγίνουν και πάλι
«βρύσες µε νερό». 

Αυτή είναι η προσπάθεια που γίνεται από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης. Γι’ αυτό και σηµείωσα -και δεν έχω καµµία δυσκολία
να το σηµειώσω και πάλι- ότι σίγουρα δεν είναι βοηθητικές οι
υπερβολές της τρόικας και το νέφος αµφιβολίας το οποίο σε ορι-
σµένες περιπτώσεις υπάρχει. Δεν βοηθάει αυτό το κλίµα στο να
περάσουµε µια ώρα αρχύτερα στο δρόµο της ανάπτυξης, αλλά
δεν βοηθάνε επίσης και οι λαϊκίστικες υπερβολές από την Αντι-
πολίτευση σε πολλές και διαφορετικές περιπτώσεις. 

Ας αντιληφθούµε ότι η προσπάθεια που κάνουµε εµείς ως Κυ-
βέρνηση δεν είναι ούτε για τη Νέα Δηµοκρατία ούτε για το
ΠΑΣΟΚ. Είναι για την πατρίδα µας. Είναι για τις οικογένειές µας.
Έχουµε καιρό να δούµε τις εκλογές. Ας κοιτάξουµε ειδικά αυτήν
την ώρα πρώτα απ’ όλα την Ελλάδα. Αυτοσυγκράτηση από την
πλευρά της Αντιπολίτευσης και η µέγιστη δυνατή αποδοτικότητα
από την πλευρά της Κυβέρνησης είναι αυτό που απαιτείται αυτήν
την κρίσιµη ώρα για να φύγουµε οριστικά από την κρίση και να
µπούµε σε έναν καλύτερο δρόµο. 

Έχοντας µιλήσει για το θέµα της ρευστότητας, θα µου επιτρέ-
ψετε να περάσω σε αυτό το οποίο εθίγη από τους ερωτώντες ως
προς το νέο παραγωγικό µοντέλο. Έχουµε µιλήσει γι’ αυτό και
έχουµε κάνει σαφές ότι καθώς ζούµε σε µια ελεύθερη οικονοµία,
καµµιά κυβέρνηση δεν µπορεί να επιτρέψει ή να απαγορεύσει σε
οποιοδήποτε επιχειρηµατία, σε οποιοδήποτε πολίτη, να κινηθεί
µε τον άλφα ή βήτα τρόπο επιχειρηµατικά. 

Εκείνο το οποίο µπορεί να κάνει η Κυβέρνηση είναι να δώσει
κίνητρα, στρέφοντας τους περιορισµένους πόρους που διαθέτει
προς τη µια ή την άλλη κατεύθυνση. 

Έχουµε µιλήσει ως προς αυτό. Έχουµε ξεκαθαρίσει ότι πρώτη
µας προτεραιότητα είναι η εξωστρέφεια, γι’ αυτό θα κατατεθεί
πολύ σύντοµα και το νοµοσχέδιο για το φορέα εξωστρέφειας,
δηλαδή το «Enterprise Greece». Απλοποιούµε ακόµα περισσό-
τερο τις διαδικασίες για τις εξαγωγές και στο πρώτο τρίµηνο του
2014 θα έχουµε την υλοποίηση της ψηφιακής πλατφόρµας µιας
στάσης για όλες τις διαδικασίες. Διευρύνουµε επίσης, την εξα-
γωγική µας βάση µε ολοκληρωµένες τοµεακές πολιτικές και θα
επικεντρώσουµε αυτήν τη χρονιά τις προσπάθειές µας στα τρό-
φιµα. 

Παράλληλα, έχουµε ξεκινήσει µία προσπάθεια για την καινο-
τοµία. Προχωρούµε µε ειδικές παρεµβάσεις βασισµένοι στις ει-
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σηγήσεις του Συµβουλίου Καινοτοµίας και παράλληλα διπλασιά-
ζουµε τους πόρους του ΕΣΠΑ από το 4% στο 8% για δράσεις
που έχουν τέτοιου είδους χαρακτήρα. Χθες, κατά σύµπτωση,
ανακοινώσαµε και τη συνεργασία µας µε τον οργανισµό YOSMA
του Ισραήλ, που έχει πολύ µεγάλη τεχνογνωσία σε αυτό το θέµα,
προκειµένου να µεταφέρουµε καλές πρακτικές από το Ισραήλ
στην Ελλάδα, έτσι ώστε να δηµιουργηθεί αυτό που λέγεται στη
γλώσσα των ειδικών «ένα οικοσύστηµα καινοτοµίας». 

Παράλληλα, αναπροσανατολίζεται το ΕΣΠΑ. Για πρώτη φορά
στην ιστορία του ΕΣΠΑ το µεγαλύτερο πρόγραµµα δεν θα είναι
οι υποδοµές, θα είναι το πρόγραµµα «Επιχειρηµατικότητα και Αν-
ταγωνιστικότητα». Και επειδή έγιναν συγκεκριµένες αναφορές –
αν δεν µε απατά η µνήµη µου από την κ. Ρεπούση- θέλω να πω
πως ναι, έχουµε ανακοινώσει τις προτεραιότητές µας.

Κυρία Ρεπούση, οι προτεραιότητές µας µοιάζουν πολύ µε τον
κατάλογο στον οποίο αναφερθήκατε.

Υπάρχουν οκτώ συγκεκριµένοι τοµείς στους οποίους θέλουµε
να επενδύσουµε, βάσει των συµπερασµάτων των εκθέσεων του
ΙΟΒΕ και της «McKinsey». Είναι ο τουρισµός, αγροδιατροφικός
τοµέας, logistics, περιβαλλοντική βιοµηχανία, ο τοµέας της
υγείας, παραγωγή και εξοικονόµηση ενέργειας, τεχνολογίες πλη-
ροφορικής και επικοινωνιών και δηµιουργικές βιοµηχανίες. Αυτές
θα είναι οι προτεραιότητες του ΕΣΠΑ. Δεν θέλουµε να δώσουµε
χρήµατα δεξιά και αριστερά χωρίς προστιθέµενη αξία. Θέλουµε
αυτά τα χρήµατα να αποδώσουν όσο περισσότερο γίνεται. 

Άρα, εξωστρέφεια, καινοτοµία, αναπροσανατολισµός του
ΕΣΠΑ, για να στηρίξουµε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο. 

Παράλληλα, συνεχίζουµε και µια άλλη προσπάθεια σε σχέση
µε την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονο-
µίας. Έτσι, επίσης σύντοµα, θα παρουσιάσουµε το νέο νόµο-
πλαίσιο για την απλούστευση των αδειοδοτήσεων των
επιχειρήσεων. Είµαστε σε επαφή µε όλα τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία και όλα τα συναρµόδια Υπουργεία θα κινηθούν προς αυτήν
την κατεύθυνση. Από τη δική µας πλευρά θα υπάρξει ένας νόµος-
πλαίσιο στον οποίο θα έρθουν και θα «κουµπώσουν» άλλες επί
µέρους νοµοθετικές παρεµβάσεις του Υπουργείου Τουρισµού,
του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Περιβάλλοντος, δηλαδή
όλων των Υπουργείων που σχετίζονται µε αδειοδοτήσεις. Είµα-
στε στην τελική ευθεία.

Επίσης, συνεχίζουµε τις δράσεις για την ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας σε σχέση µε το Doing Business Report της Παγ-
κόσµιας Τράπεζας. Πρόσφατα µειώθηκε ο φόρος µεταβίβασης
των ακινήτων. Αυτό θα µετρήσει στην ανταγωνιστικότητα της Ελ-
λάδας. Καταργήθηκε η υποχρέωση παράστασης δικηγόρου –µε
τον τρόπο που καταργήθηκε- στα συµβόλαια, κάτι που επίσης θα
µετρήσει. Όπως θα µετρήσουν και µία σειρά από παρεµβάσεις
που θα γίνουν το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Προχωρούµε µε το νοµοσχέδιο για τα logistics διότι θεωρούµε
ότι είναι κοµβικής σηµασίας, λόγω της γεωγραφικής θέσης της
Ελλάδας. Δηµιουργούµε διυπουργική επιτροπή για τη βιοµηχα-
νική πολιτική, έτσι ώστε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία να δούµε
θέµατα όπως το κόστος της ενέργειας, η έρευνα και η κατάρ-
τιση, η προώθηση της καινοτοµίας, η βελτίωση της πρόσβασης
στη χρηµατοδότηση που απαιτούν διυπουργικές δράσεις. Η σύ-
σταση της διυπουργικής επιτροπής έχει ανακοινωθεί από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό και θα πάρει σάρκα και οστά τις αµέσως επό-
µενες µέρες. 

Παράλληλα, προχωρούµε µε µία άλλη νοµοθετική πρωτοβου-
λία που έχει να κάνει µε τον ανταγωνισµό και τον καταναλωτή,
σε συνεργασία µε τον ΟΟΣΑ, αίροντας εµπόδια εισόδου, δίνον-
τας έµφαση στην προστασία του ανυπεράσπιστου καταναλωτή
και όχι στην υπερπροστασία ήδη προστατευµένων κοινωνικών
οµάδων, που κερδίζουν εις βάρος του καταναλωτή του οποίου
το εισόδηµα έχει µειωθεί τα τελευταία χρόνια.

Αυτές είναι σε γενικές γραµµές οι βασικές πρωτοβουλίες που
πήραµε και σκοπεύουµε να πάρουµε τώρα, το 2014. 

Η υπόθεση της ανάπτυξης δεν είναι υπόθεση κοµµατική, είναι
υπόθεση εθνική. Πραγµατικά, θα ήταν πολύ άσχηµο για µία
ακόµα φορά σ’ αυτήν τη χώρα να επιβεβαιωθεί ο µύθος του Σισ-
σύφου και αφού έχουµε κάνει το 80% της διαδροµής, να αφή-
σουµε τα πράγµατα να µας ξεφύγουν. Δεν πρέπει να το κάνουµε

για κανένα κόµµα και για κανέναν πολιτικό. Δεν πρέπει να το κά-
νουµε για την Ελλάδα, δεν πρέπει να το κάνουµε για την πατρίδα
µας. Πρέπει να διανύσουµε και το τελευταίο µίλι. 

Ξέρω ότι υπάρχουν πολλοί στο πολιτικό σύστηµα που ουσια-
στικά προτείνουν στους Έλληνες πολίτες να βάλουν τα δάχτυλά
τους στην πρίζα. Ξέρετε αυτό, αν συµβεί, αν ενδώσουµε σ’ αυτόν
τον πειρασµό, θα συµβεί µια φορά και µετά το παιχνίδι θα έχει
χαθεί, φοβούµαι, για πάρα πολλά χρόνια. 

Οι πολίτες είναι αυτοί που αποφασίζουν. Και οι πολίτες έχουν
την ωριµότητα να καταλάβουν ότι ανάµεσα στο δρόµο της επι-
πολαιότητας, στο δρόµο του λαϊκισµού, στο δρόµο της δηµαγω-
γίας, από τη µια πλευρά, και στο δρόµο της υπευθυνότητας, από
την άλλη πλευρά, στο δρόµο της εθνικής ευθύνης θα διαλέξουν
το δρόµο της εθνικής ευθύνης, όχι γιατί συµπαθούν εµάς περισ-
σότερο από εσάς, αλλά γιατί νοιάζονται για το δικό τους συµφέ-
ρον, των οικογενειών τους, για το µέλλον των παιδιών τους. Έτσι
έχουµε προχωρήσει και έτσι θα προχωρήσουµε και από εδώ και
πέρα, αδιαφορώντας για το πολιτικό κόστος και έχοντας ως βα-
σικό γνώµονα η πατρίδα µας να ξεφύγει οριστικά από το φαύλο
κύκλο της κρίσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαδηµούλης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός ανα-
φέρει ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος που
κατέθεσε την επερώτηση παίρνει το λόγο αµέσως µετά τον κύριο
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως. Είχα την
πληροφορία ότι είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Παπαδηµούλης. Δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα, κανένα θέµα. Ήταν λανθασµένη δική
µου πληροφόρηση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν ζήτησα τον λόγο, γιατί το ανα-
φέρει ο Κανονισµός, όχι για κανέναν άλλο λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είναι επιλύσιµο το
πρόβληµα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς κ. Βασίλειος Οικονόµου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πρέπει να σχολιάσουµε εδώ τον
κύριο Υπουργό γι’ αυτήν την ήρεµη οµιλία και την τοποθέτησή
του σήµερα. Και δεν λέω για τον τόνο της οµιλίας, γιατί πραγµα-
τικά ο ήρεµος τόνος και µας αρέσει και µας καταπραΰνει και τον
θέλουµε. Όµως, σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να µιλάτε εδώ σαν
να µην πρόκειται για µία οµιλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο το
2014, δηλαδή σε µία δύσκολη περίοδο της χώρας, σε µία κατά-
σταση εκτάκτου ανάγκης, όπως όλοι έχουµε αναρωτηθεί. Δη-
λαδή µιλάτε, τοποθετείστε -και έτσι είναι όλη η περίοδος στην
οποία ηγείστε του Υπουργείου Ανάπτυξης- το τελευταίο διά-
στηµα, κάνοντας διευθέτηση ζητηµάτων και θεµάτων, σαν να
είναι µια κλασική περίοδος οποιασδήποτε εποχής στην Ελλάδα
προ κρίσης και µετά κρίσης και επί της κρίσεως. Δηλαδή, δεν κα-
ταλαβαίνει κάποιος, όχι από τον ήρεµο τόνο όπως σας ξαναείπα,
αλλά από τους συµβολισµούς, από τα µηνύµατα και από την το-
ποθέτηση την οποία κάνατε πού η Κυβέρνηση και µάλιστα ο
Υπουργός Ανάπτυξης ρίχνουν το βάρος τους, πού βλέπουν τους
κινδύνους, πού βλέπουν τις ευκαιρίες, πού βλέπουν την άµεση
ριζική τοποθέτηση και παρέµβαση της Κυβέρνησης. 

Μιλήσατε σαν να µην συµβαίνει τίποτα ιδιαίτερο στη χώρα:
«Θα κάνουµε το 4% στην καινοτοµία 8%, θα κάνω µια καλύτερη
απορρόφηση του ΕΣΠΑ, θα κάνω και δύο νοµοσχέδια, έφερα και
το νοµοσχέδιο περί αναπτύξεως και ανταγωνισµού το 2013, εί-
χαµε φέρει και το 2011, θα κάνω και δύο-τρεις διευθετήσεις,
κάθε δύο-τρία χρόνια θα φέρνουµε και ένα τέτοιο σχέδιο».
Όµως, δεν απαντήσατε στο ουσιώδες που σας έθεσε η Δηµο-
κρατική Αριστερά, όχι γιατί –πιστεύω- αδιαφορείτε για την παρά-
ταξη η οποία σας επερωτά, αλλά γιατί –νοµίζω- δεν υπάρχει ένα
ουσιαστικό σχέδιο από την πλευρά σας. 

Ποιο είναι αυτό; Το σχέδιο για την εθνική ανασυγκρότηση, το
οποίο εµείς σας καλούµε όχι µόνο εσείς να αποφασίσετε τι θέ-
λετε ή εµείς να αποφασίσουµε, αλλά όλοι µαζί να αποφασίσουµε,
να συναποφασίσουµε. Πρέπει  να γίνει, δηλαδή, µία διάσκεψη
των πολιτικών δυνάµεων του τόπου, που να καταλήξει ποιες είναι
οι προτεραιότητες έναντι αυτής της νέας διαπραγµάτευσης, που
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εµείς ζητάµε να είναι πολιτική διαπραγµάτευση µε τους εταίρους
µας για την Ελλάδα του 2020 και την Ελλάδα του 2030. Δεν ζη-
τάµε, δηλαδή, να µας πείτε µόνο εσείς ποια είναι η ιδέα σας. Να
την ακούσουµε, αλλά να ακούσετε και τη δική µας. Να ακού-
σουµε και από το ΠΑΣΟΚ, να ακούσουµε και από το ΣΥΡΙΖΑ και
από τους Ανεξάρτητους. Να ακούσουµε απ’ όλες τις πτέρυγες
τι προτείνουν, τι προκρίνουν και τι θέλουν να επιτύχουµε και να
δούµε εάν είναι ρεαλιστικό ή είναι αυτό που είπατε πολύ γλα-
φυρά «το χέρι στην πρίζα». Να τα δούµε αυτά, διότι µπορεί ήδη
να έχουµε βάλει το χέρι στην πρίζα, αλλά να ήταν χαµηλής τά-
σεως και τη γλιτώσαµε µέχρι στιγµής. 

Εµείς –σας το λέω, γιατί ίσως να µην το παρακολουθήσατε
λόγω του φόρτου εργασίας σας- την περασµένη εβδοµάδα ήµα-
σταν πάλι εδώ. Η Δηµοκρατική Αριστερά, εγώ ο οµιλών, οι Βου-
λευτές ήµασταν εδώ. Τι είχαµε εδώ; Είχαµε τον κ. Βαρβιτσιώτη.
Είχαµε κάνει επερώτηση - ήταν η κ. Βούλτεψη, κύριε Βορίδη, στη
θέση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου- και ζητήσαµε το σχέ-
διο αυτού του Υπουργείου, το οποίο κακώς, κατά την άποψή µας,
είναι χαµηλά στη διάταξη της σηµασίας κάποιων εγκεφάλων σε
αυτήν τη χώρα, γιατί για εµάς πρέπει να είναι πολύ υψηλά. Δη-
λαδή, η ιδιαιτερότητα της ελληνικής υπόθεσης, της ελληνικής
περίπτωσης, δεν είναι η νησιωτικότητα; Άρα, λοιπόν, ένα σχέδιο
ανάπτυξης, ένα σχέδιο ανασυγκρότησης της χώρας δεν πρέπει
να προϋποθέτει και τη νησιωτικότητα ως µία ειδική παράµετρό
του; Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς ήρθαµε την περασµένη εβδοµάδα
εδώ, κάναµε την επίκαιρη επερώτησή µας, για να δούµε εάν η
Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός έχουν ένα τέτοιο σχέδιο
µέσα στο γενικότερο αναπτυξιακό σχέδιο της χώρας, για να
δούµε πώς εντάσσουν τη νησιωτικότητα στο αναπτυξιακό σχέδιο
της χώρας. Δεν πήραµε πειστικές απαντήσεις. 

Αµέσως ερχόµαστε στο γενικότερο, σε εσάς δηλαδή, στο
Υπουργείο Ανάπτυξης, που είναι ο γενικός κατευθυντήριος µο-
χλός αυτής της Κυβέρνησης. Για παράδειγµα, µιλάµε για τουρι-
σµό. Ξέρετε, υπάρχουν κάποιες χρυσές λέξεις εδώ, τις οποίες
τις αναφέρουµε και τις ξαναναφέρουµε, όπως ανάπτυξη του του-
ρισµού. Μπήκε η κρουαζιέρα µέσα σ’ αυτό το αναπτυξιακό παι-
χνίδι. Όµως, να ρωτήσω το εξής -επειδή βλέπω εδώ και το
συνάδελφο από την Περιφέρεια Αττικής και το είχα αναφέρει και
στην προηγούµενη επίκαιρη επερώτηση. Όταν µιλάς για κρουα-
ζιέρα, όταν µιλάς για τουριστική ανάπτυξη και για αύξηση της
επισκεψιµότητας, τα λιµάνια του Λαυρίου και της Ραφήνας σε
σχέση µε το Διεθνές Αεροδρόµιο των Αθηνών, το «Ελευθέριος
Βενιζέλος», θα τα βάλεις στο σχεδιασµό σου; Και εάν τα βάλεις
στο σχεδιασµό σου, αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να έχεις οδι-
κούς άξονες, προσβασιµότητα και να µη µείνεις µόνο µε έναν
Πειραιά; Πρέπει να έχεις ένα σχέδιο. Σας το λέω επ’ αφορµή µιας
ειδικής περίπτωσης, η οποία είναι πολύ συγκεκριµένη. Θέλετε να
αναπτύξετε την κρουαζιέρα. Όµως, κρουαζιέρα χωρίς Λαύριο και
χωρίς Ραφήνα, µόνο µε τον Πειραιά σαν πύλη εισόδου δεν µπο-
ρείς να την αναπτύξεις. Κάνεις ένα σχεδιασµό, τον ακούσαµε.
Θα µου πείτε ο καθείς κοιτάει για την περιφέρειά του. Αλλά σας
βάζω ένα στοιχείο σηµαντικού αναπτυξιακού εργαλείου.

Η χώρα, λοιπόν, βρίσκεται στον έκτο χρόνο ύφεσης. Πρέπει
να δούµε ποιες είναι οι παθογένειες αυτής της υπόθεσης. Πρέπει
να παραδεχθούµε, κύριε Υπουργέ, ότι το πρόγραµµα δηµοσιο-
νοµικής προσαρµογής είχε την προβληµατική του. Πρέπει να το
παραδεχθούµε. Από το Μάιο του 2010 µέχρι τώρα, εκ των πραγ-
µάτων δεν απέδωσε αυτό που έλεγαν οι εµπνευστές. Και δεν
µιλάω για τους Έλληνες, γιατί οι Έλληνες απλά το υλοποίησαν.
Η πολιτική τάξη τότε το πήρε και το υλοποίησε. Οι εµπνευστές
του δεν επέτυχαν το στόχο τους και είναι φανερό αυτό, γιατί σή-
µερα τρέχουµε πίσω απ’ αυτούς τους στόχους. Εάν κάποιος
ισχυριστεί ότι πετύχαµε αυτούς τους στόχους µόνο σε σχέση µε
το πρωτογενές και µόνο ως προς κάποια µεγέθη οικονοµικά, τα
οποία µε τρόπο βίαιο καθόρισαν µία νέα τάξη στην οικονοµική
κατάσταση της χώρας, πραγµατικά αυτό δεν νοµίζω ότι είναι και
επιτυχία του προγράµµατος. Δεν µπόρεσε να τους επιτύχει. 

Και η τρόικα, η οποία -υποτίθεται- έχει εδώ τους σταθερούς
εκπροσώπους της, πάλι δεν πέτυχε να εξισορροπήσει τις ελλη-
νικές ιδιαιτερότητες. Αλήθεια, οι Γερµανοί εκπρόσωποι εδώ, που
είναι σταθεροί –δεν µιλάω µόνο για την τρόικα, µιλάω για τους

εκπροσώπους και τους παρατηρητές, που άλλοι τους λένε
«γκαουλάιντερ», αλλά εγώ τους αναφέρω ως παρατηρητές
αυτής της προσαρµογής- γιατί δεν µπορούν να επιτύχουν αυ-
τούς τους στόχους, τους οποίους παίρνουµε συνέχεια και απλά
µένουµε µόνο σε έναν; Γιατί όλα τα υπόλοιπα στοιχεία είναι στοι-
χεία διαπραγµάτευσης ως µη επιτυχίες. 

Άρα, το πρώτο και δεύτερο µνηµόνιο  έχουν προβλήµατα, και
στην έµπνευσή τους και στην εφαρµογή τους. 

Ας πάµε λοιπόν τώρα στο επόµενο βήµα, γιατί δεν φταίει µόνο
αυτό. Το δεύτερο βήµα, αφορά το ποιες είναι οι παθογένειες
αυτήν τη στιγµή του αναπτυξιακού µοντέλου που έχουµε και θα
σας πούµε ενδεικτικά πέντε. Πρώτον, το φορολογικό χάος. Θα
σας πω ένα παράδειγµα. Πριν από λίγους µήνες, µε την κατάρ-
γηση της υποχρέωσης τήρησης βιβλίων από γιατρούς, ψυχολό-
γους και άλλες κατηγορίες, υποχρεώθηκαν αυτές οι κατηγορίες
επαγγελµατιών να θεωρούν στην εφορία τα µπλοκάκια αποδεί-
ξεων. Αυτήν την υποχρέωση µετά από τρεις µήνες την καταργή-
σατε. Αυτό είναι απλώς ένα παράδειγµα για να εξηγήσω το
φορολογικό χάος. Είπατε σε επαγγελµατικές τάξεις «κατάργησε
τα βιβλία» και µετά από τρεις µήνες τους λέτε «αφήστε τα βιβλία,
πάµε σε µπλοκάκια πάλι». Χάος! 

Ποια να είναι η εµπιστοσύνη λοιπόν του επαγγελµατία, της µι-
κρής ή της µεγάλης επιχείρησης, του επενδυτή σε αυτό το χάος
που εσείς διαχειρίζεστε; Και έρχεστε εδώ πέρα και λέτε ήσυχα
κι ωραία ότι θα τα αλλάξετε, «θα κάνουµε κι άλλες παρεµβάσεις».
Μα, είναι χάος! Μόνο αυτόν τον ενάµιση χρόνο της θητείας της
Κυβέρνησης έχετε φέρει δεκάδες φορολογικές νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις επί των φορολογικών αλλαγών. Δεν µιλάω για εγκυκλίους,
προεδρικά διατάγµατα κ.λπ. Άρα, αυτή είναι µια πρώτη παθογέ-
νεια.

Δεύτερη παθογένεια είναι η απουσία σχεδίου που σας είπα
προηγουµένως. Φέρνετε ρυθµιστικό σχέδιο, πάλι για τον τουρι-
σµό. Ο τουρισµός από κλισέ θα καταντήσει το ανέκδοτο της υπό-
θεσης. Μιλάτε για ανάπτυξη του τουρισµού. Στο Ρυθµιστικό που
φέρνετε, στο Ρυθµιστικό Αθηνών, όπως το λέτε, τις χρήσεις γης
τις έχετε καθορίσει, σε σχέση µε την τουριστική ανάπτυξη; Όχι.
Αλλού λαλούν κι αλλού πηγαίνουµε! Δύο Υπουργεία και δεν
έχετε συγχρονισµό απλό! Ποιος θα σας πάρει σοβαρά; Κι όλα
αυτά που αναφέρω είναι ενδεικτικά παραδείγµατα, γιατί µε πιέζει
κι ο χρόνος.

Το τρίτο αφορά την παραγωγική ανασυγκρότηση. Μπορούµε
να πούµε πάρα πολλά για την παραγωγική ανασυγκρότηση, για
την ονοµασία προέλευσης, την επωνυµία προϊόντος, για τον
πρωτογενή τοµέα, τη µεσογειακή διατροφή κ.λπ.. Δεν σας
άκουσα να µιλήσετε γι’ αυτά και να βγάλετε έναν συµβολισµό λέ-
γοντας «κοίταξε να δεις, έχουµε ένα σχέδιο, θα παίξουµε εµείς
ένα brand name, θα κάνουµε τη διαφορά και το κάτι επιπλέον»,
για να µη µείνουµε µόνο στη φέτα. Ένας συνάδελφος εδώ διακι-
νεί την υπόθεση της φέτας. Κάποιοι τον ειρωνεύονται. Προσπα-
θεί ο άνθρωπος να πει ότι κάτι πρέπει να πουλήσουµε στο ράφι
της Γερµανίας. Εδώ κάποιοι περισπούδαστοι άρχισαν αµέσως
τις ειρωνείες. 

Ρευστότητα. Δεν την έχετε εξασφαλίσει. Το είπατε. Όσον
αφορά τις τράπεζες πρέπει να υπάρχει εξασφάλιση, να έχουµε
πολιτική σταθερότητα. Έχουµε πολιτική σταθερότητα, δεν είµα-
στε στο 2012. Το αν θα αλλάξει µια κυβέρνηση ή δεν θα αλλάξει
είναι µέσα στο δηµοκρατικό παίγνιον. Εκτός αν θεωρείτε ότι η
Κυβέρνηση πρέπει να είναι πάντα σταθερή. Εµείς δεν θεωρούµε
ότι πρέπει να είναι πάντα µόνιµη. Το αν εσείς πρέπει να είστε
πάντα Υπουργός είναι φιλοδοξία σας, πολύ θα σας αρέσει πιθα-
νόν για να το θέλετε, αλλά µπορεί να είναι κι ο κ. Παπαδηµούλης
αύριο στη θέση σας. Όµως πολιτική σταθερότητα θα υπάρχει.
Γιατί λοιπόν δεν βλέπουµε τα αντίστοιχα;

Για τον αναπτυξιακό νόµο είπα. Προσέξτε, το 2011 αναπτυξια-
κός νόµος, το 2013 αναπτυξιακός νόµος. Είπατε ότι θα φέρετε
και καινούριο το 2014;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Όχι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι, εντάξει. 
Όσον αφορά το πρωτογενές πλεόνασµα ως στόχο -σας το

είπα και προηγουµένως- πρέπει να καταλάβουµε τι θέλετε να το
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κάνετε. Κάτι ακούω ότι θα δώσετε στους αξιωµατικούς, στους
δικαστές και τέλος πάντων όπου πιστεύετε ότι πρέπει να υπάρξει
µια πολύ καλή ανταπόκριση αυτού του κοινού. Ας αφήσουµε πάλι
αυτές τις φαιδρότητες. Γι’ αυτό γελάει ο κόσµος που µας ακούει
και καταλαβαίνει ότι  δεν έχουµε συναίσθηση των πραγµάτων.
Γιατί ξέρετε τι λέει; Τη µια στιγµή του λέµε «Είµαστε σε κατά-
σταση εκτάκτου ανάγκης, µην κουνιέσαι» κι αυτός πάει τροµο-
κρατηµένος να µην κουνηθεί γιατί σου λέει «Κάτι σοβαρό παίζει»
και σας ξαναβλέπει να µιλάτε µε όρους πελατοκρατίας, κοµµα-
τοκρατίας του 2008, του 2007, του 2006 κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σε λίγο τελειώνω.
Άρα δεν θα σας πάρει σοβαρά ο κόσµος και δεν θα µας πάρει

κι εµάς σοβαρά και θα την πληρώνουµε κι εµείς τη νύφη εξαιτίας
σας και δεν αξίζει τον κόπο. 

Τι προτείνουµε εµείς; Προτείνουµε αυτό το εθνικό σχέδιο ανα-
συγκρότησης, όπως σας είπα προηγουµένως, µε µία διάσκεψη
των πολιτικών δυνάµεων να κάτσουµε να το  συµφωνήσουµε για
να µη λένε κάποιοι το κοντό τους και το µακρύ τους λαϊκίζοντας,
αλλά να πάρουν όλοι σοβαρές αποφάσεις. 

Ποιες είναι οι δικές µας προτάσεις; Θα τις αναφέρω επιγραµ-
µατικά µόνο γιατί δεν έχω χρόνο.

Προτείνουµε ένα σταθερό φορολογικό σύστηµα, δεκαετίας.
Δεν θα µπορεί να νοµοθετήσει τίποτα κανείς Υπουργός Οικονο-
µικών. Να κάτσουµε να το συµφωνήσουµε. 

Δεύτερον, εµείς προτείνουµε φοροαπαλλαγές για νέες επιχει-
ρήσεις –θα αναφερθώ επιγραµµατικά- φοροαπαλλαγές για
πραγµατοποίηση ενεργειών µεταξύ µικρών επιχειρήσεων, ώστε
να µπορούν να δηµιουργηθούν συµπράξεις των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, καθώς και µείωση συνολικά της έµµεσης φορολο-
γίας, του ΦΠΑ και µάλιστα για τους ειδικούς φόρους κατανάλω-
σης. 

Επίσης, ένα άλλο θέµα είναι οι πυλώνες πλουτοπαραγωγικής
ανασυγκρότησης. Πάντα ρωτάτε πού θα ρίξουµε το βάρος και τι
θα κάνουµε. Μία επιγραµµατική πρόταση είναι η εξής. Για τον
πρωτογενή τοµέα, την αγροτική οικονοµία τα είπαµε. Ονοµασία
προέλευσης: Όχι γενικά παίρνουµε ένα φτυάρι και µια τσάπα και
αρχίζουµε να οργώνουµε τα χωράφια µας. Να γίνεται συγκεκρι-
µένα, µε ονοµασία προέλευσης. Έχουµε προϊόντα τα οποία µπο-
ρούµε να διαφηµίσουµε, µπορούµε να κάνουµε µία πολύ σοβαρή
καµπάνια και έτσι να τα συνδέσουµε και µε το τουριστικό προϊόν. 

Πρέπει να υπάρξει αξιοποίηση των λιµανιών, των οδικών αξό-
νων, των τρένων, των µέσων σταθερής τροχιάς, για να µπορεί να
λειτουργεί το επίπεδο της διακίνησης στην οποία πάµε να πρω-
ταγωνιστήσουµε ως πύλη εισόδου.

Τρίτον, πρέπει να υπάρξει προσανατολισµός στις νέες τεχνο-
λογίες και στην καινοτοµία. Είπατε ότι αυξήσατε το 4% και το κά-
νατε 8%, δηλαδή τίποτα. Δεν βγαίνει, δηλαδή, ένα µήνυµα ότι
εγώ θα «παίξω» πάνω σε αυτό, σε συνδυασµό µε την παιδεία, το
οποίο για εµάς πρέπει να είναι βασικό εργαλείο, η σύνδεση δη-
λαδή της παιδείας µε την πραγµατική οικονοµία. 

Σχετικά µε την ανασυγκρότηση της υπαίθρου και την αξιοποί-
ηση της δηµόσιας γης, που είναι πολύ βασικό για εµάς, θα ήθελα
να σηµειώσω τα εξής: Χρειαζόµαστε υποδοµές. Υπάρχει δηµόσια
γη ανεκµετάλλευτη. Υπάρχει δηµόσια γη µε την οποία δεν ασχο-
λούµαστε. Πρέπει να ζωντανέψουµε την ύπαιθρο.

Όσον αφορά την επένδυση στον τουρισµό και στον πολιτισµό
–σας το ανέφερα- είναι ένα στοιχείο πολύ συγκεκριµένο. Για τον
κατασκευαστικό κλάδο δεν ακούσαµε κάτι. Η οικονοµία µέχρι το
2008-2009 είχε στηριχθεί πάνω στον κατασκευαστικό κλάδο,
όµως κατέρρευσε. Τι κάνουµε τώρα; Είδαµε µια δική σας εκδοχή
για πέντε µεγάλα έργα. Αυτό είναι απάντηση; 

Τι κάνουµε µε τη µικροµεσαία επιχείρηση, τον πολιτικό µηχα-
νικό, τον τοπογράφο; Τι κάνουµε µε τον κατασκευαστικό τοµέα;
Τον ξεκαθαρίζουµε; Δεν θα είναι µέσα στην παραγωγική ανασυγ-
κρότηση και στην πρότασή µας σε αυτήν τη χώρα; Εκεί περίµενα
να ακούσω κάτι από εσάς -όχι µόνο εγώ, αλλά και χιλιάδες επαγ-
γελµατίες και χιλιάδες επιστήµονες- γιατί όλοι κλαίµε γι’ αυτούς
που θα φύγουν στο εξωτερικό, αλλά δεν απαντάµε τουλάχιστον
σε αυτούς που έχουν τον ηρωισµό να µείνουν στο εσωτερικό.

Βιοµηχανία. Κύριε Υπουργέ, έχουµε έναν από τους µεγαλύτε-
ρους στόλους στον κόσµο. Όµως, καταρρέει η ναυπηγοεπι-
σκευαστική ζώνη. Έλεος! Δεν σας είπα να φτιάξουµε βιοµηχανία
για να παράγουµε αυτοκίνητα. Δεν σας είπα να φτιάξουµε βαριά
βιοµηχανία, αλλά έχουµε τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, την
Ελευσίνα και τον Σκαραµαγκά. Υπάρχουν µεγαλύτερα εργαλεία; 

Κύριε Υπουργέ, κάντε τη νύξη στον κ. Αλµούνια. Εντάξει,
αυτός έχει τα δικά του συµφέροντα µέσα στο πλαίσιο το συνο-
λικό και θέλει να παίξει µε τους Ισπανούς. Ξέρουµε µε ποιους
θέλει να παίξει. Κάντε τη νύξη, για να δούµε ότι βγαίνετε µπρο-
στά εσείς και η Κυβέρνηση. Που σηµαίνει τι; Στήριξε αυτήν τη
βιοµηχανική παραγωγή µε τεχνογνωσία τεραστίων διαστάσεων.
Εδώ, έχετε συµβόλαια ανεκµετάλλευτα. Παίξε, λοιπόν, µε τα πλε-
ονεκτήµατα που έχεις, δηλαδή ΕΑΒ, ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη και µε την αµυντική βιοµηχανία. Έχεις τέτοια µεγάλα κον-
δύλια στην αµυντική σου θωράκιση. Ενίσχυσε, λοιπόν, την εθνική
αµυντική βιοµηχανία σου αφού τις έχεις τις επιχειρήσεις εδώ.
Λέω ένα παράδειγµα για τη βιοµηχανία. 

Κλείνω µε την ενέργεια. Οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
κύριε Υπουργέ - δεν ακούσαµε τίποτα γι’ αυτό- δεν µπορεί να
είναι µόνο «βάλε κι ένα φωτοβολταϊκό στην αυλή σου». Το είδαµε
αυτό το έργο το 2009- 2014. Και τώρα επειδή από τα φωτοβολ-
ταϊκά πήγαµε στις καµινάδες και το γυρίζουµε το έργο, έχουν
µείνει άνθρωποι «στον αέρα» και δεν ξέρουν τι να κάνουν. Τέλος
πάντων, πείτε ποια είναι η εκδοχή σας. Θα χρησιµοποιήσουµε τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Θα είναι αναπτυξιακό εργαλείο; 

Πάντως ό,τι αποφασίσετε και ό,τι αποφασίσουµε, αν κάνουµε
µία τέτοια διάσκεψη, όπου θα πάρουµε συνολικές εθνικές απο-
φάσεις, θέλει µία άλλου είδους κυβέρνηση. Θέλει µία εθνική κυ-
βέρνηση ενότητας, αλλά, τέλος πάντων, δεν µπορεί να το κάνει
αυτό µία κυβέρνηση η οποία έχει µόνο επιµερισµό στην οπτική
της. Μπορούµε, όµως, να το συζητήσουµε αυτό σε µια άλλη συ-
ζήτηση.

Πρέπει να στηριχθεί αυτή η προσπάθεια πάνω στη µεσαία τάξη
και στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Αν δεν δούµε αυτούς
τους δύο άξονες, τη µεσαία τάξη και τη µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα, όλα τα άλλα είναι λόγια του αέρα.  

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Οικονόµου έκανε χρήση λίγο περισσότερου χρόνου. Θα
το δούµε µετά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδηµούλης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο τέλος της οµιλίας σας, κύριε Χατζηδάκη, προσπαθήσατε

να αυτοπροβληθείτε ως η δύναµη της ευθύνης και της σοβαρό-
τητας, ως παράγων σταθερότητας και προοπτικής απέναντι σε
µια επιπόλαια, ανεύθυνη Αντιπολίτευση που έρχεται και κοιτού-
σατε προς την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ερωτώ: Είναι σοβαρότητα και ευθύνη να αποδέχεται η ελ-
ληνική Κυβέρνηση ένα µνηµόνιο που προχθές ο Όλι Ρεν οµολό-
γησε ότι το επέβαλαν στην Ελλάδα για να σώσουν τις δικές τους
τράπεζες και για να κερδίσουν χρόνο, στην πλάτη της ελληνικής
οικονοµίας και κοινωνίας;

Είναι σοβαρότητα και ευθύνη το να οµολογεί ο κ. Στουρνάρας
-και να το επιβεβαιώνει και σήµερα- ότι αν και του είπαν από το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ότι χρειάζεται «κούρεµα» το ελλη-
νικό χρέος, δραστικό, µετά το PSI, εντούτοις υιοθετεί τη γραµµή
«δεν γίνεται» γιατί ο κ. Σόιµπλε του είπε «forget it, Giannis»; 

Είναι σοβαρότητα και ευθύνη να υιοθετείται και να υλοποιείται
µια πολιτική η οποία έχει προκαλέσει αυτήν την εκρηκτική ύφεση
του 25% στην ελληνική οικονοµία; Υπάρχει Έλληνας που να πι-
στεύει αυτό που είπε προχθές ο Πρωθυπουργός στο Ευρωκοι-
νοβούλιο, ότι το αρχικό µνηµόνιο τα δύο πρώτα χρόνια ήταν
στραβό, αλλά µόλις έγινε εκείνος Πρωθυπουργός διορθώθηκε; 

Τα πράγµατα συνεχίζουν στην ίδια τροχιά. Αν υπάρχει µια δια-
φορά, είναι ότι πηγαίνουν προς το χειρότερο και στο δείκτη της
πορείας του χρέους και στο δείκτη της ανεργίας και στο δείκτη
της ύφεσης και στο δείκτη των ανισοτήτων. 

Είστε µια Κυβέρνηση σε αποδροµή, η οποία το µόνο που κάνει
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είναι να σχεδιάζει κόλπα για το πώς θα παραβιάζει ακόµη και νό-
µους, για να παρατείνει την εξουσία της και να µοιράσει στους
φίλους της ό,τι προλαβαίνει. Φτάσατε να παραβιάζετε ακόµη και
το νόµο που λέει ότι αυτοδιοικητικές εκλογές και ευρωεκλογές
γίνονται την ίδια µέρα. Κι αυτό δεν το λέει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ. Σας
κράζει και η Δηµοκρατική Αριστερά και δήµαρχοι και η ΚΕΔΕ και
οι πάντες γιατί παραβιάζετε τον νόµο. Αν θέλετε να αλλάξετε τον
νόµο διότι αυτό είναι το συµφέρον της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ που επί του θέµατος σιωπά, φέρτε το στη Βουλή και
πείτε «ήταν λάθος ο νόµος Ραγκούση. Προτείνουµε µια άλλη
λύση». 

Έρχοµαι στο «ψητό». Είστε Υπουργός Ανάπτυξης στα λόγια
µιας Κυβέρνησης που εφαρµόζει µια βάρβαρη πολιτική λιτότη-
τας και ύφεσης. Αυτό είναι το άκρον άωτον της παραδοξολογίας. 

Μπορεί να επανέλθει η Ελλάδα σε τροχιά ανάπτυξης, αν δεν
αντικαταστήσουµε το αποτυχηµένο και καταστροφικό µνηµόνιο
µε ένα εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης που να αξιοποιεί τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας; 

Μπορούµε να επανέλθουµε σε ρυθµούς ανάπτυξης χωρίς µια
δραστική µείωση του χρέους; Μπορούµε να επανέλθουµε σε
τροχιά ανάπτυξης µε αυτή τη δραστική περικοπή που έχετε προ-
καλέσει επί σειρά ετών, της τάξης του 35%, 40% του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων; 

Έρχοµαι στο θέµα των κοινοτικών πόρων. Μας αναφέρατε ορι-
σµένους αριθµούς, κύριε Χατζηδάκη. Το µέγιστο πρόβληµα που
υπάρχει µε τους κοινοτικούς πόρους τριάντα τρία χρόνια τώρα
είναι όχι η απορρόφηση, αλλά η αναπτυξιακή αξιοποίηση, το να
πιάσουν τόπο αυτά τα χρήµατα. Φυσικά πρέπει αυτά τα χρήµατα
να τα απορροφήσουµε και να µην τα χάσουµε, αλλά να πιάσουν
και τόπο. 

Η κριτική του ΣΥΡΙΖΑ έχει ως ενισχυτικό την έκθεση του ΕΛΙΑ-
ΜΕΠ που παρήχθη για λογαριασµό της Τράπεζας της Ελλάδος.
Το ΕΛΙΑΜΕΠ µιλάει για παθογένειες σε όλους τους τοµείς των
κοινοτικών προγραµµάτων, µε αποτέλεσµα την ανεπαρκή αξιο-
ποίησή τους προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας, µιλάει για
πλήρη και διαχρονική απουσία στρατηγικής και προγραµµατι-
σµού στη γεωργία. Δεν υπήρξε εθνική στρατηγική στην υγεία. 

Απορροφήσαµε πάρα πολλά λεφτά στις µεταφορές αλλά µε
πανάκριβα δηµόσια έργα σε σύγκριση µε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες και µε ανεπαρκείς ελέγχους. Στην κοινωνική αλληλεγγύη
εντοπίζεται έλλειψη προγραµµατισµού των προγραµµάτων έντα-
ξης. Στην Ελλάδα µε την άσκηση κοινωνικών πολιτικών η φτώχεια
µειώνεται εννιά φορές λιγότερο από το µέσο ευρωπαϊκό όρο,
παρ’ ότι ξοδεύουµε περίπου τα ίδια για κοινωνικές δαπάνες. 

Γιατί; Οι δικές σας κυβερνήσεις τα έχουν κάνει αυτά, η δική
σας διοίκηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, δείξτε µία µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε την απασχόληση, την κατάρτιση και την εκπαί-

δευση, υπάρχει έλλειψη συµπαγούς εθνικής πολιτικής. Όταν κοι-
τάς στους πινάκες της EUROSTAT πόσο επέδρασε στη µείωση
της ανεργίας η εφαρµογή αυτών των κοινοτικών συγχρηµατοδο-
τούµενων κοινωνικών προγραµµάτων, στη στήλη Ελλάδα υπάρ-
χει αστερίσκος. Δεν έχει µετρηθεί καν! Διότι βάζατε στον ΟΑΕΔ
τους «Βερναρδάκηδες» που µάζευαν ψήφους.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σωστό αυτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Σχετικά µε τη ρευστότητα,

είπε ο κ. Προβόπουλος να προσανατολιστούν οι επιχειρήσεις
στην ιδέα ότι θα πρέπει να αναπτυχθούν χωρίς να υπάρχει τρα-
πεζική ρευστότητα και τραπεζικός δανεισµός. Οι υγιείς επιχειρή-
σεις δεν παίρνουν δάνεια, γιατί έχει ξεσκιστεί το σύστηµα να δίνει
θαλασσοδάνεια! 

Και σας ρωτάµε, όταν έχουν πιαστεί τα θαλασσοδάνεια της
Proton Bank και του ΤΤ που είναι το 4% της αγοράς των δανείων,
γιατί δεν ψάχνετε -όχι µόνο η δικαιοσύνη αλλά και εσείς- το άλλο
96%; Γιατί δεν εστιάζετε στο τρίγωνο «τράπεζες-µεγάλα Μέσα
Ενηµέρωσης-µεγάλες οικονοµικές επιχειρήσεις»; 

Να το πω απλά. Αν η Ελλάδα δεν είχε αυτήν την άθλια διακυ-
βέρνηση και είχε ένα απλό και δίκαιο φορολογικό σύστηµα που
να δίνει φορολογικά έσοδα στο επίπεδο του µέσου όρου της Ευ-

ρωζώνης και αν δεν είχαµε αυτή τη σπατάλη και τη διαφθορά µε
τις µίζες και τα θαλασσοδάνεια, δεν θα είχαµε ούτε ελλείµµατα
ούτε χρέη ούτε µνηµόνιο ούτε αυτήν την καταστροφική ύφεση.
Το σπάσιµο της διαπλοκής που παραβιάζει κάθε έννοια και δη-
µοκρατίας και δικαιοσύνης αλλά και τους κανόνες του ανταγω-
νισµού είναι προϋπόθεση ανάπτυξης. 

Και επειδή µιλάµε για ανάπτυξη σε µια χώρα που βουλιάζει
στην ύφεση, έχετε συνειδητοποιήσει ότι η Ελλάδα είναι παγκό-
σµιο παράδειγµα χώρας, όπου έχουν µειωθεί δραστικά -δραστι-
κότατα- οι αµοιβές εργασίας, αλλά οι τιµές δεν έχουν µειωθεί;
Πού οφείλεται αυτό; Στην καρτελοποίηση µεγάλων τοµέων της
οικονοµίας, στην έλλειψη ελέγχων, στην παραβίαση κανόνων αν-
ταγωνισµού. 

Τι απαντάτε στην Κοµισιόν που σας έχει στείλει εδώ και µήνες
χαρτιά -όχι ένα χαρτί- και σας ζητάει να ελεγχθεί και να αλλάξει
αυτή η φορολογική νοµοθεσία-πακέτο που υπάρχει από τη δε-
καετία του πενήντα για τους εφοπλιστές; Τι απαντάτε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Παπαδηµούλη, ολοκληρώστε, γιατί δεν προβλέπεται δευτερολο-
γία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ολοκληρώνω σε δευτερόλε-
πτα, κύριε Πρόεδρε. 

Η επερώτηση των συναδέλφων της ΔΗΜΑΡ είναι µια καλή ευ-
καιρία να συζητήσουµε πολιτικά, ουσιαστικά, µε έντονη αντιπα-
ράθεση, σε επίπεδο όµως ιδεών και επιχειρηµάτων, τι θα γίνει
για να ξεφύγει η χώρα από αυτή την καταστροφική συνταγή του
µνηµονίου. Και αυτό απαιτεί άλλη πολιτική, ακύρωση του µνηµο-
νίου, επαναδιαπραγµάτευση της δανειακής σύµβασης, δραστικό
κούρεµα του χρέους και αυτά µε τη σειρά τους απαιτούν άλλη
κυβέρνηση. 

Η ώρα που ο ελληνικός λαός θα κληθεί να δώσει απάντηση σε
αυτό το ερώτηµα πλησιάζει και γι’ αυτό σας έχει πιάσει ένας εµ-
φανής πανικός.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί - συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Μολάων Λακωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης για έξι λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Παπαδηµούλη, προτρέχετε. Προτρέχετε και υπάρχει κίν-

δυνος από τη φόρα που έχετε πάρει να σκοντάψετε. Και αυτό το
λέω, διότι είδατε µερικές δηµοσκοπήσεις τώρα και θεωρείτε ότι
έληξε το ζήτηµα και κρίθηκαν οι εκλογές. 

Όσοι έχουν εµπειρία, όχι και µεγάλη, αρκεί να ανατρέξουν, πα-
ραδείγµατος χάριν, τον ίδιο καιρό στις περσινές δηµοσκοπήσεις.
Πάλι τα ίδια είχαµε. Και βεβαίως αυτές µέσα στο επόµενο τρί-
µηνο αλλάξανε.

Άρα αφήστε τώρα τις δηµοσκοπήσεις, την Κυβέρνηση που
είναι σε αποδροµή και να καθίσουµε να συζητήσουµε για το τι
είναι αυτό που συµβαίνει και τι δεν συµβαίνει. Θα σας πω και έναν
ακόµα λόγο για τον οποίο τελικώς, ενώ σπεύδετε προς την εξου-
σία, δεν κάνετε τα µαθήµατά σας στην κατεύθυνση της εξουσίας.
Δεν καταθέτετε προτάσεις.

Δεν πρόκειται να έρθετε στην εξουσία, αν ο ελληνικός λαός
δεν ξέρει τι πρόκειται να κάνετε. Με το «σκίζω το µνηµόνιο και
πάω στη δραχµή, αλλά δεν πάω στη δραχµή», γιατί η πλειοψηφία
στο ΣΥΡΙΖΑ είπε τελικά να µην πάµε στη δραχµή, ενώ το 40%
είπε να πάµε, έτσι δεν φτάνει κανείς στην εξουσία. Γιατί; Για έναν
πάρα πολύ απλό λόγο: Γιατί δηµιουργεί ανασφάλεια στο εκλο-
γικό σώµα για το τι πρόκειται να συµβεί. 

Άρα, λοιπόν, ας αφήσουµε τώρα το τι θα γίνει στις εκλογές. Ο
συνταγµατικός χρόνος για τις εκλογές αργεί. Ας κάνετε πρώτα
αυτό που πρέπει να κάνετε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Κάντε,
λοιπόν, δηµιουργικές προτάσεις ή δηµιουργική κριτική ή µη δη-
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µιουργική κριτική ή ό,τι θέλετε, εν πάση περιπτώσει, είναι δική
σας ή ευθύνη. Κάντε το όµως αυτό. Εκεί είστε, στη θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τα επόµενα δύο χρόνια. Το πα-
ρακάτω θα το αποφασίσει ο ελληνικός λαός.

Πάµε, όµως, να συζητήσουµε µε την ευκαιρία το θέµα το οποίο
θέτει η Δηµοκρατική Αριστερά. Να πω ότι πράγµατι αυτό είναι
ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα και ότι πράγµατι µε τις θέσεις που κα-
ταθέτει η Δηµοκρατική Αριστερά θα µπορούσε κανείς να διαφω-
νήσει δηµιουργικά, αλλά αποτελούν µια βάση συζήτησης. Μια
βάση στην οποία δείχνει ότι σε αυτόν τον τόπο µπορεί να υπάρξει
και µια έλλογη Αριστερά, µε την οποία αξίζει τον κόπο κανείς να
συνοµιλεί, γιατί όντως, πράγµατι, εκεί µπορεί να υπάρξουν δηµι-
ουργικές διαφωνίες. 

Απάντησε ο Υπουργός για τα κυβερνητικά. Επιτρέψτε µου λίγο
να ανοίξω τη συζήτηση. Το θέµα της παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης εγώ το βλέπω από όλες τις πτέρυγες. Ο ΣΥΡΙΖΑ µιλά για
παραγωγική ανασυγκρότηση, η Δηµοκρατική Αριστερά, η Νέα
Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ. Και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
µπορεί να µιλάει για παραγωγική ανασυγκρότηση, Αλλά σε τε-
λευταία ανάλυση έχει µεγάλη σηµασία να δούµε τι εννοεί ο κα-
θένας πίσω από αυτό και σε ποια κατεύθυνση θέλει να πάει. 

Πρώτη και µεγάλη συζήτηση: Υπάρχει κάποιο παραγωγικό
πρόβληµα στη χώρα; Νοµίζω συνοµολογείται ότι υπάρχει παρα-
γωγικό πρόβληµα στη χώρα. Υπάρχει αναπτυξιακό πρόβληµα
στη χώρα. Εδώ συµφωνήσαµε. Όλοι συµφωνούµε, λοιπόν, ότι µε
τα µέχρι σήµερα πεπραγµένα φτάσαµε σε ένα πολύ πραγµατικό
πρόβληµα. Απεικονίστηκε αυτό το πρόβληµα; Απεικονίστηκε.
Πώς απεικονίστηκε; Κυρίως στα ελλείµµατα του ισοζυγίου πλη-
ρωµών, των εµπορικών ισοζυγίων, σε αυτό το τεράστιο έλλειµµα
µε το οποίο ξεκινήσαµε και το οποίο σήµερα αντιµετωπίστηκε.

Είµαστε όµως ικανοποιηµένοι µε τον τρόπο που αντιµετωπί-
στηκε; Προφανώς αντιµετωπίστηκε στο πλαίσιο της κρίσης µέσα
από τη µείωση της ιδιωτικής κατανάλωσης, άρα τη µείωση των
εισαγωγών και τη µικρότερη αύξηση των εξαγωγών. Έτσι αντι-
µετωπίστηκε αυτό. 

Έχει, όµως, αντιµετωπιστεί το παραγωγικό πρόβληµα; Πάλι
νοµίζω όλοι θα συµφωνήσουµε ότι δεν έχει αντιµετωπιστεί. Τι
είναι εκείνο, λοιπόν, που πρέπει να γίνει; Πρώτο και βασικό:
Ποιος θα κάνει αυτήν την παραγωγική ανασυγκρότηση; Για να
δούµε, έχουµε όλοι συµφωνία; Γιατί εγώ ακούω, παραδείγµατος
χάριν, πολλά για το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Ο µο-
χλός παραγωγικής ανασυγκρότησης θα είναι το δηµόσιο;
Απαντώ: όχι, δεν θα είναι το δηµόσιο. Ο µοχλός παραγωγικής
ανασυγκρότησης πρέπει να είναι ο ιδιωτικός τοµέας.

Άρα, λοιπόν, αυτός ο οποίος τελικά θα δώσει την απάντηση
και θα οδηγήσει στην παραγωγική ανασυγκρότηση και την ανά-
πτυξη θα είναι ο ιδιωτικός τοµέας. Θα είναι οι επιχειρήσεις, οι
εταιρείες, η ιδιωτική επιχειρηµατικότητα. 

Επόµενο ερώτηµα: Μπορούµε να τον διατάξουµε να το κάνει;
Η απάντηση είναι όχι, δεν µπορούµε να τον διατάξουµε να το
κάνει. Άρα υπάρχει λύση ή απλώς θα περιµένουµε παθητικά να
δούµε αν κάποια στιγµή θα το κάνει; Μπορούµε να κάνουµε ορι-
σµένα ερωτήµατα. 

Μπορούµε, λοιπόν, να διευκολύνουµε ως κράτος –και εδώ
ανοίγει µια µεγάλη συζήτηση, η οποία θα ενδιαφέρει πολύ νοµίζω
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος- που αφορά τη σχέση κράτους
και παραγωγικής ανασυγκρότησης. Ποια είναι αυτή η σχέση;
Ποια είναι η σχέση κράτους και ιδιωτικού τοµέα; Να, λοιπόν, ένα
µεγάλο κεντρικό ζήτηµα. ΤΙ πρέπει να κάνουµε; 

Υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι θα πουν: «Ξέρετε; Να σχεδιάσουµε
κεντρικά ενέργειες οι οποίες πρέπει να γίνουν». Το ακούω να το
υπαινίσσεστε στην επερώτηση σας. Απάντηση: Όχι, δεν θα σχε-
διάσουµε κεντρικά το πώς θα γίνει η παραγωγική ανασυγκρό-
τηση. Γιατί; Γιατί, όποτε σχεδιάζουµε κεντρικά, αποτυγχάνει
παταγωδώς, ακόµα και αν υπάρχουν οι καλύτερες προθέσεις.

Τι είναι εκείνο, λοιπόν, που πρέπει να κάνουµε; Στην πραγµα-
τικότητα εκείνο που πρέπει να κάνουµε είναι να αφαιρέσουµε
προσκόµµατα και εµπόδια στην παραγωγική δράση του ιδιωτικού
τοµέα. Σε απορρύθµιση πρέπει να προβούµε, κύριε Υπουργέ.
Είναι υπερβολικά ρυθµισµένα όλα. Στην αντίθετη κατεύθυνση
από αυτήν που υπονοεί η επερώτηση πρέπει να πάµε. Σε µεγα-

λύτερους βαθµούς ελευθερίας πρέπει να πάµε. Και για να το κά-
νουµε αυτό βεβαίως υπάρχει µία σειρά ζητηµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ναι, κύριε συνά-

δελφε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα περίµενε, δηλαδή, κάποιος να έρ-

χονται  τα νοµοσχέδια το ένα πίσω από το άλλο που να λέει «κω-
δικοποιώ», «καταργώ», «µειώνω τη νοµοθεσία», «απλοποιώ τις
διαδικασίες», «διευκολύνω την επιχειρηµατική δράση». Εκεί θα
περίµενε να πάει κανείς και ταυτόχρονα να φτιάχνει –και εδώ
χρειάζεται µια µεγάλη παρέµβαση, που βεβαίως είναι αναπτυ-
ξιακή- ένα κράτος το οποίο να είναι λειτουργικό, παραγωγικό,
αποδοτικό, το οποίο να βοηθά τον ιδιωτικό τοµέα και αίροντας
εµπόδια, αλλά και παρέχοντας επαρκή, ασφαλή, απλά, λειτουρ-
γικά και ρυθµιστικά πλαίσια, όπου αυτό χρειάζεται. Αυτή είναι η
κατεύθυνση στην οποία πρέπει κάποιος να κινηθεί. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν µεγάλες, τεράστιες κεντρικές προκλή-
σεις. Αλλά είναι σηµαντικό να είµαστε όλοι συντονισµένοι. Λέτε:
να µειώσουµε τη φορολογία. Μαζί σας 100%! Ποια φορολογία;
Άκουσα κάτι τέτοιο για τη φορολογία στην κατανάλωση.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Για τη σταθερή φορολογία είπαµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λέω, λοιπόν, τη σταθερή φορολογία

αναφερόµενη στο εισόδηµα των νοµικών προσώπων, όπως ξέ-
ρετε, την έχει εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός και µάλιστα µε συγ-
κεκριµένο φορολογικό συντελεστή στο 15%.

Το πρόβληµα που συναντάµε, λοιπόν, σε όλο αυτό είναι οι επι-
λογές. Το να µειώσουµε τη φορολογία στο πλαίσιο της δηµοσιο-
νοµικής προσαρµογής τι θα σήµαινε; Να χάσουµε έσοδα από τη
φορολογία. Εάν συµφωνείτε, λοιπόν, ότι πρέπει να πάµε σε µια
κατεύθυνση µείωσης της φορολογίας, να συµφωνήσουµε ότι
πρέπει να µειώσουµε κι άλλο τις δαπάνες του δηµοσίου. Δεν γί-
νεται αλλιώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Βορίδη, εάν έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, σε δέκα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε.

Άρα, λοιπόν, εγώ εκείνο που λέω είναι ότι αυτή είναι µία µε-
γάλη, σηµαντική κεντρική συζήτηση. Εγώ θα ήλπιζα -γιατί υπάρ-
χουν µεγάλες, σηµαντικές ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές
όσον αφορά στην κατεύθυνση που θέλει κανείς να πάει, αλλά
υπάρχουν και έλλογες προσεγγίσεις οι οποίες µπορούν να λει-
τουργήσουν δηµιουργικά και ενδεχοµένως συνθετικά- να ακούµε
περισσότερα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε αυτήν την κα-
τεύθυνση αντί για τον µηδενιστικό λόγο που συνήθως παράγει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κ. Κουκουλόπουλος έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Διοικητής της Τράπεζας της

Ελλάδας  κ. Προβόπουλος, ενηµερώνοντας χθες την Επιτροπή
Οικονοµικών Υποθέσεων της Βουλής, έκανε µία πολύ σοβαρή
ανακοίνωση, λέγοντας επίσηµα ότι η ύφεση στην Ελλάδα έχει ξε-
περάσει κατά τι ως ποσοστό τη γνωστότερη ύφεση –όχι µόνο
στους οικονοµολόγους, αλλά και στον καθέναν που ενδιαφέρε-
ται, στους πολίτες θα έλεγα- αυτή των Ηνωµένων Πολιτειών του
1929.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αθροιστικά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αθροιστικά. Από το 2008 µέχρι

και το 2013 αθροιστικά ξεπέρασε τη µεγάλη ύφεση των ΗΠΑ.
Από µόνη της αυτή η πραγµατικότητα δίνει το µέτρο της σοβα-
ρότητας. Μιλάµε για το υπ’ αριθµόν ένα ζήτηµα της χώρας. 

Δεν χωρούν, λοιπόν, ούτε υπερβολές ούτε ωραιοποιήσεις
ούτε, βέβαια, κλασικές προσεγγίσεις, εφόσον ήδη από την κου-
βέντα που µέχρι τώρα έγινε φαίνεται να συµφωνούµε όλοι ότι το
µοντέλο ανάπτυξης στο οποίο βασίστηκε η ευηµερία µέχρι το
2009 κατέρρευσε. Έχει ειπωθεί από όλες τις πτέρυγες. Ας
βρούµε και έναν κοινό τόπο, αντί να διαγκωνιζόµαστε σε εκφρά-
σεις υπερβολής. 
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Υπάρχει όµως και κάτι πολύ σηµαντικό που αφορά αυτήν την
ανακοίνωση του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος. Είναι νο-
µίζω, κύριε Υπουργέ, το δεύτερο µεγάλο όπλο στα χέρια της Κυ-
βέρνησης µετά το πρωτογενές πλεόνασµα και το διαρθρωτικό
πλεόνασµα που είναι το µεγαλύτερο στην Ευρωζώνη, προκειµέ-
νου να µείνουµε αµετακίνητοι, όπως πράττουµε εδώ και περίπου
τρεις µήνες, µε τη γραµµή «όχι άλλα δηµοσιονοµικά µέτρα», µια
γραµµή που οδήγησε σε εύστοχες επιλογές και στο κρίσιµο ζή-
τηµα της πρώτης κατοικίας και στο φόρο ιδιοκτησίας και στο
πολύ καθαρό «όχι» στις οµαδικές απολύσεις.

Είναι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σοβαρότητα της
κουβέντας τέτοια που επιβάλλεται να τελειώνουµε µε κάποιους
µύθους.

Η ανάπτυξη δεν είναι κάτι που δεν κάνει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση. Θα κάνω µετά κάποιες προτάσεις και θα ασκήσω και κρι-
τική ως οφείλω. Κάποιοι µένουν σε διαπιστώσεις και λένε γι’
αυτούς που κυβερνούν τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια –ανα-
φέροµαι συγκεκριµένα στο ΠΑΣΟΚ- ότι δεν έκαναν κάτι για την
ανάπτυξη. Αυτό δεν προκύπτει µε κανένα µαγικό ραβδί. 

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, πρέπει να θυµίσω ότι µέσα στην
κρίση το ΠΑΣΟΚ –όχι πριν την κρίση, για να είµαι απολύτως ειλι-
κρινής- διαµόρφωσε τη µία και µόνη εθνική στρατηγική που
υπάρχει, αποφυγή άτακτης χρεοκοπίας, παραµονή στη ζώνη του
Ευρώ, πρωτογενές πλεόνασµα, εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης.

Δεν ισχυρίζοµαι πως όλα είναι καλώς καµωµένα στο πλαίσιο
αυτής της µεγάλης εικόνας. Αυτή, όµως, είναι η εθνική στρατη-
γική. Ξέρω πολλούς που έλεγαν το αντίθετο. Ο πιο γνωστός είναι
ο σηµερινός Πρωθυπουργός. Έλεγαν πως έχουν άλλες συντα-
γές. Μέχρι πριν από έξι µήνες ήταν και ο Πρόεδρος της ΔΗΜΑΡ
ένας από αυτούς που έλεγαν πως έχουν άλλες συνταγές. 

Απεδείχθη ότι δεν υπάρχουν άλλες συνταγές. Αυτή είναι η
µόνη εθνική στρατηγική. Δεν µπορούσαµε να φτάσουµε σε καµ-
µία ανάπτυξη µε τα λόγια, πριν διανύσουµε αυτό τον επώδυνο
δρόµο, γιατί βεβαίως η κρίση δεν είναι παράγωγο του µνηµονίου,
αλλά το µνηµόνιο είναι παράγωγο της κρίσης. Η συζήτηση για
την ανάπτυξη παρέχει πολλαπλές αποδείξεις γι’ αυτό. 

Αν συµφωνούµε όλοι πραγµατικά ότι χρεοκόπησε το µοντέλο
ανάπτυξης, τότε η κρίση είχε προϋπάρξει του µνηµονίου. Στο
κάτω-κάτω, καλό είναι να θυµίσω ότι ύφεση είχαµε το 2008, το
2009 και το µισό 2010, όταν ασκούνταν κλασικές πολιτικές «κό-
βοντας» χρήµα, γιατί δεν µπορούµε να κόψουµε χρήµα, αλλά το
κάναµε αυξάνοντας τα ελλείµµατά µας. 

Κλασικές συνταγές ακολουθούσαµε και όµως είχαµε µπει σε
ύφεση από το 2008. Άρα εδώ πρέπει να προβληµατιστούµε. Δεν
µπορούµε να πάµε µε συµβατική οπτική. Πρέπει να πάµε βαθιά
σε αυτό που λέγεται «κατάρρευση παραγωγικού µοντέλου» της
χώρας και να κάνουµε συγκεκριµένες και σαφείς προτάσεις και
όχι να επαναλαµβάνουµε στερεότυπα που έχουν κυριαρχήσει
στη χώρα µας από τη Μεταπολίτευση και µετά. 

Αν πραγµατικά µιλάµε για µία νέα µεταπολίτευση και κάποιοι
νοµίζουν ότι είναι οι φορείς της, επειδή γιγαντώθηκαν µπαίνον-
τας στο όχηµα των διαπιστώσεων και της οργής του ελληνικού
λαού, θέλω να πω ότι αυτό το όχηµα δεν πάει πουθενά. Έχει
µόνο όπισθεν, δεν έχει άλλη ταχύτητα. Ή θα φύγουµε από τη
συµβατική λογική ή αλλιώς η συζήτηση για την ανάπτυξη θα είναι
γράµµα κενό. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω µε τρεις συγκεκριµένες αναφο-
ρές-προτάσεις. Πρώτον, καµµία κουβέντα για ανάπτυξη δεν έχει
νόηµα, αν δεν λύσουµε τον γόρδιο δεσµό που λέγεται «ρευστό-
τητα». Αν όσα είπε χθες ο κ. Προβόπουλος µείνουν ως έχουν, δη-
λαδή η πιστωτική επέκταση µείνει γράµµα κενό τα επόµενα
χρόνια, το πρόβληµα είναι τεράστιο. Πρέπει να υπάρξει επιθετική
πολιτική αναδιάρθρωσης των δανειακών χαρτοφυλακίων των
τραπεζών, για να υπάρξει απελευθέρωση πόρων και να χρηµα-
τοδοτηθεί η πραγµατική οικονοµία. 

Την ίδια ώρα, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να επιταχυνθούν δρα-
στικά όλα όσα σχετίζονται µε το ΕΤΕΑΝ, το Ταµείο Εγγυοδοσίας
και όλα τα ανάλογα εργαλεία, όπου υπάρχει πολύ µεγάλη καθυ-
στέρηση. Είναι οι µόνοι διαθέσιµοι πόροι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι κρίµα να µην µπορεί αυτήν τη στιγµή να βγει εγγυητική
επιστολή ακόµα και για έργο ΕΣΠΑ, που είναι τα πιο σίγουρα
λεφτά, από επιχειρηµατία που δεν χρωστάει πουθενά τίποτα.
Υπάρχει η πρόβλεψη, αλλά δεν έχει τρέξει το πρόγραµµα. Κάπου
καθυστερεί µε τις τράπεζες. Εν πάση περιπτώσει, αυτό το ζήτηµα
πρέπει να λυθεί ως γόρδιος δεσµός. Διαφορετικά, όλη η κου-
βέντα παραµένει κουβέντα αµφιθεάτρου.

Δεύτερο ζήτηµα, εµµονή στις διαρθρωτικές αλλαγές. Σε αυτό
που είπε ο κ. Λυκούδης, για την Παγκόσµια Τράπεζα, θα προ-
σθέσω κάτι. Η Παγκόσµια Τράπεζα δεν µας κατατάσσει απλά σε
µία θλιβερά χαµηλή θέση σε ό,τι αφορά τη δικαιοσύνη, αλλά λέει
και κάτι ακόµα στην έκθεση του 2011, ότι το 50% του προβλήµα-
τος ανταγωνιστικότητας της Ελλάδας οφείλεται στην αργή απο-
νοµή δικαιοσύνης. Δεν ξέρω αν είναι υπερβολική ή όχι η
διαπίστωση της Παγκόσµιας Τράπεζας, είναι όµως η διαπίστωσή
της µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Εµµονή, όµως, στις διαρθρωτικές αλλαγές σηµαίνει ότι δεν
µπορούµε να παλινδροµούµε όταν έρχονται νοµοθετήµατα που
οδηγούν σε αυτήν την κατεύθυνση, διότι αν θυµηθώ τι έκαναν
όλες οι πτέρυγες της Βουλής όταν προχωρούσαµε στην απελευ-
θέρωση επαγγελµάτων ή όταν αποπειραθήκαµε µε την Κυβέρ-
νηση Παπαδήµου και Υπουργό Δικαιοσύνης τον Μιλτιάδη
Παπαϊωάννου να φέρουµε ένα νοµοσχέδιο που απλούστευε δια-
δικασίες και πώς αντέδρασε όλο το πολιτικό σύστηµα, τότε
πραγµατικά πρέπει να βάλω κάποιο ακόµα κουµπί στο σακάκι
µου και να το κουµπώσω λίγο παραπάνω. Καλά είναι τα λόγια,
αλλά οι πράξεις θα µας οδηγήσουν εκεί που πρέπει. 

Η επερωτώσα ΔΗΜΑΡ είχε ένα χρόνο στην ευθύνη της το
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Ποια διαρθρωτική αλλαγή έκανε στον
τοµέα της απλούστευσης; Κι άλλους είκοσι µήνες το είχε ο συ-
νεργαζόµενος σήµερα µε εσάς Βουλευτής από τη Θεσσαλονίκη.
Δηλαδή από τα λόγια στα έργα η απόσταση είναι χάος.

Το τρίτο –και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- και ση-
µαντικότερο απ’ όλα και γι’ αυτό το άφησα τελευταίο, αφορά τη
δική µας ευθύνη. Η δική µας ευθύνη δεν σχετίζεται µόνο µε το
πώς αντιµετωπίζουµε τις διαρθρωτικές αλλαγές και πώς ιεραρ-
χούµε τα προβλήµατα, αλλά κυρίως µε το κλίµα που εκπέµπουµε
µέσα από τη Βουλή και επηρεάζει τις νοοτροπίες, γιατί το ζήτηµα
του µοντέλου ανάπτυξης είναι ο µύθος ότι θα µετατραπούµε σε
µία χώρα παροχής υπηρεσιών. Αυτός ο µύθος κατέπεσε και κα-
τέρρευσε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Κουκουλόπουλε, µας ξέφυγε λίγο ο χρόνος.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω πολλούς συµπατριώτες µας οι οποίοι εύκολα θα µε-

τακινηθούν σε µια παραγωγική δραστηριότητα από το όνειρο να
καταλάβουν µία θέση στον ιδιωτικό ή δηµόσιο τοµέα παροχής
υπηρεσιών. Τι µηνύµατα εκπέµπουµε εδώ πέραν των διαπιστώ-
σεων και τι µέτρα παίρνουµε; 

Γι’ αυτό, κλείνω µε αυτό που είπα και χθες, µία από τις µεγάλες
ελπίδες της χώρας µας που είναι ο πρωτογενής τοµέας δεν χρει-
άζεται προστασία, όπως ισχυρίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ -και αυτά µας είπε
εχθές συζητώντας το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης- αλλά ψάχνει εναγωνίως και δεν βρίσκει διάδροµο για
να απογειωθεί. 

Ας βάλουµε πλάτη µε συγκεκριµένες αποφάσεις. Σε ένα-δύο
µήνες θα συζητήσουµε στη Βουλή για το πρωτογενές πλεόνα-
σµα. Δεν µπορεί να κατανεµηθεί όλο για άρση κοινωνικών αδι-
κιών. Ένα µέρος, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είναι µέρισµα
ανάπτυξης και θα πρέπει να πάει κατά προτεραιότητα στον πρω-
τογενή τοµέα και σε άλλες δράσεις απλούστευσης της φορολο-
γίας για τους επιχειρηµατίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ελάτε, κύριε Μαριά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: …αν θέλουµε πραγµατικά να

βιώσουµε µία διαφορετική ταχύτητα σε αυτό που λέγεται ανά-
πτυξη κι είναι το κεντρικό ζητούµενο για όλους και κυρίως για τη
νέα γενιά που παίρνει των οµµατιών της και φεύγει από τη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Γελάω λίγο γιατί αναζητούσα την τελεία του κ. Κουκουλόπου-

λου, δεν ήθελα να τον διακόψω. Αυτό τελικά είναι µία ικανότητα

5790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µερικές φορές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί - συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Μοσχάτου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μαριά, έχετε τον λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή επερώτηση, που αφορά
βεβαίως την ανάπτυξη και την παραγωγική ανασυγκρότηση, νο-
µίζω ότι είναι και ιδιαίτερα επίκαιρη, καθώς αυτήν την εβδοµάδα
εξελίχθηκε και η συζήτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τον
έλεγχο της τρόικας. Αυτό είναι κάτι το οποίο θα κρατήσω και σε
λίγο θα τοποθετηθούµε επ’ αυτού, γιατί αυτό το ζήτηµα έχει
άµεση σχέση µε το ζήτηµα το οποίο θέτει η συγκεκριµένη επε-
ρώτηση. 

Ερώτηµα πρώτο: Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη –θα έλεγα κα-
λύτερα µεγέθυνση, αυτό που λένε «growth» και όχι «develop-
ment», δηλαδή ανάπτυξη, γιατί λίγο συγχέουµε τις έννοιες- της
ελληνικής οικονοµίας και παραγωγική ανασυγκρότηση χωρίς να
γίνουν σηµαντικότατες αλλαγές; Μπορεί να γίνει αυτό στο πλαί-
σιο του µνηµονίου; Μπορεί να γίνει αυτό στο πλαίσιο ενός βρα-
χνά που υπάρχει µε το υπερβολικό δηµόσιο χρέος; Μπορεί να
γίνει µε ένα δηµόσιο χρέος το οποίο δεν είναι διαχειρίσιµο; Μπο-
ρεί να γίνει µε ένα δηµόσιο χρέος το οποίο είναι επονείδιστο;
Μπορεί να γίνει µε ένα µοντέλο το οποίο έχει διαµορφώσει το
ίδιο το µνηµόνιο; 

Ερώτηµα δεύτερο: Η Ελλάδα πήρε µέχρι στιγµής σε διάρκεια
τριών χρόνων µνηµονίου 214 δισεκατοµµύρια ευρώ ως δάνεια,
παρ’ ότι αυτά τα ποσά τα χρεώθηκε η χώρα µας. Αποτέλεσµα:
ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι, 60% και πλέον η ανεργία των νέων,
χιλιάδες µαγαζιά έκλεισαν. 

Εποµένως, αυτά είναι κεντρικά ζητήµατα τα οποία πρέπει να
δούµε.

Για µας µπορεί να υπάρξει σοβαρή αλλαγή µόνο όταν καταγ-
γελθούν τα µνηµόνια, γίνει καταγγελία των δανειακών συµβά-
σεων, διαγραφή του επονείδιστου χρέους και τεθούν επί
τάπητος τα ζητήµατα της κερδοσκοπίας της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας εις βάρος της χώρας µας.

Αυτήν την εβδοµάδα είχα την ευκαιρία βρίσκοµαι στο Στρα-
σβούργο, στις διαδικασίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Είχα
ενηµερώσει τη Βουλή σχετικά και είχα πάρει και άδεια. Είχαµε
τη δυνατότητα ως Ανεξάρτητοι Έλληνες να θέσουµε τα ζητή-
µατα της λειτουργίας της τρόικας, που είναι παράνοµη, που είναι
αντίθετη µε το κοινοτικό δίκαιο, στη συζήτηση που κάναµε µε
τους Ευρωπαίους αντιφεντεραλιστές, για να τους ενηµερώσουµε
από την πλευρά µας για το τι συνέβη.

Δεν είναι η πρώτη φορά που οι Ανεξάρτητοι Έλληνες έχουµε
θέσει το ζήτηµα της παράνοµης λειτουργίας της τρόικας, της ζη-
µιάς που έχει υποστεί η ελληνική οικονοµία από τη δράση της
στα διεθνή fora. Έχουµε θέσει το ζήτηµα αυτό και στο Συµβούλιο
της Ευρώπης. Θέλω να πληροφορήσω το Σώµα ότι σε δεκαπέντε
µέρες, πάλι Παρασκευή, θα έχουµε τη δυνατότητα να υποστηρί-
ξουµε µια τροπολογία που καταθέσαµε στο πλαίσιο του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, που ζητάει να ελεγχθεί η τρόικα για
παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων στη χώρα µας. Νοµίζουµε
ότι και εκεί είναι ένα συγκεκριµένο φόρουµ, ένας συγκεκριµένος
θεσµός όπου πραγµατικά µπορεί να ασκηθεί έλεγχος στην κα-
ταστροφική λειτουργία της τρόικας, ένα είδος αξιολόγησης για
το πώς φτάσαµε στην ιστορία «µνηµόνιο».

Είναι γνωστό ότι οι παρεµβάσεις που έχουµε κάνει στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης, όπου είχα την ευκαιρία να θέσω και εκεί
και το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων, όπως και η σηµερινή
τοποθέτηση-ερώτηση για το ζήτηµα των γερµανικών αποζηµιώ-
σεων, αλλά κυρίως το ότι έχω θέσει στο επίπεδο του Συµβουλίου
της Ευρώπης και τα θέµατα των γερµανικών αποζηµιώσεων και
την καταστροφική πολιτική της τρόικας έχουν ενοχλήσει πάρα

πολλούς -το ξέρω, το γνωρίζω- ιδίως θεσµούς και καταστάσεις
εκτός Ελλάδας.

Τους λέω, λοιπόν, ότι δεν θα σταµατήσω να βάζω τα θέµατα
και της τρόικας στο διεθνές πεδίο και στο Συµβούλιο της Ευρώ-
πης, όπως και το ζήτηµα των γερµανικών αποζηµιώσεων, όσες
προσπάθειες και αν κάνουν για να απαλλαγούν από την ενοχλη-
τική µου παρουσία στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Το λέω ξεκά-
θαρα και το καταγγέλλω στο Σώµα.

Από εκεί και πέρα, στο Στρασβούργο τι αποδείχθηκε; Πρώτον,
αποδείχθηκε η ευθύνη που έχει και η Κοµισιόν και η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα. Κυνικά ο κ. Όλι Ρεν, απαντώντας σε ερώτηση
του κ. Χουντή, είπε πως ό,τι έγινε στην Ελλάδα, έγινε για να σω-
θούν οι τράπεζες. Εάν ήσασταν στη δηµόσια διαβούλευση, στη
δηµόσια συζήτηση -θα έλεγα στη δηµόσια ακρόαση, που είναι η
σωστή λέξη- και του κ. Τρισέ και του Όλι Ρεν και του Προέδρου
του EFSF και του ESM, θα βλέπατε µε πόσο κυνικό τρόπο µίλη-
σαν αυτοί οι οποίοι έχουν πλέον καβαλήσει το καλάµι και θεω-
ρούν ότι αυτοί είχαν τη µοναδική σωστή συνταγή, ενώ
γνωρίζουµε ότι η συνταγή τους κατέστρεψε την Ελλάδα.

Εποµένως, η σωστή συνεπής θέση δεν µπορεί παρά να είναι
να αποδειχθούν αναλυτικά οι ευθύνες της τρόικας. Τουλάχιστον
εµείς από την πλευρά µας, όπως και άλλες δυνάµεις συµβάλαµε
στο πεδίο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου να αναδείξουµε αυτήν
τη βδοµάδα το θέµα αυτό και να ζητήσουµε  -αυτό είναι το βα-
σικό- αποζηµίωση για την καταστροφή που έχει υποστεί η Ελ-
λάδα από την πολιτική της τρόικας. Μόνο έτσι µπορούµε να
προχωρήσουµε µπροστά. Αυτή είναι η συνεπής θέση.

Ο κ. Σαµαράς, λοιπόν, µιλώντας την Τετάρτη στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο αποδέχθηκε ότι υπήρξαν σφάλµατα, όπως είπε, στο
πρώτο µνηµόνιο. Προφανώς υπήρξαν σφάλµατα. Τα έχουµε κα-
ταγγείλει και εµείς. Θεωρώ, όµως, ότι, όταν ως Πρωθυπουργός
µιας χώρας και προεδρεύων σε διεθνές επίπεδο εµφανίζεσαι και
αποδέχεσαι συνυπαιτιότητα τουλάχιστον για τα δυσµενή αποτε-
λέσµατα του µνηµονίου, έχεις µειώσει τη διαπραγµατευτική θέση
της χώρας, έχεις δώσει άφεση αµαρτιών στην τρόικα και ανοίγεις
το δρόµο η µεν τρόικα να απαλλαγεί και να πέσουν τα βάρη όλα
στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή ήταν λάθος θέση-τοποθέτηση Έλληνα Πρωθυπουργού,
διότι δεν ενεργεί µόνο µε τη λογική και κακώς ενεργούσε µε τη
µικροκοµµατική λογική για να ρίξει σφάλµατα στο ΠΑΣΟΚ, τα
οποία και εµείς έχουµε αποδώσει ως Ανεξάρτητοι Έλληνες.
Όµως, εκεί, όταν µιλάς σε διεθνές πεδίο και αποδέχεσαι συνυ-
παιτιότητα, δυστυχώς δεσµεύεις και τις µελλοντικές κυβερνή-
σεις.

Αυτό ήταν ένα µεγάλο σφάλµα που έγινε γιατί δεν αποδοκί-
µασε ούτε τη λάθος συνταγή του µνηµονίου, που στηρίζεται στη
θεωρία ότι µπορεί να υπάρξει ανταγωνιστικότητα στην οικονοµία
της χώρας µε µείωση των µισθών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Μαριά, ολοκληρώστε.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Δώστε µου ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

Ενώ η χώρα για να αποκτήσει ανταγωνιστικότητα πρέπει κυ-
ρίως να στηριχθεί στην επένδυση, στην οικονοµία της γνώσης
και µόνο έτσι να προχωρήσει. 

Τέλος, το πιο βασικό φυσικά είναι να υπάρξει µια δίκαιη κατα-
νοµή του παραγόµενου πλούτου, διότι µόνο έτσι µπορείς να βά-
λεις τη χώρα σε µια διαδικασία αναπτυξιακή. Αναφέροµαι σε µια
διαδικασία η οποία δεν θα στηρίζεται στο να διασώσει τους ολι-
γάρχες των ελληνικών τραπεζών και κυρίως, κύριε Πρόεδρε, στο
να έχει αµοιβές υψηλότατες για τα golden boys του δηµόσιου
τοµέα, των τραπεζών και του ΤΧΣ -η αµοιβή της επικεφαλής του
ΤΧΣ φτάνει τις 210.000 ευρώ το χρόνο- την ώρα µάλιστα που έχει
παραπεµφθεί και κατηγορείται για απιστία σε βαθµό κακουργή-
µατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Ο κ. Ματθαιόπουλος έχει τον λόγο.
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ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συγκράτησα πολλά από τους προλαλήσαντες και είναι απίθανο

το πώς κάποιοι µεταπηδούν από το ιδεολογικό στο επιστηµονικό
πεδίο όταν τους δίνετε τέτοια δυνατότητα µόνο και µόνο για να
υπερασπιστούν κυβερνητικές θέσεις.

Επειδή η Χρυσή Αυγή, όµως, είναι το πλέον υπεύθυνο πολιτικό
κόµµα και όσοι εξ ηµών λαµβάνουµε το λόγο µιλάµε πάντοτε µε
στοιχεία και προτείνουµε συγκεκριµένες λύσεις, θα ήθελα για λό-
γους πρωτίστως ουσιαστικούς να θέσουµε κάποια ζητήµατα στη
σωστή τους βάση, ακριβώς επειδή θεωρώ ότι υπάρχει πρόβληµα
αντίληψης και σε ό,τι αφορά συγκεκριµένες έννοιες, µεταξύ των
οποίων περιλαµβάνεται και το µνηµόνιο. Αυτό γιατί έχουµε κάτι
το οξύµωρο το οποίο θα αναλύσω εντός ολίγου. 

Το µνηµόνιο, λοιπόν, το οποίο έχει εφαρµοστεί στην Ελλάδα
τα τελευταία περίπου τέσσερα χρόνια είναι ηλίου φαεινότερο ότι
έχει διαλύσει κυριολεκτικά τη χώρα, έχει διαλύσει την οικονοµία.
Κι αν συνεχίσουµε κατ’ αυτούς τους ρυθµούς, που µε γεωµε-
τρική πρόοδο γίνονται όλο και πιο δυσάρεστοι, είναι σχεδόν βέ-
βαιο ότι θα οδηγηθούµε στην ολοκληρωτική καταστροφή. 

Το µνηµόνιο, όµως, θέτει και ένα συγκεκριµένο πλαίσιο µέσα
στο οποίο η Ελλάδα πρέπει να κινηθεί. Όποιος από εµάς, από
οποιαδήποτε πτέρυγα, προτείνει κάτι το οποίο εντάσσεται µέσα
στο πλαίσιο αυτό, ορθώς θεωρείται µνηµονιακός. Όσοι προτεί-
νουν κάτι έξω από το πλαίσιο αυτό θεωρείται και πάλι ορθώς αν-
τιµνηµονιακός. Το πώς η Ελλάδα όµως θα κινηθεί, είτε αφορά
αυτό την οικονοµία είτε την εθνική άµυνα είτε τη διοίκηση είτε τη
διοικητική µεταρρύθµιση, αφορά αποφάσεις από ξένα κέντρα
εξουσίας. 

Εποµένως, η πρώτη και µεγάλη διαχωριστική γραµµή που απο-
µακρύνει εµάς από όλους τους υπόλοιπους, είναι ότι είµαστε αν-
τιµνηµονιακοί, γιατί προτείνουµε θέσεις έξω του µνηµονίου. 

Το οξύµωρο που ανέφερα προηγουµένως είναι ότι συζητάµε
µία αντιµνηµονιακή πρόταση από ένα µνηµονιακό κόµµα. Και
εξηγώ το γιατί. Το θέµα της επίκαιρής επερώτησης αφορά την
επανεκκίνηση της ανάπτυξης και την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας. Ασφαλώς και δεν διαφωνούµε µε κάτι τέτοιο.
Όµως, αυτή η πρόταση είναι αντιµνηµονιακή επειδή έννοιες
όπως «ανάπτυξη» και «παραγωγική ανασυγκρότηση» είναι ασυµ-
βίβαστες µε τη γενικότερη φιλοσοφία του µνηµονίου, που επι-
βάλλει ύφεση σε όλα τα επίπεδα. 

Αυτή η επίκαιρη επερώτηση κατατίθεται από ένα κόµµα το
οποίο συµµετείχε µέχρι πρότινος στον κυβερνητικό σχηµατισµό,
στην τριµερή µνηµονιακή συγκυβέρνηση. Αυτό εκ των πραγµά-
των σηµαίνει ότι στήριξε όλες τις επιλογές του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, στήριξε τα µνηµόνια και ψήφισε υπέρ των δύο
µνηµονίων και αποχώρησε από την Κυβέρνηση όχι επειδή κατήγ-
γειλε την αρχικώς λανθασµένη επιλογή -που θα είχαν και το δι-
καίωµα να κάνουν κάτι τέτοιο αν είχαν την αξιοπρέπεια να κάνουν
µία αυτοκριτική- αλλά επειδή επικαλέστηκαν τα περιστατικά που
διαδραµατίστηκαν τότε στην ΕΡΤ. 

Εποµένως, είναι πολύ ωραίο να παίρνουµε θέση και να µιλάµε
επί παντός επιστητού, αλλά το ζητούµενο είναι να προτείνουµε
κάποιες λύσεις και να είµαστε συνεπείς απέναντι σε αυτά που
πρεσβεύει ο καθένας µας. Το θέµα, λοιπόν, είναι ότι για να λύσεις
ένα πρόβληµα θα πρέπει και να κατέχεις το αντικείµενο και να
γνωρίζεις τις παραµέτρους που το συνιστούν. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποια είναι η οικονοµία σήµερα και πώς αντι-
λαµβάνεστε εσείς, µέσα από τα δικά σας µάτια, την ελληνική οι-
κονοµία για να δούµε και πώς θα κινηθούµε για να λύσουµε αυτό
το µεγάλο πρόβληµα. Θα σταθώ σε δύο συγκεκριµένα πρόσωπα,
δύο καθ’ ύλην αρµόδιους, οι οποίοι δίνουν το στίγµα της ελληνι-
κής οικονοµίας, στον µεν Υπουργό Οικονοµικών και στον Πρω-
θυπουργό της χώρας. Ξεκινώ µε τον δεύτερο, γιατί πολλές
φορές ακούµε επιχειρήµατα για τα οποία είναι να απορεί κανείς
σε ποια χώρα ζει. 

Λέει, λοιπόν, για παράδειγµα ο κ. Σαµαράς -ένα από τα πολλά
που ακούµε κατά καιρούς- ότι δεν πρέπει να ανησυχούµε, γιατί
το κλίµα στην Ευρώπη αλλάζει. Εγώ δεν µπορώ να διανοηθώ πώς
ένα µοντέλο από επιστήµη έχει µεταπέσει στην υποκειµενική
κρίση του καθενός ανάλογα µε την ψυχοσύνθεσή του.

Άλλος λέει ότι πάµε καλά επειδή έτσι αισθάνεται και άλλος λέει

ότι πάµε κατά διαόλου επειδή αισθάνεται διαφορετικά. Το θέµα
είναι ότι τα ίδια τα νούµερα, τα οποία είναι αµείλικτα, αποδει-
κνύουν το πασιφανές, δηλαδή ότι µε το µνηµόνιο έχουµε κατα-
στραφεί ολοσχερώς. 

Μάλιστα, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι ο ίδιος άνθρωπος, ο
Πρωθυπουργός, έλεγε ότι όχι µόνο πρέπει να είµαστε ευχαρι-
στηµένοι επειδή το κλίµα αλλάζει, αλλά και γιατί επιτύχαµε και
πρωτογενές πλεόνασµα. Θα θυµίσω τρεις διαδοχικές φάσεις σε
ό,τι αφορά το πρωτογενές πλεόνασµα. Ωστόσο, στο σηµείο
αυτό, θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση όσον αφορά την έννοια
του πρωτογενούς πλεονάσµατος. Πρωτογενές πλεόνασµα, λοι-
πόν, έχουµε όταν µπορούµε να καλύψουµε από µόνοι µας τις
ανάγκες µας χωρίς εξωτερική βοήθεια, χωρίς, για παράδειγµα,
σύναψη δανείων. 

Εφόσον, λοιπόν, έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα, γιατί φέρ-
νετε νέα µέτρα και γιατί αρχικά είχατε πει ότι ναι, έχουµε πρωτο-
γενές πλεόνασµα; Δεύτερον, είχατε πει ότι µπορεί να µην έχουµε
πρωτογενές πλεόνασµα, αλλά ότι το πλησιάζουµε και, τρίτον –
που είναι και η αλήθεια- είχατε πει ότι δεν έχουµε πρωτογενές
πλεόνασµα και άρα φέρνουµε νέα µέτρα. Αυτό σηµαίνει ότι µας
κοροϊδεύουν. 

Δεύτερον, ο κ. Στουρνάρας λέει ότι θα πρέπει να είµαστε ευ-
χαριστηµένοι για έναν επιπλέον λόγο, για το ότι επιτύχαµε δη-
λαδή το 80% των στόχων που είχαµε θέσει εξαρχής ως
Υπουργείο Οικονοµικών.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που θέτω είναι απλό και λογικό. Οι στόχοι
του Υπουργείου Οικονοµικών είναι ταυτόσηµα και στόχοι που
έχει θέσει ο ελληνικός λαός για την οικονοµία που θέλει; Εάν,
ναι, τότε να συγχαρούµε τον Υπουργό Οικονοµικών. Εάν όµως
αυτός δρα ανεξέλεγκτα, αυτόνοµα και απολυταρχικά φέρνοντας
νέα µέτρα τα οποία έχουν τσακίσει στην κυριολεξία τον ελληνικό
λαό, τότε τι να το κάνουµε το 80%, όταν βλέπουµε ποια είναι τα
αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής; 

Το ερώτηµα είναι γιατί δεν µιλούν µε πραγµατικά στοιχεία και
γιατί επικαλούνται διάφορα τέτοια επιχειρήµατα τα οποία είναι
και ασαφή. Η απάντηση είναι ότι δεν έχουν κανένα αποδεικτικό
στοιχείο που να λέει ότι η οικονοµία πάει από το καλό στο καλύ-
τερο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς λέµε ότι η χώρα θα πρέπει να κινηθεί
σε τρεις βασικούς άξονες, τους οποίους και θα αναφέρω εν
τάχει. Ο πρώτος άξονας, όπως είπα και προηγουµένως, είναι η
καταγγελία του µνηµονίου και η απόρριψη όλων των µέτρων που
αυτό επιβάλλει και η στροφή επιτέλους στην εθνική πρωτογενή
παραγωγή, η οποία µε τη σειρά της θα λύσει το µεγάλο πρό-
βληµα της ανεργίας, το οποίο όλοι παραδέχεστε ότι στην Ελλάδα
έχει λάβει ανεξέλεγκτες πλέον διαστάσεις. Μέσω της πρωτογε-
νούς παραγωγής θα οδηγηθούµε στο ζητούµενο, που για εµάς
είναι η αυτάρκεια σε όλα τα απαραίτητα είδη. Δεν µπορεί µια
χώρα όπως η Ελλάδα που έχει και τις προϋποθέσεις, αλλά και
τα µέσα, να στηρίζεται µόνο στον τριτογενή τοµέα παραγωγής,
όπως είναι για παράδειγµα ο τουρισµός και να µην εκµεταλλεύε-
ται τη γη ή τη θάλασσα, έτσι ώστε να γίνει µια χώρα ανταγωνι-
στική και στην εγχώρια, αλλά και στις ξένες αγορές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο δεύτερος άξονας αφορά το να ρυθµίσουµε επιτέλους το
απαράδεκτο τραπεζικό σύστηµα που µε τη σηµερινή του µορφή
αποτελεί µια ιδιότυπη κλίκα, µια µαφία, µια ελίτ κλεπτών, οι
οποίοι αποµυζούν τον ιδρώτα του ελληνικού λαού και έχουν χρε-
οκοπήσει, αλλά εντούτοις ανακεφαλαιώνονται από τους φόρους
των Ελλήνων πολιτών.

Θα πρέπει επιτέλους –και ευχαριστώ για την ανοχή- να δηµι-
ουργήσουµε συνθήκες, ώστε να φέρουµε αυτό που σωστά ονο-
µάζεται «κρατικός παρεµβατισµός» όχι για να πλήξουµε τη
µικροµεσαία τάξη, για παράδειγµα, αλλά για να προστατεύσουµε
και τον Έλληνα παραγωγό, αλλά και τον Έλληνα καταναλωτή. 

Και αν κάποιος βρεθεί εδώ µέσα και µου πει ότι δεν υπάρχει
ανάγκη για κάτι τέτοιο επειδή βρισκόµαστε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ή την Ευρωζώνη, σαν αντεπιχείρηµα θα δώσω το εξής
παράδειγµα. Οι παραµεθόριοι νοµοί, ιδιαίτερα στη βόρεια Ελ-
λάδα που συνορεύουν µε χώρες που είναι στην Ευρωπαϊκή
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Ένωση ή βρίσκονται υπό ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την
Ευρωζώνη, έχουν διαλύσει την τοπική αγορά, ακριβώς γιατί ει-
σάγουν προϊόντα τα οποία είναι πολύ φθηνότερα από τα ελλη-
νικά, µε αποτέλεσµα ο Έλληνας καταναλωτής λόγω της
υφιστάµενης οικονοµικής κατάστασης να αναγκάζεται να τα αγο-
ράζει, έτσι ώστε να διαλυθεί και η µικροµεσαία τάξη των εµπό-
ρων αλλά και των παραγωγών. 

Εποµένως, όλοι αυτοί οι άξονες πρέπει να γίνουν αντικείµενο
της δική σας πολιτικής εάν θέλουµε πράγµατι να στραφούµε σε
αυτό που ονοµάζεται «ανάπτυξη» και «παραγωγική ανασυγκρό-
τηση». Όµως, αυτό θα γίνει µόνο και εφόσον υπάρχει µια εθνική
ηγεσία, η οποία δεν θα παίρνει εντολές από ξένα κέντρα εξου-
σίας. Αυτό θα το κάνει µόνο η Χρυσή Αυγή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Στο σύντοµο χρόνο που µου δίνεται, δεν θα ασχοληθώ µε απο-

προσανατολιστικά ζητήµατα. Και αυτό όχι γιατί δεν έχουν αξία –
έχουν κάποια αξία- αλλά γιατί δεν είναι τα κυρίαρχα. Αυτό
σηµαίνει ότι δεν θα ασχοληθώ µε ζητήµατα, όπως αυτό το οποίο
ακούστηκε στην Αίθουσα και για το οποίο καταναλώθηκε µεγάλο
κοµµάτι της συζήτησης, δηλαδή για το αν θα πρέπει να ακολου-
θήσουµε τις συµβουλές του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -δηλαδή αν θα πάµε µε τη Σκύλλα ή τη
Χάρυβδη- αν το µνηµόνιο ήταν λάθος, αν η συνταγή ήταν σωστή
ή όχι, αν µπορεί να υπάρξει µνηµόνιο και ανάπτυξη ταυτόχρονα
ή τι απάντησε, τέλος πάντων, ο Όλι Ρεν ή κάποιοι άλλοι παρά-
γοντες διεθνώς ή αν θα πρέπει να επιλέξουµε το ευρώ ή τη
δραχµή. Δεν είναι ότι δεν έχουν αξία αυτοί οι προβληµατισµοί.
Έχουν αξία, γιατί εντάσσονται στο πλαίσιο της διαπάλης που γί-
νεται µέσα στους κόλπους του κεφαλαίου, της αστικής τάξης. 

Είναι, δηλαδή, προβληµατισµοί που αφορούν τµήµατα, συγκε-
κριµένα οικονοµικά συµφέροντα και πώς θα εξυπηρετηθούν. Απ’
αυτήν την άποψη έχει ένα ενδιαφέρον το να τους παρακολουθείς
για να δεις και τις αλλαγές των συσχετισµών µέσα στους κόλ-
πους της αστικής τάξης. 

Αυτοί, όµως, οι προβληµατισµοί δεν αφορούν καθόλου τις
ανάγκες της εργατικής τάξης, δεν αφορούν καθόλου την υπό-
θεση ικανοποίησης των αναγκών των λαϊκών στρωµάτων, γιατί
όποια απάντηση και αν δοθεί σ’ αυτά τα ψευτοδιλήµµατα, είναι
εχθρική για τους εργαζόµενους, είναι επικίνδυνη για τα συµφέ-
ροντα της εργατικής τάξης και του λαού.

Ας µπούµε τώρα στην ουσία του ζητήµατος. Ανάπτυξη: Τι δεν
αµφισβητήθηκε, λοιπόν, απ’ όλους όσοι µίλησαν µέχρι τώρα,
παρ’ όλες τις αντιπαραθέσεις; Πρώτον, δεν αµφισβητήθηκε ο
ρόλος των καπιταλιστικών επιχειρηµατικών οµίλων. Προσέξτε:
Δεν είναι κοινωφελείς επιχειρήσεις, είναι κερδοσκοπικές. Το κα-
πιταλιστικό κέρδος τούς ενδιαφέρει. 

Δεύτερον: Δεν αµφισβητήθηκε ο ευρωµονόδροµος, στρατη-
γική επιλογή του κεφαλαίου των επιχειρηµατικών οµίλων και στη
χώρα µας. Ο ευρωµονόδροµος, µε τις πολιτικές και τις στρατη-
γικές του επιλογές, διασφαλίζει για το σύνολο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης πολύ φθηνή εργατική δύναµη, χωρίς εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα, καθώς και νέους τοµείς για τη δράση
του υπερσυσσωρευµένου κεφαλαίου µέσα από την απελευθέ-
ρωση των αγορών και τις ιδιωτικοποιήσεις. Αυτές είναι πολιτικές
στρατηγικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που οδηγούν στην κατα-
στροφή των επαγγελµατιών, των αυτοαπασχολούµενων και των
οικογενειακών επιχειρήσεων και µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική
έχουµε το «ξεκλήρισµα» της φτωχοµεσαίας αγροτιάς για να συγ-
κεντρωθεί η αγροτική γη σε λίγα χέρια, να αλλάξει χρήση και να
αναπτυχθούν καπιταλιστικού χαρακτήρα επιχειρήσεις στην ύπαι-
θρο. Οι δε κοινοτικοί πόροι είναι όπως ο κρατικός προϋπολογι-
σµός. Χρηµατοδοτούν τις στρατηγικές επιλογές του κεφαλαίου,
όπως καθορίζεται σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, άρα τις προ-
τεραιότητες και τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Ένα τρίτο στοιχείο που δεν αµφισβητήθηκε είναι ο ρόλος του
αστικού κράτους ως συλλογικού καπιταλιστή, ο οποίος παρεµ-

βαίνει και στηρίζει τους επιχειρηµατικούς οµίλους, ο οποίος δια-
µορφώνει ένα νοµικό πλαίσιο που «θωρακίζει» τα συµφέροντα
των επιχειρηµατικών οµίλων και µε τους κατασταλτικούς του µη-
χανισµούς διατηρεί και «θωρακίζει» την εξουσία των αστών.

Ένα τέταρτο σηµείο που δεν αµφισβητήθηκε είναι η ανταγω-
νιστικότητα. Μα, είναι δυνατό να κουβεντιάζουµε περί υγιούς και
µη υγιούς ανταγωνισµού; Τι είναι αυτά που λέµε, όταν ο καπιτα-
λισµός και η ανταγωνιστικότητα και ο ανταγωνισµός είναι συνδε-
δεµένα; Δεν µπορεί να υπάρξει καπιταλισµός χωρίς
ανταγωνισµό. Ο ανταγωνισµός επί της ουσίας είναι αυτός που
συµβάλλει στο πιο γρήγορο «ξεκλήρισµα» και την καταστροφή
των µικρότερων επιχειρήσεων για να συγκεντρωθούν τα µέσα
παραγωγής σε όλο και λιγότερα χέρια και να έχουµε την εµφά-
νιση των µονοπωλιακών οµίλων, των trust . 

Απ’ αυτή, λοιπόν, την άποψη, συµπεραίνουµε ότι είναι φυσιο-
λογικό να µην αµφισβητείται από κανέναν απ’ όσους µίλησαν
πριν, είτε είναι της Κυβέρνησης είτε της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης είτε οποιουδήποτε άλλου κόµµατος της Αντιπολίτευσης,
ποιο; Το ότι χρειάζεται ένα νέο παραγωγικό µοντέλο. Όµως συµ-
πίπτετε όλοι στο ότι θα έχει τις ίδιες προτεραιότητες. «Τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα» –λέει- «να αξιοποιηθούν». Ποια είναι
αυτά; Ο τουρισµός, η ενέργεια, η ναυτιλία, οι µεταφορές, ο πρω-
τογενής τοµέας. Αυτά είναι, λοιπόν, τα ζητήµατα; Βεβαίως µπο-
ρεί να υπάρξει κάποια στιγµή ανάπτυξη. Θα υπάρξει
αναγκαστικά. Άλλωστε αυτός είναι ο οικονοµικός κύκλος του κα-
πιταλιστικού συστήµατος. 

Απ’ αυτήν, όµως, την ανάπτυξη, ποιος θα ωφεληθεί, βρε
αδερφέ; Το παράδειγµα των Ηνωµένων Πολιτειών και του Οµ-
πάµα, το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ λατρεύει ως µοντέλο ανάπτυξης, είναι
αποκαλυπτικό. Το 95% της ανάπτυξης που έγινε από το 2009 και
µετά, συγκεντρώθηκε στο 2% του πληθυσµού. Το υπόλοιπο 98%
του πληθυσµού ζούσε και ζει όπως στις συνθήκες της κρίσης της
οικονοµίας των Ηνωµένων Πολιτειών. Δεν άλλαξε τίποτα γι’ αυ-
τούς.

Άρα, λοιπόν, αυτή η ανάπτυξη, η οποιαδήποτε ανάπτυξη θα
βασίζεται στην εξαθλίωση των εργαζόµενων, στην εξαθλίωση
των λαϊκών στρωµάτων, για να διασφαλιστεί η κερδοφορία των
οµίλων.

Και, βεβαίως, θα είναι µία ανάπτυξη που δεν θα είναι απαλλαγ-
µένη από την εµφάνιση νέας κρίσης, αντιθέτως θα δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις για νέα κρίση, γιατί βασίζεται στην αναρχία της
παραγωγής -ο κάθε ένας όµιλος δουλεύει για λογαριασµό του,
για του κεφαλιού του- και έτσι ακριβώς θα οξύνει την κοινωνική
αντίθεση ανάµεσα στον κοινωνικό χαρακτήρα της εργασίας και
στην ατοµική ιδιοποίηση του παραγόµενου πλούτου, άρα θα οδη-
γεί και στην όξυνση των κοινωνικών ανισοτήτων, στην κατα-
στροφή των παραγωγικών δυνατοτήτων και δυνάµεων.

Εµείς, λοιπόν, ως ΚΚΕ αυτόν ακριβώς τον καπιταλιστικό δρόµο
ανάπτυξης αµφισβητούµε, που αποτελεί και την αιτία για την
κρίση, τη φτώχεια και την εξαθλίωση πλατιών λαϊκών στρωµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο ενάµισι λεπτό που θα µου δώσετε, κύριε Πρόεδρε, όπως
δώσατε και στους υπόλοιπους άλλωστε, θα καταλήξω µε το
εξής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, συνεχί-
στε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τι δεν ακούσαµε ούτε
από την Κυβέρνηση ούτε από τα υπόλοιπα κόµµατα� Σας προκα-
λούµε, σε ένα βασικό ερώτηµα. Και δεν το ακούσαµε, ενώ σας
είχαµε προκαλέσει ξανά, γιατί δεν µπορείτε να το απαντήσετε.
Δεν µπορείτε να απαντήσετε, δηλαδή, στη βασική, στη στρατη-
γικού χαρακτήρα αντίφαση.

Ενώ όλοι παραδέχεστε ότι υπάρχουν παραγωγικές δυνατότη-
τες, γιατί αυτές, βρε αδελφέ, δεν αξιοποιούνται, όλες� Τι είναι
αυτό που εµποδίζει την αξιοποίηση των παραγωγικών δυνατοτή-
των� Και ο Υπουργός και ο κ. Βορίδης είπαν ότι δεν µπορούµε να
διατάξουµε την ανάπτυξη, γιατί είναι κυρίαρχος ο ρόλος των επι-
χειρήσεων. Αυτό λέµε. Άρα, αυτές φταίνε, οι επιχειρήσεις. Οι κα-
πιταλιστικές επιχειρήσεις φταίνε που δεν αξιοποιούνται οι
παραγωγικές δυνατότητες που αντικειµενικά υπάρχουν. 
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Και η δεύτερη αντίφαση, η παρεµπίπτουσα της βασικής, είναι
η εξής: Υπάρχει αντικειµενικά αυτή η τεράστια αύξηση της πα-
ραγωγικότητας της εργασίας, λόγω της επιστήµης, της τεχνο-
λογίας, της προόδου. Αυτή, λοιπόν, η τεράστια παραγωγικότητα
της εργασίας γιατί δεν βελτιώνει τη θέση των εργαζόµενων, αλλά
τη χειροτερεύει µε την ανεργία, την υποαπασχόληση, τη µερική
απασχόληση� Γιατί δεν συµβάλλει στο να βελτιωθεί το επίπεδο
διαβίωσης της λαϊκής οικογένειας και των λαϊκών στρωµάτων,
αλλά αντίθετα το χειροτερεύει� Μιλάµε, για παράδειγµα, για
ενεργειακή φτώχεια το 2014!

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι όλα αυτά τα ζητήµατα δεν µπορούν να
αντιµετωπιστούν, ακριβώς γιατί δεν µπορεί να υπάρξει µέσα στον
καπιταλισµό ανάπτυξη προς όφελος του λαού.

Πώς µπορεί να υπάρξει� Πρώτον, µε ανάπτυξη προς όφελος
του λαού, µε πλήρη αξιοποίηση των παραγωγικών δυνατοτήτων.
Κοινωνικοποίηση, λοιπόν, των µονοπωλιακών οµίλων, των καπι-
ταλιστικών επιχειρήσεων, για να αξιοποιηθούν όλες οι παραγω-
γικές δυνατότητες. Αυτές είναι υπεύθυνες.

Δεύτερον, κεντρικός σχεδιασµός, για να ξεπεραστούν οι ανι-
σότητες σε κλάδους και περιφέρειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω µε το
εξής, κύριε Πρόεδρε.

Τρίτον, εργατικός έλεγχος. Αυτό, όµως, σηµαίνει αλλαγή σε
επίπεδο εξουσίας κι όχι διακυβέρνησης. Οι κυβερνήσεις αλλά-
ζουν αλλά τα προβλήµατα για το λαό βαθαίνουν. Και δεν έχει ση-
µασία αν βαδίζουµε στην αριστερή ή στη δεξιά λωρίδα. Όταν µας
οδηγεί αυτός ο δρόµος στην καταστροφή, πρέπει να αλλάξουµε
δρόµο. Άρα, σηµαίνει αλλαγή σε επίπεδο εξουσίας, αλλαγή του
αστικού κράτους από νέους θεσµούς που θα κατοχυρώνουν την
εργατική λαϊκή εξουσία, αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τους λοιπούς ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, µε µο-
νοµερή διαγραφή του χρέους.

Σε αυτό καλούµε το λαό, να αντισταθεί σήµερα στα βάρβαρα
αντιλαϊκά µέτρα και µε την πάλη του να διαµορφώσει τις προ-
ϋποθέσεις για γενικότερη ρήξη και ανατροπές. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο, ο τελευταίος εκ των Κοινοβου-

λευτικών Εκπροσώπων.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, από την πρώτη µέρα

αυτής της Περιόδου της Βουλής, όταν παίρνω τον λόγο για θέ-
µατα που σχετίζονται µε την ανάπτυξη, επιµένω -µε βάση και την
εµπειρία µου- ότι η Ελλάδα έγινε ο τόπος όπου ξέσπασε µία
κρίση που αφορά δύο µείζονες τοµείς της λειτουργίας του ελλη-
νικού κράτους και της ελληνικής κοινωνίας, όχι έναν. Ξέσπασε η
κρίση του χρέους και των ελλειµµάτων, η κρίση του δανεισµού
συνακόλουθα και η κρίση της έλλειψης ανταγωνιστικότητας. Εί-
χαµε δύο κρίσεις ταυτοχρόνως. 

Εµείς ως κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και ως κυβέρνηση Παπαδήµου κι
εσείς ως Κυβέρνηση Σαµαρά ασχολείστε και ασχολούµασταν
µόνο µε τη µία, κατ’ ουσίαν, δηλαδή, µε την κρίση των ελλειµµά-
των και του δηµοσίου χρέους, µε καλά αποτελέσµατα, δηλαδή
δραστικές µειώσεις των ελλειµµάτων και ελπίδες ότι το δηµόσιο
χρέος θα διευθετηθεί.

Άρα από αυτήν την πλευρά η χώρα θα έχει λύσει κάποια από
τα προβλήµατά της. Ουδείς όµως επί της ουσίας ασχολήθηκε
και ασχολείται µε την κρίση της ανταγωνιστικότητας που έχει πα-
ράξει µια δοµική ανεργία της οποίας τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
είναι δραµατικά, αφού έχουµε εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους
εξειδικευµένους ή µορφωµένους να παράγουν υπηρεσίες που
κανείς δεν αγοράζει. 

Αυτό το πρόβληµα είναι σταυρικό. Δεν είναι τυχαίο. Δεν είναι
παροδικό. Δεν είναι εύκολο να αντιµετωπιστεί από µια χώρα που
έχει διοίκηση µε την ποιότητα που έχει η δική µας διοίκηση και
πολιτικούς –το είπα την περασµένη Παρασκευή, µε αφορµή άλλη
ευστοχότατη επίκαιρη ερώτηση της ΔΗΜΑΡ- που στα τέσσερα
πέµπτα τους είναι λογάδες, όπως ήταν διακόσια χρόνια οι Έλλη-
νες πολιτικοί. Λένε και ξαναλένε, αντιπαρατίθενται αλλά επί της

ουσίας ο διάλογος δεν προσδιορίζει µεγάλα θέµατα που απαι-
τούν µεγάλες αποφάσεις και εφαρµογές. 

Κινδυνεύουµε, κύριε Υπουργέ, από αυτό. Και διαφωνώ πλήρως
µε αυτό που είπατε, ότι η Ελλάδα έχει ξεφύγει από τον κίνδυνο
ως χώρα της Ευρωζώνης, σε σχέση µε το ευρώ ή από τον κίν-
δυνο της πτώχευσης ανεξαρτήτως νοµισµάτων. Κάνετε λάθος,
κατά τη γνώµη µου. Η χώρα δεν έχει ξεφύγει. Η χώρα έχει κατα-
φέρει να αναβάλει και την έξοδό της από το ευρώ και την άτακτη
-όπως είπε ο συνάδελφος κ. Κουκουλόπουλος- πτώχευση. Δεν
αποφύγαµε όµως τον κίνδυνο. Διότι ο κίνδυνος παράγεται από
την έλλειψη ανταγωνιστικότητας των προϊόντων και των υπηρε-
σιών µας. Δεν παράγουµε σε µεγάλο βαθµό εµπορεύσιµα προ-
ϊόντα, δεν µπορούµε να είµαστε ανταγωνιστικοί. Αν είχα το
χρόνο, θα χρησιµοποιούσα ως ένα εκ των πολλών παραδειγµά-
των τον κλάδο των ιχθυοκαλλιεργειών, που ήταν ένας κλάδος σε
µεγάλη ανάπτυξη τις περασµένες δεκαετίες και σε κρίση αυτήν
τη στιγµή. 

Η χώρα χρειάζεται ένα αναπτυξιακό σοκ το 2014. Είναι η µόνη
χώρα της κρίσης για την Ευρωζώνη που παράγει κακές ειδήσεις
ακόµα. Δεν ξέρω µε ποιον τρόπο θα διευθετηθεί το δηµόσιο
χρέος της όταν θα έρθει η ώρα για αυτή τη διευθέτηση. Ξέρω
πάντως ότι µία από τις εναλλακτικές λύσεις για εκείνους που θα
κληθούν να το διευθετήσουν θα είναι, αν συνεχίσουµε µε τον
τρόπο που προχωράµε, και η δική µας αποδέσµευση από την Ευ-
ρωζώνη. 

Υπάρχει ένα σηµείο «χ» όπου η ιδιωτική οικονοµία συναντάει
τα δηµόσια οικονοµικά. Αυτή η συνάντηση σε φάση ύφεσης,
ανεργίας ή η διακοπή της ύφεσης χωρίς ραγδαίες αναπτυξιακές
κατευθύνσεις, έχουν στο τέλος τους την αρνητική συνάντηση,
την καταστροφική συνάντηση των δηµόσιων οικονοµικών µε την
ιδιωτική οικονοµία και εκεί οι λύσεις είναι πάρα πολύ περιορισµέ-
νες. 

Όποια χώρα της κρίσης και αν επισκεφθείς –έχω πρόσφατη
επίσκεψη στην Κύπρο- είτε αυτή είναι η Κύπρος, είτε η Ιρλανδία
είτε η Πορτογαλία είτε είναι η Ισπανία –που δεν µπήκε στις δικές
µας µεθόδους- θα δεις ότι παράγονται εξελίξεις θετικές για τις
χώρες µε θετικό πρόσηµο και για την ευρωπαϊκή πορεία. Η Ελ-
λάδα και για τα πολιτικοσυστηµικά της προβλήµατα και για τα
θέµατα που σχετίζονται µε το κράτος της συνεχίζει να παράγει
αρνητικές, κακές ειδήσεις. 

Η χώρα κινδυνεύει. Και ξαναλέω ότι κινδυνεύει από τα προ-
βλήµατα ανταγωνιστικότητας που έχει. Ούτε είµαι δηµαγωγός
ούτε κάνω θόρυβο και σηκώνω σκόνη µε αυτά που λέω. Προ-
σπαθώ όταν παρεµβαίνω κάτι να έχω να πω. 

Λένε πολλοί ότι χρειάζεται ένα εθνικό σχέδιο. Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, επειδή είµαι πολλούς µήνες στη συζήτηση αυτή –
περί εθνικού σχεδίου- κατέληξα ότι οι περισσότεροι από αυτούς
που χρησιµοποιούν τον όρο είτε είναι ανεπίγνωστοι ψεύτες είτε
είναι συστηµατίες ψεύτες. 

Διότι οι ανεπίγνωστοι ψεύτες δεν καταλαβαίνουν ότι αυτό που
χρειάζεται η χώρα δεν είναι κάτι πολύπλοκο, πολυσχιδές, σύν-
θετο, που απαιτεί σοφούς και ενδεχοµένως και εισαγόµενους σο-
φούς για να διαµορφωθεί. 

Το σχέδιο είναι ένα πρόγραµµα που στηρίζεται σε τέσσερις –
πέντε βασικές δραστηριότητες που οπωσδήποτε σχεδιάζονται
κεντρικά. Δεν είναι εδώ ο Μάκης Βορίδης. Δεν είναι αυτός ο κεν-
τρικός σχεδιασµός της οικονοµίας αλλά ασκεί το κράτος ορισµέ-
νες θεµελιώδεις πολιτικές βάσεις και τίποτα περισσότερο, σε
τοµείς που ξέρουµε καλά να κάνουµε τη δουλειά. Στον πρωτο-
γενή τοµέα, τον τουρισµό και τον πολιτισµό έχουµε στάση. Στα
εµπορεύσιµα προϊόντα δεν είναι πολλά αυτά που µπορούµε να
κάνουµε αλλά είναι κρίσιµα και προσοδοφόρα.

Οι δεύτεροι που µιλάνε για το εθνικό σχέδιο και λένε άλλα
πράγµατα απ’ αυτά που εννοεί η ανάγκη της χώρας είναι αυτοί
που εννοούν λεφτά για ψευτοδιανοµές. «Μια και κάτω διανοµή,
αν βρεθεί κανά φράγκο, εδώ ή εκεί, για να κάνω τον έξυπνο µη
και πάρω και καµµία ψήφο». Αυτό επίσης δεν είναι αναπτυξιακό
εθνικό σχέδιο.

Χρειαζόµαστε να προγραµµατίσουµε τη δουλειά µας βασισµέ-
νοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε µέτρα άµεσης εφαρµογής
που δεν κοστίζουν τίποτα. Όποιος προτείνει µέτρα που χρειάζον-
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ται χρήµατα µάς κοροϊδεύει µε την κατάσταση της ρευστότητας
που υπάρχει στην ελληνική αγορά και την αδυναµία του ελληνι-
κού κράτους και να έχει χρήµατα αλλά και να δανειστεί. 

Η δε ανεργία και η ύφεση ή η µηδενική ύφεση ή η ελάχιστη
ανάπτυξη του µηδέν κόµµα κάτι, δεν γεµίζει το δηµόσιο ταµείο,
ούτε γεµίζει τα ασφαλιστικά ταµεία. Ούτε χρήµατα έχεις ούτε
χρήµατα µπορείς να δανειστείς. Άρα, πρέπει για να είσαι χρήσι-
µος στον τόπο σου, να µπορείς να κάνεις διεξοδικές προτάσεις
και να τις εφαρµόζεις και σε τοµείς που δεν χρειάζονται χρή-
µατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώνετε, κύριε Λοβέρδο, αν µπορείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν µπορείτε, δώστε µου ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είµαστε ήδη πάνω

από τα δύο λεπτά επιπλέον. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα παρακαλούσα για την ανοχή σας.
Οι τέσσερις τοµείς δεν είναι άλλοι από τους εξής: Κατάργηση

των αδειοδοτήσεων των περιφερειών των δήµων και του κρά-
τους, όχι όπως τις φέρατε λειψές σε έναν ή δυο τοµείς. Εννοεί
την καθολική κατάργηση εκεί όπου δεν υπάρχει χρήση δηµόσιας
γης ή δηµόσιας περιουσίας. 

Επίσης, τα κλειστά ολοκληρωµένα προγράµµατα µε το κλειδί
στο χέρι. Υπάρχουν περίοδοι της ελληνικής Ιστορίας που θα σας
δώσουν τα κατάλληλα παραδείγµατα. Κανείς δεν εµπλέκεται µε
το άθλιο ελληνικό δηµόσιο και την καθυστερούσα δικαιοσύνη αν
έχει δυο ευρώ στην άκρη. Θα προτιµήσει να τα πάει κάπου
αλλού. Εδώ, όποιος ανταποκριθεί σε µια πρόσκληση για προ-
σφορά και κερδίσει το διαγωνισµό, µετά θα αντιµετωπίσει µόνος
του και αβοήθητος τον κυκεώνα των προβληµάτων που ξέρουµε
καλά.

Τρίτον, η στήριξη των επιχειρήσεων που αντέχουν µετά από
έξι χρόνια κρίσης. Έχουµε καταθέσει πολλοί στην Αίθουσα αυτή
προτάσεις για ρυθµίσεις οφειλών µε βασικό µοχλό τη διάσπαση
των τρεχουσών οφειλών από τις παρελθούσες και -γιατί όχι- τη
φορολογική αµνηστία. Η περαίωση περιουσίας που ακούστηκε
ως πρόταση από τον επικεφαλής της τράπεζας Πειραιώς προχ-
θές στον ΣΕΒ είναι µια πρόταση που πρέπει να δείτε. 

Τέταρτον, το σταθερό φορολογικό περιβάλλον που δεν κοστί-
ζει τίποτα, αρκεί να θες να το κάνεις. Κύριε Υπουργέ, πολλές
φορές µε έχει προδώσει και εµένα προσωπικά η υπόσχεση προς
τον ελληνικό λαό ότι θα κάνουµε ένα δίκαιο και σταθερό φορο-
λογικό σύστηµα, που δεν έγινε επί καµµίας κυβέρνησης. Το τι
έχετε κάνει φορολογικά επί ενάµιση χρόνο είναι κωµωδία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Αυτό που δεν κοστίζει τίποτα πρέπει επιτέλους να γίνει. 
Κατάλαβα µετά από χρόνια εµπειρίας στην πολιτική γιατί οι συ-

νέλληνες συµπατριώτες µας το 1952 -και έκτοτε όλοι- κατοχύ-
ρωσαν στο Σύνταγµα του 1952 –και υπάρχει ακόµα στο δικό µας
σήµερα- την προστασία των επενδύσεων. Εδώ άλλα συµφωνείς
την Τρίτη και άλλα γίνονται την Πέµπτη. Το φορολογικό και διοι-
κητικό περιβάλλον δεν είναι σταθερό. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω µε την εξής φράση. 
Κύριε Υπουργέ, πόσα υπουργικά συµβούλια για το ΕΣΠΑ

έχουν γίνει µέχρι στιγµής; Και αν όχι υπουργικά συµβούλια,
πόσες επιτροπές;

Δεύτερον, πόσες κυβερνητικές επιτροπές, φυσικά µε επικεφα-
λής τον Πρωθυπουργό, έχουν γίνει για την ανταγωνιστικότητα;
Νοµίζω καµµία. Έγινε όµως προχθές η συνάντηση του Πρωθυ-
πουργού, του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης, του Υπουργού Ερ-
γασίας και του Προέδρου του ΟΑΕΔ για την ανεργία και
εννοούσαν για τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ. Αυτό είναι κωµικό και
όταν απευθύνεσαι σε µια κοινωνία µε 28% ανεργία είναι δραµα-
τικό. 

Δεν έχετε ούτε την οργανωτική συγκρότηση για να κάνετε
εκείνο το αναπτυξιακό σοκ που έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία.
Υπό την έννοια αυτή, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να µη
δέχοµαι αυτά που λέτε περί αποφυγής κινδύνου, να επιµένω πως
κινδυνεύουµε και να επιµένω πως η χώρα χρειάζεται ένα αναπτυ-
ξιακό σοκ εδώ και τώρα, το 2014.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας κ. Μηταράκης για
δέκα λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να ευχαριστήσω κατ’ αρχάς τους συναδέλφους της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς, που µε την εποικοδοµητική επερώτησή
τους µας έδωσαν την ευκαιρία να συζητήσουµε σε αυτήν την Αί-
θουσα ένα από τα µεγαλύτερα θέµατα που απασχολούν τη
χώρα, την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας.

Συµµερίζοµαι ότι έχουµε µια κοινή αγωνία. Και για κάποιο διά-
στηµα δουλέψαµε και µαζί στο πλαίσιο µιας Κυβέρνησης, για να
πετύχουµε να παραµείνει η χώρα µας στο ευρώ και να ξαναπα-
τήσουµε στα πόδια µας και να κοιτάξουµε µε αισιοδοξία στο µέλ-
λον.

Είναι δεδοµένο ότι η κατάσταση αυτήν τη στιγµή στην ελληνική
κοινωνία είναι υπερβολικά δύσκολη. Το αναγνωρίζουµε όλοι, το
βλέπουµε όλοι. Η ανεργία στο 27% δεν κάνει κανέναν περήφανο.
Και πρωταρχική προτεραιότητα πλέον των πάντων πρέπει να
είναι η αύξηση της ανταγωνιστικότητας και η δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας.

Ναι, αυτό απαιτεί και µακροχρόνιες δράσεις. Και ακούστηκαν
συγκεκριµένες σκέψεις στην Αίθουσα, παραδείγµατος χάριν για
την παιδεία. Και όλοι γνωρίζουµε ότι αυτό, όπως λένε οι ειδικοί,
ξεκινάει από το δηµοτικό και αποδίδει σε δέκα-είκοσι χρόνια.
Όπως και για το δηµογραφικό, ένα θέµα το οποίο δεν συζητάµε
αρκετά, αλλά επηρεάζει το µέλλον αυτού του τόπου. Αλλά και
αυτό απαιτεί δέκα και είκοσι χρόνια.

Είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς ότι είµαστε σε έκτακτες καταστάσεις. Πράγµατι, είµαστε
σε µια κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, το οποίο σηµαίνει ότι αυτό
που προτείνουµε πρέπει να µπορούµε να το εφαρµόσουµε σή-
µερα, να µπορούµε να το χρηµατοδοτήσουµε σήµερα και να
µπορεί να έχει αποτέλεσµα τους επόµενους έξι, δώδεκα, έστω
δεκαοκτώ µήνες.

Ρωτήθηκε αν η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει την κρίση µε σχέδιο.
Ξεκινήσαµε τον Ιούνιο του 2012 κινούµενοι πάνω σε πέντε άξο-
νες, σε πέντε πυλώνες πολιτικής ανάπτυξης.

Το πρώτο ήταν η δηµοσιονοµική ασφάλεια, να διαβεβαι-
ώσουµε τη διεθνή κοινότητα, να εξασφαλίσουµε την παραµονή
µας στο κοινό νόµισµα. Γιατί η ανάπτυξη της οικονοµίας απαιτεί
επενδύσεις, οι επενδύσεις απαιτούν επενδυτές και κανείς δεν
επενδύει ευρώ σήµερα, αν δεν ξέρει ότι σε πέντε, δέκα, δεκα-
πέντε χρόνια η επένδυσή του θα είναι πάλι στο ευρώ.

Ο δεύτερος πυλώνας ήταν η ρευστότητα. Και ο Υπουργός
Ανάπτυξης στην οµιλία του µίλησε συγκεκριµένα, µε νούµερα,
για το 118% υπεραπορρόφησης του ΕΣΠΑ, για το 100% απορ-
ρόφησης του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων το 2013,
για ένα Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που αυξάνει το 2014
σε σχέση µε το 2013. Μιλήσαµε για νέα εργαλεία που δηµιουρ-
γήσαµε, που δεν υπήρχαν, όπως η ενίσχυση από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων, όπως η δηµιουργία του νέου Αναπτυξια-
κού Ταµείου, συγκεκριµένα εργαλεία, που έρχονται επιπρόσθετα
στην ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού συστήµατος να βοη-
θήσουν µια οικονοµία, που ακόµα βέβαια διψάει για ρευστότητα.
Και απαιτείται τελικά να γυρίσουν περισσότερες καταθέσεις, για
να έχουµε ρευστότητα στην αγορά, το οποίο απαιτεί πολιτική
σταθερότητα, το οποίο είναι και ο στόχος της Κυβέρνησης για
την ολοκλήρωση της τετραετίας.

Το τρίτο πάρα πολύ σηµαντικό είναι οι διαρθρωτικές αλλαγές,
για να αυξήσουµε την ανταγωνιστικότητα του τόπου. Και µιλών-
τας µετά για τα αποτελέσµατα, θα είµαι συγκεκριµένος.

Ο τέταρτος πυλώνας ήταν ο επενδυτικός νόµος, η αλλαγή του
ρυθµιστικού πλαισίου, το οποίο ψηφίσαµε µαζί, µε το νόµο 4946
του Απριλίου του 2013. Και θα σας µιλήσω σήµερα για τα αποτε-
λέσµατα.

Και το πέµπτο είναι οι καταλύτες ανάπτυξης. Το δηµόσιο εξα-
κολουθεί να έχει έναν σηµαντικό ρόλο να παίξει, όχι όπως στο
παρελθόν, δανειζόµενο από τα εγγόνια µας, για να µοιράσει σε
µας, αλλά χρησιµοποιώντας τα δικά του περιουσιακά στοιχεία,
µέσω των συµπράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, το οποίο
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επίσης θα αναφέρω, και των ιδιωτικοποιήσεων, τις οποίες επίσης
θα αναφέρω, για να δηµιουργήσουν ανάπτυξη στην ελληνική οι-
κονοµία.

Το πρόβληµα είναι πολύ µεγάλο, το ανέφερα. Το σχέδιο στη-
ρίχθηκε σε αυτούς τους πέντε πυλώνες. Το αποτέλεσµα: Το 2012
ανακτήσαµε την εµπιστοσύνη, εξασφαλίσαµε την παραµονή της
χώρας στο κοινό νόµισµα. Το 2013 πατάµε στα πόδια µας. Τα
διπλά ελλείµµατα του παρελθόντος γίνονται τα διπλά πλεονά-
σµατα του 2013. Το έλλειµµα της Κυβέρνησης γίνεται πρωτογε-
νές πλεόνασµα. Δηλαδή για πρώτη φορά ζούµε µε αυτά που
παράγουµε. Και δεύτερον εξάγουµε περισσότερα προϊόντα και
υπηρεσίες απ’ όσα εισάγουµε, δηλαδή ξαναγινόµαστε ανταγω-
νιστικοί.

Και αυτά τα δύο διπλά πλεονάσµατα µαζί δηµιουργούν µια αι-
σιοδοξία για τα επόµενα χρόνια βιώσιµης πλέον ανάπτυξης. Το
2014 η χώρα µας επιστρέφει µετά από την πρωτόγνωρη, πρωτο-
φανή, σκληρή εξαετή ύφεση σε ανάπτυξη. Ακούστηκε πριν ότι
έχουµε µια ύφεση στο µέγεθος της µεγάλης ύφεσης που έζησαν
προπολεµικά οι Ηνωµένες Πολιτείες. Αυτό είναι αλήθεια. Το θέµα
είναι ότι πλέον βγαίνουµε από αυτό. Το δεύτερο εξάµηνο του
2013 ήδη για πρώτη φορά η ύφεση είναι λιγότερη από ό,τι περι-
µέναµε και το πλεόνασµα ήταν µεγαλύτερο από ό,τι περιµέ-
νουµε. 

Αυτό σηµαίνει δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι µπορεί να δοθεί ένα
µέρισµα στην κοινωνία το 70% του πρωτογενούς πλεονάσµατος
που δηµιουργήθηκε, µέρισµα στον ελληνικό λαό για τις πολύ µε-
γάλες θυσίες. Και δεύτερον, να αναµένουµε σύµφωνα µε την
απόφαση του Eurogroup του Νοεµβρίου του 2012 την περαιτέρω
αποµείωση του ελληνικού χρέους όχι µε ψευτοπαλληκαρισµούς,
αλλά µε µια ουσιαστική προσπάθεια η οποία συγκεκριµένα απο-
δίδει.

Τέθηκε το ερώτηµα από κάποιους οµιλητές να βρούµε πό-
ρους, λες και αυτό είναι το απλό. Ξεκινάµε ανάποδα. Λέµε µερι-
κές φορές ότι ας φτιάξουµε ένα µεγαλόπνοο σχέδιο και µετά το
εύκολο είναι να βρούµε τους πόρους να το χρηµατοδοτήσουµε.
Συµβαίνει το ανάποδο. Το πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας
είναι η έλλειψη πόρων και για το κράτος και για τον ιδιωτικό
τοµέα και αυτό µας οδήγησε στα µνηµόνια. Έξοδος από τα µνη-
µόνια θα σηµαίνει όταν µπορεί και το κράτος και ο ιδιωτικός το-
µέας να βρει νέους πόρους. Αυτό απαιτεί εξωστρέφεια,
επενδύσεις, εξαγωγές, τουρισµό. 

Σύµφωνα µε τη δικιά µας σκέψη, µε τη δικιά µας ιδεολογία η
ανάπτυξη θα έρθει από τον ιδιωτικό τοµέα. Το κράτος έχει το
ρόλο του ρυθµιστή, έχει το ρόλο να ρυθµίζει και να απορρυθµί-
ζει, όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, και να στο-
χεύει τα κίνητρα. Το καινούργιο ΕΣΠΑ 2014 – 2020 δεν
στηρίχθηκε στην επιθυµία του κάθε κρατικού λειτουργού ή του
κάθε Υφυπουργού ή Υπουργού. Στηρίχθηκε για πρώτη φορά µε
µια τόσο οργανωµένη προσπάθεια αναδεικνύοντας οκτώ κλά-
δους της οικονοµίας όπου έχουµε συγκριτικό πλεονέκτηµα.
Πλέον στοχεύουµε τα εργαλεία που έχουµε, τους ευρωπαϊκούς
πόρους που πλέον µπορούµε και απορροφούµε σε αυτούς τους
σηµαντικούς κλάδους.

Από το ΣΥΡΙΖΑ ως συνήθως δεν ακούσαµε τίποτα. Ακούσαµε
για ένα εθνικό σχέδιο το οποίο ουδέποτε προτάθηκε µε συγκε-
κριµένες δράσεις και σηµερινή χρηµατοδότηση. Τι κάνω σήµερα
και πώς πληρώνω αυτό σήµερα; 

Εγώ ακόµα δεν το έχω ακούσει αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Μιλάνε για πόρους, µιλάνε για χρέος, ενώ εδώ έχουµε
µια πολιτική που φέρνει πόρους και αποµειώνει χρέος. Όπου η
Κυβέρνηση βλέπει επενδυτές ο ΣΥΡΙΖΑ βλέπει κορµοράνους. Με-
γάλες επενδύσεις που µπορούν να γίνουν σε αυτόν τον τόπο
διώχθηκαν στο παρελθόν, αλλά αυτό πλέον δεν ισχύει. Δεν µας
φοβίζει πλέον η έννοια του πολιτικού κόστους, όπως δεν µας φο-
βίζει η έννοια του πολιτικού κόστους στα θέµατα διαπλοκής που
ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
οξύµωρο ο ΣΥΡΙΖΑ να λέει να πάνε οι τράπεζες πάλι στο δηµόσιο
και από την άλλη να καταγγέλλει πως όχι τώρα, από το 1830, από
την ανεξαρτησία, από τη συνθήκη του Λονδίνου το δηµόσιο δια-
χειρίστηκε την περιουσία του εγκαταλελειµµένη, χαµένη, κατα-
πατηµένη.

Πάντως, είναι πολύ σηµαντικό που στέλνουµε ένα µήνυµα στον
ελληνικό λαό ότι πλέον δεν υπάρχουν ιερές αγελάδες, µεγάλα
ονόµατα τα οποία είναι πέρα από το χέρι του νόµου. Αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί η οικονοµική ανάπτυξη πρέπει να
συνδυαστεί µε το αίσθηµα ασφάλειας, εφαρµογή του νόµου -δεν
υπάρχουν πλέον «Βίλα Αµαλία» και τέτοια φαινόµενα- και τρίτον
κοινωνική δικαιοσύνη.

Μιλώντας για επενδύσεις, σε δεκαοκτώ µήνες µπορούµε συγ-
κεκριµένα µε ονοµατεπώνυµο να µιλήσουµε για 12 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ προσέλκυση επενδύσεων, 1,5 δισεκατοµµύριο τα έργα
του fast track, 1,5 δισεκατοµµύριο η µεγαλύτερη επένδυση στη
Νοτιοανατολική Ευρώπη, ο αγωγός φυσικού αερίου ΤΑP, δώ-
δεκα χιλιάδες θέσεις εργασίας που θα υλοποιηθούν τα επόµενα
τρία χρόνια, 1,8 δισεκατοµµύριο δεκατέσσερα νέα έργα συµπρά-
ξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, 4 δισεκατοµµύρια άµεση
προσέλκυση πόρων για επενδύσεις, εξαγορές, συγχωνεύσεις και
στο Χρηµατιστήριο Αθηνών από ξένους επενδυτές, 2 δισεκατοµ-
µύρια νέα έργα προτάθηκαν στον αναπτυξιακό νόµο, 3 δισεκα-
τοµµύρια ιδιωτικοποιήσεις. 

Μια που µιλάµε, όµως, για τον αναπτυξιακό νόµο, το 2013 τι
είχαµε; Είχαµε 20% αύξηση στις ολοκληρώσεις, 20% αύξηση
βλέπουµε στις πληρωµές, στα κονδύλια που πάνε στις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις.

Βλέπουµε 40% αύξηση στο πρώτο εξάµηνο και πάνω σ’ αυτό,
άλλο 57% αύξηση στο δεύτερο εξάµηνο στις αιτήσεις του ανα-
πτυξιακού νόµου. Βλέπουµε ένα νέο ρυθµιστικό περιβάλλον µε
το Διαµεσολαβητή του Επενδυτή, µε την Κεντρική Αδειοδοτική
Αρχή που θεσπίστηκε στον ν.4146 να προσελκύει τις νέες επεν-
δύσεις του fast track µε νέα εργαλεία, ρυθµιστικά εργαλεία, όπως
τα ΕΣΧΑΣΕ, τα ειδικά προεδρικά διατάγµατα, µε ενίσχυση της
ρευστότητας µε τα 100% προκαταβολές στον αναπτυξιακό νόµο,
του οποίου όλα τα προεδρικά διατάγµατα έχουν ολοκληρωθεί
και έχουν πάει στο ΣτΕ και το 75% έχει δηµοσιευθεί κιόλας και
όλες οι υπουργικές αποφάσεις έχουν υπογραφεί. 

Θα πω δύο πράγµατα, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, αν έχω για
ένα λεπτό την ανοχή σας.

Ακούστηκαν από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
ΔΗΜΑΡ διάφορες σκέψεις. Θα απαντήσω σχεδόν µονολεκτικά
σε τρεις. 

Μίλησε για σταθερή φορολογία δέκα ετών. Συµφωνούµε όλοι
ότι πρέπει να υπάρχει ένα σταθερό φορολογικό καθεστώς, αλλά
όχι όπως το εννοείτε, γιατί αν έχουµε σταθερή φορολογία για
δέκα χρόνια σηµαίνει ότι στην παραµικρή καµπή της οικονοµίας
θα βρεθούµε σ’ αυτό που συµβαίνει στην Αµερική µε την αυτό-
µατη περικοπή δαπανών. Αν κλειδώσετε τα έσοδα, όπως προτεί-
νατε, πρέπει να κλειδώσετε και τα έξοδα, το οποίο, όπως
αντιλαµβάνεστε, θα είναι κοινωνικά άδικο και σκληρό. Δεν ξέρω
αν προτείνατε αυτό. Να το διευκρινίσετε στη δευτερολογία. 

Μιλήσατε για τα Προϊόντα Ονοµασίας Προέλευσης, που είναι
βασική προτεραιότητα της Ελληνικής Προεδρίας, που ήδη έχει
κατοχυρώσει πάνω από εκατό ελληνικά ΠΟΠ και είναι η βάση της
εξαγωγικής µας προσπάθειας. Είναι και δική µου προτεραιότητα
ως Πρόεδρος του Συµβουλίου Υπουργών Εξωτερικών για θέ-
µατα εµπορίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τέλος, µιλήσατε για Κυβέρνηση ενότητας, κάτι το οποίο είναι
πολύ θετικό. Είναι θετικό όλοι να δουλεύουµε µε έναν κοινό
στόχο. Στόχος δικός µας είναι η Ευρώπη και η ευηµερία του ελ-
ληνικού λαού αλλά µια Κυβέρνηση εθνικής ενότητας χρειάζεται
δύο πράγµατα, χρειάζεται ένα ρεαλιστικό, χρηµατοδοτούµενο
πρόγραµµα κι ένα δυνατό στοµάχι, γιατί πολλές φορές θα χρει-
αστεί να πάρουµε αποφάσεις, οι οποίες βραχυπρόθεσµα µπορεί
να µην µας ευχαριστούν όλους. Αυτό σηµαίνει εθνική ενότητα,
κοινοί στόχοι, κοινός αγώνας και δυνατό στοµάχι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στον κύκλο των

δευτερολογιών. 
Θα ήθελα να επισηµάνω, µε βάση τους χρόνους που έχουν ση-

µειωθεί, ότι θα είµαστε λίγο αυστηροί αυτή τη φορά, διότι δεν
εκτιµήθηκε η χαλαρότητα που έδειξα άλλες φορές. 
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Εν πάση περιπτώσει υπάρχουν δύο λύσεις. Η µία είναι να
δώσω τα λίγα λεπτά που υπάρχουν στον κάθε εισηγητή, σε
όσους δικαιούνται, ένα µε δύο λεπτά. Η άλλη λύση είναι, αν συµ-
φωνείτε και εσείς, η κ. Ξηροτύρη, ως πρώτη από τους επερω-
τώντες Βουλευτές, να µιλήσει λίγο περισσότερο. Όπως µου
πείτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ένα λεπτό θα µιλήσουµε, κύριε Πρό-
εδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως, έτσι προ-
κύπτει. Η κ. Ξηροτύρη µίλησε δεκατρία λεπτά και είχε δικαίωµα
δευτερολογίας πέντε λεπτά. Μόνο εσείς, κύριε Λυκούδη, µιλή-
σατε πέντε λεπτά. Τι να κάνουµε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Κι εγώ µίλησα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτοί πάντως είναι

οι χρόνοι και θα ήθελα να παρακαλέσω από την αρχή -δεν υπάρ-
χει λόγος αντιδικίας- να τηρηθούν γιατί υπάρχει θέµα τελικά. 

Έχετε τρία λεπτά, κυρία Ξηροτύρη. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τρία λεπτά δεν

µπορώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τι να κάνουµε, κύριοι

συνάδελφοι; Συµµετέχουµε σε ένα θεσµό, ο οποίος λειτουργεί
µε κάποιους κανόνες. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Μα και οι Υπουργοί
και Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µίλησαν παραπάνω.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως, µίλησαν
παραπάνω. Αυτό το καθεστώς λέω να τελειώσουµε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Πρέπει να τους
απαντήσω κι εγώ όµως. Πώς θα γίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όχι, µισό λεπτό. Αν
ανεβείτε στο Βήµα µε σκοπό να µιλήσετε όσο θέλετε, µε συγχω-
ρείτε, αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνει. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τα πέντε λεπτά να
µου αφήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εντάξει, πέντε λεπτά
και θα στερήσω το δικαίωµα από κάποιους άλλους να δευτερο-
λογήσουν. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τώρα αυτή η αυ-
στηρότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αν έχετε να προτεί-
νετε άλλο τρόπο, είµαι όλος αυτιά, ώστε να τον ακούσω. Όµως,
η λογική ότι µπαίνουµε, µιλάµε όσο θέλουµε κι όπου πάει το πρό-
γραµµα της Βουλής, δηµιουργεί δυσχέρειες. Δεν το λέω για
εσάς προσωπικά.  

Έχετε τον λόγο, κυρία Ξηροτύρη. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ – ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Δεν θέλω να το

κάνω αυτό αλλά αφήσατε περισσότερο χρόνο στους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους. Είµαι αναγκασµένη, πέρα από την
απάντηση που θα δώσω στους δύο Υπουργούς, να δώσω και κά-
ποιες απαντήσεις στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Ξεκινάω. Κύριε Υπουργέ, η επερώτησή µας έχει το βασικό
τίτλο ότι η επανεκκίνηση της ανάπτυξης και της παραγωγικής
ανασυγκρότησης είναι η µέγιστη προτεραιότητα της χώρας. 

Αλλά αυτό το συνδέουµε µε το ότι πρέπει να είναι ένα πρω-
ταρχικό αίτηµα στη συνολική διαπραγµάτευση που θα κάνει η
χώρα για την αναδιάρθρωση του χρέους. 

Στην κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε, µετά το βίαιο αυτό
πρόγραµµα προσαρµογής -εσείς παραδεχθήκατε ότι πρόκειται
για µια έκτακτη και δύσκολη κατάσταση, καταστροφική για άλ-
λους, κ.λπ.- δεν είναι δυνατόν να γίνει επανεκκίνηση της ανάπτυ-
ξης και παραγωγική ανασυγκρότηση µε στόχο την ανάσχεση της
ανεργίας, τη ρευστότητα, κ.λπ., χωρίς αυτό να συνδεθεί µε το
όλο θέµα της αναδιάρθρωσης του χρέους. Πρέπει και µετακύ-
λιση των οµολόγων να γίνει και αποµείωση του χρόνου και µεί-
ωση των επιτοκίων. Πρέπει δηλαδή να δοθεί µια ανάσα αυτήν τη
στιγµή, για να µπορέσει η χώρα να ξεκινήσει να ανατάξει και να
ανακάµψει την οικονοµία και την ανάπτυξή της.

Θέσατε το ζήτηµα ότι για την ανάπτυξη υπάρχουν προϋποθέ-
σεις, πολλές από τις οποίες τις έχετε αναφέρει. Εγώ νοµίζω ότι
και ο Πρωθυπουργός προχθές -και δεν µπορούσε να κάνει δια-
φορετικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση- έθεσε αυτό το µεγάλο θέµα,
δηλαδή ότι το πρόγραµµα προσαρµογής είχε λάθη και ότι πρέπει

πράγµατι η χώρα να µπορέσει να διασφαλίσει άλλες νέες συν-
θήκες για την πορεία της και την ανάπτυξή της. 

Εµείς τι λέµε; Και σε αυτό δεν πήραµε µια ολοκληρωµένη απάν-
τηση. Επειδή ακριβώς βλέπουµε έτσι ενταγµένη αυτή τη διαδικα-
σία και στο όλο θέµα της αναδιαπραγµάτευσης που σας λέω, λέµε
ότι η χώρα πρέπει να έχει ένα στρατηγικό σχέδιο. Διότι αν δεν
έχεις σχέδιο, τελικά θα σου επιβάλλουν αυτά που θέλουν οι άλλοι. 

Εδώ ακούστηκαν διάφορα και από τον κ. Βορίδη. Δηλαδή, δεν
χρειάζεται να έχω ένα εθνικό σχέδιο, αφού δεν µπορώ να το
εφαρµόσω και όλα να τα αφήσω στην ιδιωτική πρωτοβουλία; Οι
κατευθύνσεις του σχεδίου βεβαίως και θα υπαγορεύονται από
µία πολιτική. Εµείς θέλουµε σε διαφορετική κατεύθυνση να είναι
αυτό το σχέδιο διαρθρωµένο, η Κυβέρνηση έχει τη δική της
οπτική, αλλά πρέπει να έχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο. Και βέ-
βαια πρέπει να πάρει υπ’ όψιν της και τις προτάσεις των άλλων
κοµµάτων, γιατί µιλάµε για µία εθνική προσπάθεια για να βγούµε
από την κρίση. 

Είχε πει ατυχέστατα ο κ. Στουρνάρας πριν από δύο µήνες ότι
έχουµε σχέδιο: το µνηµόνιο. Το κλείνουµε αυτό. Το ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι αυτό µόνο σχέδιο δεν είναι. 

Για να µην ξανακούσουµε, λοιπόν, ότι «κυρ’ Γιάννη, δεν θα πά-
ρεις τίποτα από την Ευρωπαϊκή Ένωση», αλλά να ακούσουµε αυ-
τούς που λένε ότι πρέπει πράγµατι να απολογηθεί η τρόικα για
τους εφεσιακούς ρυθµούς που προκάλεσε στη χώρα, πρέπει να
έχουµε αυτό το στρατηγικό σχέδιο. Και προκειµένου αυτό το
σχέδιο να υλοποιηθεί, θα πρέπει να µας ακούσετε και εγώ νοµίζω
ότι µας ακούτε. Και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και οι άλλες δυ-
νάµεις πρέπει να συµβάλουν σε αυτό. 

Ο κ. Βορίδης εξέθεσε ένα νεοφιλελεύθερο µοντέλο, ότι «ας
εγκαταλείψουµε το µοντέλο του σχεδίου και της υπερβολικής
παρέµβασης του κράτους για να πάµε σε ένα άλλο». Το µεικτό
σχέδιο, το οποίο µέχρι τώρα εφαρµόζεται στη χώρα -οι παρενέρ-
γειες του παρελθόντος είναι πολύ µεγάλες και τις εξέθεσε πάρα
πολύ καλά ο Σπύρος Λυκούδης- όπως είναι διαρθρωµένα και τα
κοινοτικά προγράµµατα, έχει βεβαίως τον εθνικό και τον περιφε-
ρειακό προγραµµατισµό και µέσα εκεί, µε ποσοστώσεις κάθε
φορά, ανάλογα µε την πολιτική που έχει ο καθένας, υπεισέρχεται
ο ιδιωτικός τοµέας, οι πόροι προς την περιφέρεια και την τοπική
αυτοδιοίκηση, προς τα µεγάλα προγράµµατα που πρέπει να έχει
στο πρόγραµµά της η κάθε κυβέρνηση. 

Εποµένως πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι ο προγραµµατισµός
πρέπει να είναι δηµοκρατικός και ισορροπηµένος. Αυτό τουλά-
χιστον πρέπει να µας το ξεκαθαρίσετε. 

Εποµένως, για τη νέα προγραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ θέ-
λουµε περισσότερα πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Διότι δεν έγιναν
αυτές οι προτάσεις που πρέπει να γίνουν και µετατίθενται σε ένα
χρόνο. Όταν ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης δεν µας έδωσε αυτό το
πλαίσιο για το πού το πάει το Υπουργείο και για το πώς θέλει να
γίνει αυτός ο προγραµµατισµός, φοβόµαστε ότι δεν βάζουµε τις
βάσεις για µία καλή προσπάθεια για τη νέα προγραµµατική πε-
ρίοδο. 

Όσον αφορά τα θέµατα του αναπτυξιακού νόµου δεν έχει επι-
τευχθεί ακόµη αυτό το οποίο επιχειρούµε. Δηλαδή, δεν πάµε στις
µεγάλες επενδύσεις ή δεν δίνουµε 700.000 ευρώ για µία θέση
εργασίας. Κάπως έτσι αποτυπώνεται αυτήν τη στιγµή το τοπίο.
Πρέπει να στηρίξουµε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Πρέπει να
δούµε τις µεγάλες ανάγκες που έχει η ελληνική κοινωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Ο Υπουργός αναφέρθηκε στο ότι ο ΟΟΣΑ µάς είπε πάρα πολύ
καλά λόγια για την ανταγωνιστικότητα, για τις διαρθρωτικές αλ-
λαγές κ.λπ.. Δεν είναι έτσι τα στοιχεία. Όλες οι άλλες προτάσεις
δείχνουν ότι υπάρχει τεράστιο πρόβληµα στη ρευστότητα, υπάρ-
χουν άλλα τεράστια προβλήµατα και οι εκθέσεις του ΟΟΣΑ καµ-
µία σχέση δεν έχουν µε την πραγµατικότητα έναντι των άλλων
εκθέσεων και του Ευρωκοινοβουλίου που δείχνουν πραγµατικά
σε πόσο δύσκολη κατάσταση έχει περιέλθει η χώρα. Χωρίς, λοι-
πόν, ένα τέτοιο οργανωµένο σχέδιο το οποίο να προέρχεται από
µία εθνική προσπάθεια συνεννόησης δεν θα µπορέσουµε να
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βγούµε από την κρίση. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη – Αικατε-

ρινάρη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λυκούδης για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε µια χώρα µε Δηµόσια Διοίκηση που υστερεί δραµατικά σε

µηχανοργάνωση στην εποχή των ραγδαίων τεχνολογικών εξελί-
ξεων εδώ και έξι χρόνια, κύριε Υπουργέ, αποκλείουµε από τη Δη-
µόσια Διοίκηση την πιο δυναµική και τεχνολογικά εκπαιδευµένη
γενιά, δηλαδή τους νέους που µεγάλωσαν µε το internet. Κατα-
δικάζουµε ή όχι έτσι την καθυστερηµένη Δηµόσια Διοίκηση σε
ακόµα µεγαλύτερη καθυστέρηση; Ισοσκελίζει το δηµοσιονοµικό
όφελος µια τόσο µεγάλη ζηµιά προοπτικής; 

Μιλάµε για την αντιαναπτυξιακή διάσταση της διαφθοράς και
το προσωποποιούµε, αλλά η αλήθεια είναι ότι οι δοµές του κρά-
τους µας και των θεσµών είναι το θερµοκήπιο τελικά της διαφθο-
ράς. Μήπως έχουµε τελικά, όχι όλους αλλά κάποιους, επιχειρη-
µατίες που αξίζουν στο κράτος που εµείς έχουµε χτίσει; Αυτές,
κύριε Υπουργέ, δεν είναι οι απόψεις κάποιου αριστερού Βουλευτή
που ελέγχει µια συντηρητική Κυβέρνηση. Διότι αυτές δεν είναι αρι-
στερές ή δεξιές ιδέες, είναι απλώς λογικές. Τις επιβεβαιώνει η
πείρα, η επιστήµη και η πραγµατικότητα κάθε σύγχρονου, ευνο-
µούµενου δηµοκρατικού κράτους. Θα το ξαναπώ: Σταθερό και δί-
καιο φορολογικό σύστηµα, ταχεία απόδοση δικαιοσύνης, φιλική
µηχανοργανωµένη και παραγωγική Δηµόσια Διοίκηση, περιουσιο-
λόγιο, Κτηµατολόγιο, δασολόγιο. Αυτά σηµατοδοτούν το ξεκίνηµα
και την πολιτική βούληση της υγιούς ανάπτυξης. Θα το ξαναπούµε
άλλη µία φορά, κυρίως προς τους τροϊκανούς που µιλάνε για εσω-
τερική υποτίµηση, χαµηλά µεροκάµατα και ανταγωνιστικότητα, ότι
στην Ελβετία, παραδείγµατος χάριν, που είναι ανταγωνιστική
έχουν ακριβά µεροκάµατα και στη Βουλγαρία µε τα χαµηλά µερο-
κάµατα πατώνουν.

Έγιναν πολύ λίγα και δεν βλέπω την Κυβέρνηση να έχει τη βού-
ληση ούτε να θέσει προτεραιότητες ούτε και να επιταχύνει. Έγι-
ναν πράγµατα, αλλά λίγα. Σε αυτήν την ακινησία πολλές φορές
βρίσκει πολύτιµο σύµµαχο την Αντιπολίτευση που κυρίως µε ένα
συνεχή αρνητισµό δείχνει να νοσταλγεί την Ελλάδα του 2007.
Φοβούµαι ότι έρχονται τα χειρότερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

Δώστε µου, κύριε Πρόεδρε, την δυνατότητα των τριάντα δευ-
τερολέπτων για να κάνω ένα σχόλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ο κ. Κουκουλόπουλος –δεν είναι

αυτήν την ώρα στην Αίθουσα- άσκησε στην παρέµβασή του µια
κριτική. Νοµίζω ότι περίπου µας εγκάλεσε, ως Δηµοκρατική Αρι-
στερά, δηλαδή το κόµµα µου, η οποία δια της πρωτολογίας του
οµιλούντος αναφέρθηκε στις δαιδαλώδεις πλευρές της ελληνι-
κής δικαιοσύνης και πώς αυτή η δικαιοσύνη, µε αυτές τις πλευ-
ρές της πολλές φορές γίνεται ανασχετικό στοιχείο µιας
ανάπτυξης σε αυτήν τη χώρα. Έχω την εντύπωση ότι χρειάζεται
µια προσοχή σε αυτού του τύπου τις κριτικές. Διότι αν ασκείται
κριτική στη Δηµοκρατική Αριστερά η οποία διά του Υπουργού Δι-
καιοσύνης, που ανήκε στη δική της πλευρά, διαχειρίστηκε τα
κοινά για έντεκα µήνες από τον εκπρόσωπο ενός κόµµατος που
µε απόλυτη αυτοδυναµία, για να µην πω παντοδυναµία, διαχει-
ρίστηκε τις τύχες της χώρας επί είκοσι πέντε χρόνια, για να έρ-
θουµε σε αυτήν την κατάσταση αλλά και για να είναι η ελληνική
δικαιοσύνη σήµερα σε αυτήν την κατάσταση, νοµίζω ότι χρειάζε-
ται πάρα πολύ µεγάλη προσοχή για να µην εµφανίζονται στοιχεία
έλλειψης πολιτικής σεµνότητας. Κανένας δεν απαιτεί στην πολι-
τική αντιπαράθεση τις απόλυτες σεµνότητες αλλά σχετική σε-
µνότητα την απαιτούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Φούντα. 

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Μηταράκη, µείνατε µόνο εσείς. Ο κ. Χατζηδάκης επέλεξε

να µιλήσει για πολλά λεπτά από την οµιλία του για εθνική προ-
σπάθεια. Και εµείς επιλέξαµε να συµβάλουµε σε αυτήν την προ-
σπάθεια, µια εθνική προσπάθεια και έναν τρόπο θέασης των
πραγµάτων που δυστυχώς δεν έγιναν σεβαστά. Αυτό το λέω,
γιατί µπορώ να µιλήσω µόνο επιγραµµατικά. 

Επέλεξε, επίσης, ο Υπουργός να ξεκινήσει την οµιλία του, θέ-
τοντας προϋποθέσεις οι οποίες, όπως είπε πεντακάθαρα, δεν
είχαν ως τώρα διαµορφωθεί. Διερωτώµαι: Κατάλαβα καλά; Ο κ.
Χατζηδάκης ακυρώνει τον εαυτό του; Πριν από τέσσερα-πέντε
χρόνια δεν ήταν Υπουργός Ανάπτυξης σε στιγµές µεγάλης ανά-
πτυξης µε νούµερα για τη χώρα µας; Ακυρώνει και την κυβέρ-
νηση Καραµανλή και όσα έκανε; Είναι καινούργιος ο κ.
Χατζηδάκης στο πολιτικό σκηνικό;

Δεν έχει συνεννοηθεί, προφανώς, ο κύριος Υπουργός µε τον
κ. Βορίδη. Αυτό καταδεικνύει, κατά τη γνώµη µας, και το µέγεθος
του προβλήµατος. Είναι δυνατόν ο κ. Χατζηδάκης να ανεβαίνει
και να µιλά για προϋποθέσεις που δεν υπάρχουν και ο κ. Βορίδης
από την πλευρά του να µιλά για βαθµούς ελευθερίας; Ξέρουµε
όλοι ότι και ετυµολογικά αυτές οι δυο έννοιες είναι εντελώς αν-
τίθετες. Επίσης ο κ. Βορίδης και η Νέα Δηµοκρατία δεν είδαν πού
φτάσαµε µε τους βαθµούς ελευθερίας που δώσαµε στο τραπε-
ζικό σύστηµα; Αυτά ως σκέψεις. 

Άκουσα, επίσης, ότι το µοντέλο έχει αποτύχει κεντρικά. Εµείς
αυτό το µοντέλο που καλείστε εσείς σήµερα να εφαρµόσετε
έχουµε προτείνει; Πού είναι η περιφερειακή ανάπτυξη, για την
οποία φωνάζει η ΔΗΜΑΡ όλον αυτόν τον καιρό µέσα σ’ αυτήν την
Αίθουσα και σε όλες τις επιτροπές; Μόνο εµείς µιλάµε για περι-
φερειακή ανάπτυξη, γιατί εµείς, κύριε Μηταράκη, έχουµε συνεν-
νοηθεί. Εµείς µιλάµε για συµπράξεις ιδιωτικού και δηµοσίου
τοµέα. Ελπίζουµε να συνεννοηθείτε και εσείς. 

Συνεχίζω την κριτική επ’ αυτών που άκουσα. Ναι, εµείς ήµα-
σταν στην τρικοµµατική και παλεύαµε για την έξοδο από το µνη-
µόνιο και τη συνέχιση της ευρωπαϊκής πορείας της χώρας.
Φυσικά, αντιλαµβανόµαστε ότι η Χρυσή Αυγή δεν ξέρει ότι η Δη-
µοκρατική Αριστερά δεν έχει ψηφίσει κανένα µνηµόνιο αλλά ο κ.
Κουκουλόπουλος δεν ξέρει ότι η Δηµοκρατική Αριστερά δεν ει-
σακούστηκε για το µοντέλο ανάπτυξης που πρότεινε; Κάνει µόνο
διαπιστώσεις η Δηµοκρατική Αριστερά; Και ποιος µπορεί να µιλά,
όπως µόλις αναρωτήθηκε και ο Σπύρος Λυκούδης; Μπορεί να
µιλά το ΠΑΣΟΚ το οποίο έχει κυβερνήσει τόσα χρόνια και όχι η
Δηµοκρατική Αριστερά που είχε ένα Υπουργείο για έντεκα µήνες
και έφερε τα δυο από τα τρία εξωµνηµονιακά νοµοσχέδια -να το
ακούσει αυτό ο ελληνικός λαός- κατά τη διάρκεια αυτής της συγ-
κυβέρνησης; Να είµαστε σοβαροί. Με τη Δηµοκρατική Αριστερά
µπορεί κάποιος να συµφωνεί ή να διαφωνεί πολιτικά, αλλά να
λέει σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι µένει µόνο σε διαπιστώσεις, όντας
η πιο αξιόπιστη και υπεύθυνη κοινοβουλευτική δύναµη –ανεξαρ-
τήτως, όπως είπα, αν συµφωνεί ή διαφωνεί µε αυτά που λέει-
είναι τουλάχιστον υπερφίαλο. Δεν µπορώ να πω κάτι άλλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πολύ επιγραµµατικά, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι ο κύριος
Υπουργός δεν είπε ούτε µια λέξη για την ακρίβεια. Μίλησε για
ένα νοµοσχέδιο που θα έρθει και θα αναφέρεται στον κατανα-
λωτή. 

Έκανε µια αναφορά στην καινοτοµία ότι από το 4% θα πάει
στο 8%. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει έναν προϋπολογισµό της τά-
ξεως του 20% για την καινοτοµία. 

Για το ΕΣΠΑ έκλεισε, λέγοντας για αναπροσανατολισµό κον-
δυλίων. Πότε; Πώς; Γιατί όχι χθες; Από ποιον θα υπάρχει αυτός
ο αναπροσανατολισµός κονδυλίων, αν όχι από τον ίδιο; Πού είναι
η εξαγγελία αυτού του ολοκληρωµένου σχεδίου που περιµέναµε
να ακούσουµε σήµερα; 

Επενδυτικός νόµος. Ναι, τον φέρατε, τον ψηφίσαµε και ήταν
καλός. Έχει ενεργοποιηθεί; Ούτε µια διάταξη. Ακόµη και τα υδα-
τοδρόµια, που απ’ όλους χειροκροτήθηκαν σ’ αυτήν την Ολοµέ-
λεια, δεν έχουν έρθει. Ούτε µια επένδυση δεν υπάρχει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Ολοκληρώνω για τα υπερχρεωµένα νοικοκυ-
ριά. Μιλήσατε για αποτυχία. Είχατε πει ότι θα δηµιουργηθεί µια
δυναµική κατάσταση. Πού είναι αυτή η δυναµική κατάσταση; Αντί
για εκατόν πενήντα χιλιάδες αιτήσεις έχουν εγκριθεί µόνο δέκα
χιλιάδες αιτήσεις για ανάπτυξη. Πώς θα αναπτυχθούµε; Πώς θα
υπάρχει ρευστότητα σε µια θανατωµένη από ρευστότητα ελλη-
νική οικογένεια; 

Θέλω να πω ότι όταν µιλάµε για ανάπτυξη, ο κόσµος εκεί έξω,
κύριε Μηταράκη, γελά. Δική µας δουλειά είναι οι πολίτες επιτέ-
λους να µας ξαναεµπιστευτούν. Κάντε ό,τι µπορείτε προς αυτήν
την κατεύθυνση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Κυρίτσης έχει
τον λόγο για τρία λεπτά. Και πάλι γενναιόδωρος είµαι. Κάτι γίνε-
ται µε εσάς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Παρακολουθώντας τον κύριο Υπουργό
δεν το πιστεύω. Πετάει δηλαδή την µπάλα στην εξέδρα κι εµείς
τι κάνουµε εδώ; Ξανασυζητάµε το αυτονόητο. Δεν ξέρω αν του
το έχουν πει, η χώρα έχει καταρρεύσει. Και η χώρα κατέρρευσε
γιατί στηρίχθηκε σε ένα παραγωγικό µοντέλο- φούσκα που
έσκασε. Και τι πρέπει να κάνουµε τώρα; Πρέπει να το ξαναχτί-
σουµε από το µηδέν. Πώς όµως; Με τις ολιγαρχικές αντιλήψεις
που εξέφρασε ο κ. Βορίδης; Δηλαδή θα δίνουµε στους πολίτες
καθρεφτάκια για ιθαγενείς;

Εγώ πίστευα ότι θα είχε συνειδητοποιήσει η Κυβέρνηση τα
αδιέξοδα της ελληνικής κοινωνίας. Πολύ φοβάµαι όµως ότι δεν
έχει καταλάβει τίποτα. Γιατί αν είχε καταλάβει, δεν θα προστά-
τευε µια οµάδα λαθρεµπόρων και δεν θα έριχνε στην αρρώστια
µε την αιθαλοµίχλη τον ελληνικό λαό. Θα µπορούσε να αντιµε-
τωπίσει και την φοροδιαφυγή και την παραοικονοµία. Εµείς κα-
τεβάσαµε σχέδια, τα οποία δεν τα ακούσατε καν. Θα έριχνε,
λοιπόν, τα χρήµατα που θα εισέπραττε στην ανάπτυξη. 

Αντ’ αυτού όµως τι κάνετε, κύριε Υπουργέ; Κυνηγάτε αυτούς
που χρωστάνε 200 ευρώ και αφήνετε στο απυρόβλητο αυτούς
που χρωστάνε 200 εκατοµµύρια ευρώ. Έτσι όµως δεν πρόκειται
να πάµε πουθενά. 

Μίλησα στην πρωτολογία µου για την ανάγκη σύνδεσης του
πολιτισµού µε τον τουρισµό. Ο πολιτισµός -δεν θα το καταλάβετε
ποτέ αυτό- αποτελεί ουσιαστικό πυλώνα ανάπτυξης αυτής της
χώρας. Με µια επιθετική πολιτιστική πολιτική, σε συνδυασµό µε
τον τουρισµό, µπορούµε να παράγουµε τουριστικό προϊόν υψη-
λής ποιότητας. Εµείς έχουµε ολοκληρωµένο πρόγραµµα. Θα το
ακούσετε, θα το υλοποιήσετε ή θα συνεχίσετε την πεπατηµένη;
Θέλετε να σας πω πόσο µακριά είµαστε;

Η Δηµόσια Τηλεόραση ξέρετε τι θαύµατα θα µπορούσε να
κάνει; Το ξέρετε ότι η Τουρκία, µε τις σειρές που έχει κάνει αύ-
ξησε κατακόρυφα τον τουρισµό της; Σας το λέω εξ ιδίας πείρας.
Με µια σειρά που έκανα στα Τρίκαλα, η επισκεψιµότητα εκτινάχ-
θηκε, γιατί γνώρισαν την οµορφιά µιας πόλης που δεν την ήξε-
ραν. Πρέπει δηλαδή να εκµεταλλευτούµε τα πάντα για να µπούµε
σε µια λογική ανάπτυξης, αλλά αυτό χρειάζεται φαντασία, χρει-
άζεται όραµα κ.λπ..

Είναι πολλά που έπρεπε να πω, αλλά θα τελειώσω µε το εξής:
Πρέπει να ρίξουµε το βάρος µας στο θέατρο, τον κινηµατο-
γράφο, τη ζωγραφική, το βιβλίο και να σταµατήσουµε τη µίζερη
λογική του παρελθόντος, όταν στην πλειοψηφία τους οι κυβερ-
νήσεις αντιµετώπιζαν τον πολιτισµό είτε ως εργαλείο προπαγάν-
δας είτε ως πολυτέλεια.

Εµείς έχουµε σχέδιο, κύριε Υπουργέ, και µάλιστα ολοκληρω-
µένο. Αν θέλετε να το ακούσετε και αν είστε σε θέση να το υλο-
ποιήσετε, πιστεύουµε ότι θα ξεκινήσει η ανάπτυξη. Αν δεν
θέλετε, οι Έλληνες πολίτες αυτήν τη στιγµή βλέπουν, κρίνουν,
καταλαβαίνουν ποιοι ενδιαφέρονται για το καλό αυτής της
χώρας. Και να είστε σίγουρος ότι θα χρειαστεί να τους αντιµε-
τωπίσετε και πολύ σύντοµα µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει η κ. Ρε-
πούση, καθ’ υπέρβαση, για τρία λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κύριε Υπουργέ, παρ’ όλο που παραδεχθή-

κατε τον ρόλο της εκπαίδευσης και της έρευνας στην ανάπτυξη,
δεν πήρα καµµία απάντηση στα ερωτήµατα που έθεσα στην οµι-
λία µου και στα ερωτήµατα που έχουµε θέσει στην επίκαιρη επε-
ρώτηση που καταθέσαµε. Δεν µας είπατε αν σας απασχολεί ή
όχι η µη ανανέωση του επιστηµονικού δυναµικού της χώρας. Δεν
µας είπατε αν σας απασχολεί η µετανάστευση των επιστηµόνων
από τη χώρα µας σε άλλα κράτη. Δεν µας είπατε πώς σκοπεύετε
να εντάξετε στην πολιτική του κράτους τους τοµείς αυτούς, που
παραδεχθήκατε ότι είναι εθνική προτεραιότητα και που θέλετε
να εντάξετε µέσα στο ΕΣΠΑ. Θα ήθελα, αν είναι δυνατόν, να µας
δώσετε µία απάντηση σε σχέση µε τα ερωτήµατα που έχουµε
θέσει και αφορούν τη σχέση της έρευνας, της εκπαίδευσης, της
καινοτοµίας και της ανάπτυξης. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο που θα ήθελα να σχολιάσω στον χρόνο που µου
µένει είναι την αντίληψή σας για τον ρόλο του δηµόσιου και του
ιδιωτικού τοµέα στην παραγωγική ανασυγκρότηση και την ανά-
πτυξη της χώρας. Εγώ θα απαντήσω µε τη δική σας λογική, που
λέει ότι η ανάπτυξη θα έρθει µέσα από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Ακόµη και έτσι, όµως, το κράτος, το δηµόσιο, η πολιτεία είναι
ρυθµιστής πάρα πολλών ζητηµάτων. Εγώ θα φέρω ένα παρά-
δειγµα. Έχουµε αυτήν τη στιγµή έναν τοµέα οικονοµικής δραστη-
ριότητας εθνικής σηµασίας για τη χώρα που είναι ο τουρισµός. Η
πολιτεία, το κράτος αντιλαµβάνεται την τουριστική εκπαίδευση ως
εκπαίδευση υπαλλήλων ξενοδοχείων. Αυτή είναι η αντίληψη. Αν
δείτε τον χάρτη της εκπαίδευσης υπάρχουν οι σχολές οι οποίες
εκπαιδεύουν ανθρώπινο δυναµικό της χώρας για να γίνουν υπάλ-
ληλοι ξενοδοχείων. Αυτή είναι η αντίληψη για τον τουρισµό; Υπάρ-
χει άλλη αντίληψη; Αν υπάρχει άλλη αντίληψη, ποια είναι αυτή; 

Ματαιώσατε µία µεγάλη µεταρρύθµιση της πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης, δεν αγγίξατε καµµία σχολή νοµική που υπάρχει σε
όλα τα πανεπιστήµια της χώρας και δεν δηµιουργήσατε σχολές,
που αυτή είναι απόφαση της πολιτείας. Δεν µπορεί ο ιδιωτικός
τοµέας να δηµιουργήσει σχολή στα πανεπιστήµια της χώρας που
να έχει να κάνει µε τη ναυτιλία ή µε τον τουρισµό, που είναι το-
µείς οικονοµικής δραστηριότητας πάρα πολύ µεγάλης σηµασίας.

Και θα τελειώσω µε κάτι. Επιχειρηµατικότητα και ιδιωτικός το-
µέας, χωρίς αντίληψη και φιλικό περιβάλλον για το επιχειρείν δεν
γίνεται. Στο πλαίσιο της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης θέλετε να
εξοικειώσετε τα παιδιά µε την έννοια της επιχειρηµατικότητας.
Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ, να δείτε το βιβλίο
µέσα από το οποίο διδάσκεται η επιχειρηµατικότητα στα παιδιά.
Όποιο παιδί αποστηθίζει αυτό το βιβλίο δεν θέλει να την ακούσει
την επιχειρηµατικότητα. Πάρτε το στα χέρια σας και δείτε το. Λέ-
γεται «Αρχές οικονοµικής και διοικητικής επιστήµης» και είναι και
υποχρεωτικό για τις πανελλαδικές. Δείτε το σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να προσθέσετε κάτι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας αρκούν τρία
λεπτά;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Πέντε λεπτά που έχω από το χρόνο, αν
και φαντάζοµαι ότι θα ολοκληρώσω νωρίτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατά πρώτον, σας υπόσχοµαι να το δω αυτό το βιβλίο. Μου κι-
νήσατε την περιέργεια γι’ αυτό το θέµα.

Δεύτερον, νοµίζω ότι παρουσίασα στη δευτερολογία µου συγ-
κεκριµένα το πώς κινήθηκε η Κυβέρνηση µε πέντε πυλώνες δρά-
σης και τι αποτελέσµατα ήδη έχει πετύχει σε έναν αγώνα που
παραµένει πολύ δύσκολος και σε µία κατάσταση που χρειάζεται
ακόµη πολύ σκληρή δουλειά.

Ακούσαµε συγκεκριµένα σκέψεις από τη ΔΗΜΑΡ, οι περισσό-
τερες από τις οποίες θα έλεγα µε όλο το σεβασµό, είναι µακρο-
χρόνιες σκέψεις. Σκέψεις για τη δικαιοσύνη, για την παιδεία, για
το δηµογραφικό. Είναι δράσεις τις οποίες πρέπει να αναλάβουµε
ως κράτος καλύτερα απ’ ότι έχουµε κάνει ιστορικά τις προηγού-
µενες δεκαετίες. Όµως, αυτό δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα του
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σήµερα. Το πρόβληµα της ανεργίας του σήµερα, τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει αυτήν τη στιγµή η ελληνική κοινωνία. 

Η Κυβέρνηση έχει στα χέρια της συγκεκριµένα εργαλεία και
ένα εργαλείο που µου ζητήσατε στην τριτολογία µου να καλύψω
είναι το θέµα του ΕΣΠΑ και θα καταθέσω στα Πρακτικά όλη την
παρουσίαση της 9ης Δεκεµβρίου του 2013 για το πλαίσιο του
ΕΣΠΑ της επόµενης επταετίας, το οποίο -απαντώντας επιγραµ-
µατικά στα θέµατα που θέσατε- δίνει το 35% για την περιφερει-
ακή ανάπτυξη. Δώσαµε νέα έργα 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ τους
τελευταίους δεκαοκτώ µήνες για συµπράξεις δηµοσίου-ιδιωτικού
τοµέα και έχουµε ειδικό πλαίσιο 2 δισεκατοµµυρίων για την εκ-
παίδευση, την κατάρτιση και την απασχόληση. Πού; Στους οκτώ
τοµείς που έχουν κριθεί ως στρατηγικής σηµασίας. Περιλαµβά-
νουµε σε αυτούς και τον τουρισµό.

Μιλώντας για τον αναπτυξιακό νόµο, κατά πρώτον, όπως
έχουµε συγκεκριµένα πει –ευχαρίστως να σας το στείλω και έχει
βγει και ανακοίνωση του Υπουργείου- έχουν εκδοθεί όλες οι
υπουργικές αποφάσεις που απαιτούνται για την εφαρµογή του
αναπτυξιακού νόµου και από τα τέσσερα προεδρικά διατάγµατα
που χρειάζονται έχουν εκδοθεί τα τρία και έχει αποσταλεί στο
Συµβούλιο της Επικρατείας το τέταρτο. Το τέταρτο να σας πω
συγκεκριµένα τι είναι. Είναι για το δικαίωµα ιδιωτών ελεγκτών να
υποκαθιστούν τη Δηµόσια Διοίκηση στον έλεγχο του αναπτυξια-
κού νόµου.

Μιλήσατε για ένα θέµα το οποίο το θεωρώ πάρα πολύ ενδια-
φέρον, για τις θέσεις εργασίας που δηµιουργεί ο αναπτυξιακός
νόµος. Σας θυµίζω ότι ο αναπτυξιακός νόµος παίρνει χρόνια για
να υλοποιηθεί. Δηλαδή οι πληρωµές που κάνουµε φέτος δεν
είναι για έργα που εντάχθηκαν φέτος, περισσότερο είναι µε το
ν. 3299/2004, ο οποίος ποιο έθεσε ως προτεραιότητα; Την πρά-
σινη ανάπτυξη, τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Νοµίζω ότι
αναφέρθηκε σήµερα ότι πρέπει να είναι προτεραιότητα. Το
άκουσα. Είναι στον αναπτυξιακό ν. 3299/2004. Θυµάµαι ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µας έλεγε κάποτε, δεν ισχύει για τα µεγάλα έργα, ισχύει για
τα µικρά έργα. Χιλιάδες είναι τα µικρά έργα, τα οποία δεν δηµι-
ουργούν θέσεις εργασίας και εµείς φυσικά ως κράτος είµαστε
υποχρεωµένοι αυτά να τα πληρώσουµε, γιατί έχουν υπαχθεί τα
προηγούµενα δέκα χρόνια. 

Κοιτάξτε, η ανάπτυξη και οι επενδύσεις απαιτούν επιλογές.
Είναι µία λέξη που φοβόµαστε σε αυτήν τη χώρα. Είµαστε και µε
τον έναν και µε τον άλλον.  

Θέλουµε και ανάπτυξη, θέλουµε και θέσεις εργασίας, θέλουµε
και να πετύχουµε τετρακόσια άλλα θέµατα συγχρόνως. 

Είπα πριν ότι όπου εγώ βλέπω ανάπτυξη, άλλοι βλέπουν κορ-
µοράνους και διώχνουµε έργα. Προχθές είχαµε µια σύσκεψη στο
Υπουργείο για ένα έργο το οποίο, σύµφωνα µε το Οικονοµικό
Πανεπιστήµιο Αθηνών, θα δηµιουργήσει χίλιες εξακόσιες θέσεις
εργασίας στην υποβαθµισµένη Αθήνα. Πρόκειται για επένδυση
ύψους 325 εκατοµµυρίων στον Κηφισό. Ακούω, λοιπόν, ότι σα-
ράντα δύο κάτοικοι της περιοχής που σύµφωνα µε τον επενδυτή
–δεν µπορώ να το επιβεβαιώσω- αµφισβητείται ότι µένουν καν
στην περιοχή, έχουν ως συνήθως προσφύγει στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. 

Ίσως δεν χρειαζόµαστε αυτές τις χίλιες εξακόσιες θέσεις ερ-
γασίας! Είµαι σίγουρος ότι ο επενδυτής που είναι ξένος θα το
κάνει το κέντρο, είτε στη Ρουµανία, είτε στη Βουλγαρία, είτε στην
Τουρκία, είτε στο Μιλάνο και θα δουλέψουν χίλιοι εξακόσιοι Γάλ-
λοι, Ιταλοί, Βούλγαροι, Ρουµάνοι ή οτιδήποτε άλλο. Κι εµείς θα
καθόµαστε σε αυτήν την Αίθουσα να µιλάµε για το γιατί έχουµε
ανεργία, για το εθνικό σχέδιο, και θα λέµε «να κάνουµε µια επι-
τροπή µεγάλη, να µελετήσει πέντε πυλώνες, δέκα πυλώνες, εί-
κοσι πυλώνες», ενώ εµείς διώχνουµε τις επενδύσεις! Πρέπει να
γίνουµε συγκεκριµένοι και να κάνουµε επιλογές.

Κυρία Φούντα, µιλήσατε –και σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή-
για το θέµα της ακρίβειας. Πράγµατι, η ακρίβεια είναι µεγάλο
πρόβληµα. Το γάλα είναι ακριβό, όπως και άλλα προϊόντα είναι
ακριβά. Θα φέρουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή, µε συγ-
κεκριµένες δράσεις που µειώνουν τις τιµές για τον καταναλωτή.
Θα τις ψηφίσετε; Θα είναι ανά προϊόν. Θα λέµε: Αυτές οι δράσεις
σε αυτό το προϊόν µειώνουν τις τιµές. Θα τις ψηφίσετε;

Θέλω να δω τι θα πουν οι συνάδελφοι στη Βουλή, που σήµερα
µιλάνε για ακρίβεια, όταν έρθει το νοµοσχέδιο που µειώνει την
ακρίβεια. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της
ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ησυχία!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας): Αναφέρθηκαν και θέµατα, όπως ότι δεν
κυνηγάµε τους µεγάλους κι ότι κυνηγάµε µόνο τους µικρούς. Ο
µέσος Έλληνας βλέπει πράγµατα που δεν έχει δει ποτέ στη µε-
ταπολιτευτική Ελλάδα. Βλέπει µεγάλα ονόµατα -το είπα στην οµι-
λία µου και πριν- «ιερές αγελάδες» της οικονοµίας, της πολιτικής
να βρίσκονται στη φυλακή, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι η δι-
καιοσύνη σε αυτόν τον τόπο λειτουργεί. Και αυτό είναι από τα
λίγα αισιόδοξα που βγάζω και από αυτή τη συζήτηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Ανταγωνιστι-

κότητας κ. Παναγιώτης Μηταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κύριο Υπουργό και όλους τους συναδέλφους που συ-
νέβαλαν στη συζήτηση.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 14/14
από 25-11-2013 επίκαιρης επερώτησης του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της ΔΗΜΑΡ κ. Φωτίου Κουβέλη και Βου-
λευτών του κόµµατός του προς τους Υπουργούς Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων και Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την επανεκ-
κίνηση της ανάπτυξης και την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Καλαµάτας (Α’ Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Επιτροπή

του Απολογισµού και του Γενικού Ισολογισµού του Κράτους και
Ελέγχου της Εκτέλεσης του Προϋπολογισµού του Κράτους κα-
ταθέτει την Έκθεσή της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: α) «Για την κύρωση του Απολογισµού του Κράτους
οικονοµικού έτους 2012» β) «Για την κύρωση του Ισολογισµού
του Κράτους οικονοµικού έτους 2012».

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.03’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 20 Ιανουαρίου 2014 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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